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Głowno | Tłumy na targowisku, jakbyśmy zapomnieli o epidemii

Rynek znów mógł zostać
zamknięty
Dość słoneczna pogoda, którą zaobserwowaliśmy 
w piątek, 15 maja, zachęciła mieszkańców 
Głowna do skorzystania z opcji zakupów na 
targowisku. Większość z nich nie stosowała się 
jednak do zasad wprowadzonych przez zarządcę, 
dlatego ponownie rozważano zamknięcie obiektu.

Przypomnijmy, że targowisko 
miejskie w Głownie po dłuższej 
przerwie uruchomiono we wtorek 
– 12 maja. Choć w praktyce już 
wtedy różnie było ze stosowaniem 
się do wprowadzonych obostrzeń, 
na nieodpowiednie zachowania 
przymknięto oko. Liczba kupują-
cych nie wymagała zresztą wów-
czas wprowadzenia dodatkowych 
zabezpieczeń, m.in. regulacji ko-
munikacji czy ograniczania ruchu.

Czas sięgnąć po rozum 
do głowy
Wszystko zmieniło się w kolej-

nym dniu targowym, czyli właśnie 
w piątek, 15 maja, kiedy pogoda 
bardziej zachęcała do wyjścia 
z domu, a wiadomość o ponow-
nym otwarciu rynku dotarła, być 
może, do większej liczby osób.

– Tyle czasu rynek był za-
mknięty, to nic dziwnego, że lu-
dzie wyruszyli na zakupy, gdy tyl-
ko otworzyli. Nie widzę w tym nic 
nadzwyczajnego. To duża prze-
strzeń, więc dla każdego powinno 
być miejsce – komentował jeden 
z kupujących.

O poranku, kiedy na miejscu 
pojawił się nasz reporter, niemal 
wszystkie miejsca parkingowe 
przy targowisku były już zajęte, 
a po terenie obiektu krążyły tłu-
my. Nietrudno było zauważyć, 
że większość kupujących stoso-
wała się jedynie do powszechne-
go obowiązku noszenia maseczek 
ochronnych, ale i tak nie wszyscy.

– Nie noszę maseczki, bo dzień 
jest ciepły, więc dłużej robiąc za-

kupy można się udusić. Jestem 
w podeszłym wieku i w masce 
trudno było mi wytrzymać. Zresz-
tą, coraz mniej jest już zakazów, 
więc może czas sięgnąć po rozum 
do głowy i przestać w tym para-
dować? – usłyszeliśmy z ust ku-
pującej.

Najwyżej to oni się 
zarażą
O przestrzeganiu zasad wpro-

wadzonych przez zarządcę przed 
kilkoma dniami, zachowaniu bez-
piecznej odległości od innych, 

a także konieczności wejścia jed-
ną bramą, a wyjścia inną, nikt już 
zdawał się nie pamiętać. Najwięk-
szy tłok tego dnia zaobserwować 
można było podczas przejścia jed-
ną z głównych alei, gdzie zwycza-
jowo prowadzona jest sprzedaż 
płodów rolnych oraz w miejscach, 
w jakich możliwe jest nabycie sa-
dzonek kwiatów. Spora kolejka 
ustawiła się także po zakup chleba 
i wędliny. Większego zaintereso-
wania nie było natomiast przy sto-
iskach z odzieżą, pustkami świe-
ciła zwłaszcza alejka od strony 

ul. Złotej. Niemniej, ogólna liczba 
kupujących budziła duże zastrze-
żenia, dlatego w pewnym mo-
mencie główna brama wejściowa 
została zamknięta.

– Ludzie kłócą się, wchodzą na 
siłę, chodzą tam, gdzie im wygod-
nie i nie mogą zrozumieć, że ruch 
odbywa się tu tylko na określo-
nych zasadach. Kiedy informuje-
my o tym, jak należy się zachowy-
wać, twierdzą, że najwyżej to oni 
się zarażą, a nie ja – powiedzia-
ła nam osoba pilnująca porządku 
oraz kierująca ruchem.  str. 4

ludzie kłócą się, 
wchodzą na siłę, 
chodzą tam, 
gdzie im wygodnie. 
kiedy informujemy 
o tym, jak należy się 
zachowywać, twierdzą, 
że najwyżej to oni się 
zarażą, a nie ja.

kwiaty i płody rolne cieszyły się w tym dniu największym powodzeniem. 
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Głowno
Mandat, 
potem sąd

Dwukrotnie w ciągu czterdzie-
stu minut zatrzymany został przez 
zgierskich policjantów nietrzeźwy 
rowerzysta. Pechowy okazał się 
dla amatora trunków poniedziałek 
– 18 maja.

Po raz pierwszy kierującego 
jednośladem 43-latka zatrzymano 
o godzinie 15.40 przy ul. Zachod-
niej w Głownie. Miał we krwi 2,5 
promila alkoholu. Wówczas męż-
czyznę ukarano mandatem. Na 
nic zdały się jednak zalecenia po-
licji, by w stanie nietrzeźwości nie 
prowadził on pojazdu, bowiem już 
czterdzieści minut później, o go-
dzinie 16.20, zatrzymano go po-
nownie – tym razem przy ul. Za-
kręt. W jego krwi odnotowano 
wtedy 2,1 promila alkoholu. Po 
drugim zatrzymaniu sprawę skie-
rowano do sądu.  aw

Głowno | Sytuacja w dPS-ie

Zachorowań mniej, 
zgonów przybywa
Wciąż zmienia się 
sytuacja w Domu 
Pomocy Społecznej 
w Głownie, 
gdzie jeszcze niedawno 
w zastraszającym tempie 
rozprzestrzeniała się 
epidemia koronawirusa. 

Zachorowań jest wprawdzie 
coraz mniej, ale liczba zgonów za-
smuca. Z raportu przesłanego do 
naszej redakcji przez Starostwo 
Powiatowe w Zgierzu we wtorek, 

19 maja, wynika, że tylko 6 pen-
sjonariuszy zmaga się obecnie 
z zakażeniem koronawirusem. 
Spośród nich trzech jest hospita-
lizowanych. Problem ten nie do-
tyczy już pracowników placówki. 
We wspomnianym dniu w budyn-
ku znajdowały się 52 osoby – w 
tym 39 mieszkańców oraz 13 pra-
cowników. Wszyscy pensjonariu-
sze przebywający w DPS-ie obję-
ci są na ten moment kwarantanną. 

Niestety, w związku z zachoro-
waniem na SARS CoV-2 śmierć 
poniosło dotychczas 12 osób.  aw

Głowno | badania dla pracowników

Czy przedszkola ruszą od poniedziałku?
Niepewny pozostaje nadal termin ponownego otwarcia 
przedszkoli miejskich w Głownie. Wstępnie, wskazuje się 
na poniedziałek – 25 maja, ale zależy to od wielu 
czynników. W związku z takimi planami pracownicy 
placówek oświatowych zostali poddani profi laktycznym 
testom na przeciwciała koronawirusa.

Decyzja o zakupie i wykona-
niu testów u pracowników przed-
szkoli oraz żłobka została podję-
ta przez głowieński samorząd już 
na początku maja – tuż po ogło-
szeniu przez rząd decyzji, umoż-
liwiającej ponowne uruchomienie 
tych placówek. Testy przeprowa-
dzono w ciągu dwóch ostatnich 
dni, czyli 19 i 20 maja. Ich celem 

było określenie czy powrót do pra-
cy w przypadku osób tam zatrud-
nionych będzie bezpieczny dla 
podopiecznych. W przypadku po-
twierdzenia obecności przeciwciał 
u któregoś z pracowników, osoba 
ta zostanie skierowana na dalszą 
diagnostykę. Jeśli okaże się, że 
większość pracowników jest zdro-
wa, otwarcie będzie możliwe. 

Warto jednak pamiętać, że na-
wet w takiej sytuacji nadal wiele 
zależeć będzie od uwag dyrekto-
rów, stopnia przygotowania placó-
wek na przyjęcie dzieci, a wresz-
cie liczby osób zainteresowanych 
posłaniem dziecka do przedszko-
la. Przypomnijmy, że przed dwo-
ma tygodniami, gdy również 
rozważano taką możliwość, za-
interesowanie tą opcją było zni-
kome (WG 19/2020). Dodajmy, 
że wszelkie koszty dostosowania 
przedszkoli do wytycznych sa-
nitarnych ponosi budżet miasta. 
Szacuje się je na blisko 140 tysię-
cy złotych.  aw
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Spłynął Mrogą
dla Papieża

o niezwykłym pomyśle. str. 3

epidemia
Ubywa chorych

Zgierski sanepid poinformo-
wał 20 maja, że liczba osób zaka-
żonych SARS Co2-V w Głownie 
wynosi 13. Pięć kolejnych osób 
zostało uznanych za ozdrowień-
ców. W sumie wyzdrowiało już 
21 osób. Niestety, zmarła kolejna 
osoba z DPS w Głownie, przez co 
liczba zgonów, których przyczy-
ną było zakażenie wirusem SARS 
CoV-2 wzrosła do 10. Ponadto 
zmarła jedna osoba zakażona ko-
ronawirusem, ale zgon nastąpił 
z innej przyczyny. 

W porównaniu z danymi z po-
przedniego dnia na terenie całe-
go powiatu zgierskiego przybyła 
1 nowa zakażona osoba, a kolej-
nych 9 mieszkańców wyzdrowia-
ło. W powiecie zgierskim są łącz-
nie 104 osoby przebywające na 
kwarantannie domowej, łącznie 
dotąd stwierdzono wynik dodatni 
testu u 36 osób, zaś liczba osób, 
które wyzdrowiały od początku 
prowadzenia statystyk (w skali po-
wiatu) wynosi 130.  opr. mak
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Bezpieczeństwo

Rzut okiem | dmoSin dlA brZEZin 

60 kombinezonów przeciwwirusowych zakupionych z pieniędzy 
pochodzących z budżetu gminy Dmosin trafi ło do Powiatowego 
Centrum zdrowia w Brzezinach. Zostały przekazane 11 maja 
przez wójt danutę Superę oraz zastępcę wójta gminy Arkadiusza Garnysa 
na ręce zarządzającej ośrodkiem renaty mikołajczyk. Wartość 
przekazanych kombinezonów wyniosła 9.072 zł. Wsparcie dla PcZ 
oczywiście jest związane z panującą pandemią koronawirusa. opr. mak

kRoNikA PoLiCyJNA | 15–18.05.2020

NASi DzieNNikARze Do WASzeJ DySPozyCJi 
oD 8.30 Do 15.30
Telefon redakcyjny 534 013 030
e-mail: agnieszka.wojcieszek@lowiczanin.info
aGNieSZKa WOjCieSZeK

Gmina Dmosin | kilka strażackich wyjazdów w ciągu jednego dnia 

Kto zanieczyścił drogi olejem? 
Cztery plamy oleju o szacunkowej długości 
łącznej około 140 metrów na drogach 
w różnych miejscach na terenie gminy Dmosin 
usuwali 13 maja strażacy z miejscowej 
Ochotniczej Straży Pożarnej w Dmosinie. 

Tego samego dnia interwenio-
wali również w związku z palący-
mi się śmieciami w okolicach au-
tostrady A2 w kierunku Poznania. 
Duże zadymienie w okolicach au-
tostrady zgłosił jeden z kierowców 
nią jadących. Okazało się jednak, 
że był to niegroźny pożar śmieci 
na niedużej powierzchni – około 
8 m2 w Szczecinie-Jesionka. 

Do pierwszej plamy oleju na 
drodze strażacy z Dmosina zosta-
li wysłani przez dyżurnego stano-

wiska kierowania PSP w Brzezi-
nach wcześnie rano, kilkanaście 
minut po godzinie 6.00. Jeden 
z kierowców zauważył na jezd-
ni na rondzie w Dmosinie (dro-
ga powiatowa) plamę oleju na-
pędowego. – Przez takie tłuste 
plamy na drodze łatwo kierowca 
może stracić panowanie nad sa-
mochodem i o nieszczęście bli-
sko. Szczególnie niebezpieczne 
jest to właśnie na zakrętach – do-
wiedzieliśmy się w PSP Dmosin. 

Działania strażaków w takich 
sytuacjach są rutynowe: najpierw 
zabezpieczają miejsce, by nikt nie 
wjechał w plamę, a później neu-
tralizują ją za pomocą sorbentu. 
Jeszcze tego samego dnia dyżur-
ny z Brzezin wysyłał dmosińskich 
druhów by usunąć plamy oleju 
na skrzyżowaniu Nagawki – Ja-
nów, w Janowie oraz Kamie-
niu (plamy na zakrętach dróg). 
– W wyniku rozpoznania potwier-
dzono plamy oleju o łącznej dłu-
gości 110 metrów – raportowali 
strażacy z Dmosina. 

Sprawca zanieczyszczenia nie 
został ustalony. Mógł też nie zo-
rientować się w porę, że z jego 
pojazdu cieknie olej. Strażacy 
podejrzewają, że mogła to być 
uszkodzona miska olejowa.  makStrażacy oSP Dmosin podczas usuwania plamy oleju na rondzie w dmosinie. 
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Dk 14 | niewłaściwe zabezpieczenie ładunku

Płyta z plexi uderzyła w nadjeżdżające auto
Niewłaściwe zabezpieczenie 

przewożonego w samochodzie 
ładunku stało się przyczyną nie-
typowego zdarzenia, do jakiego 
doszło we wtorek, 12 maja, o go-
dzinie 11.15, na drodze krajowej 
nr 14.

Jadący samochodem marki 
Peugeot od strony Łodzi w kierun-
ku Strykowa 66-letni mieszkaniec 
Łodzi prawdopodobnie niewła-
ściwie zabezpieczył przewożoną 
przez siebie płytę z plexi. W pew-
nym momencie w trakcie jazdy 

wyleciała ona z części ładunkowej 
pojazdu, uderzając w nadjeżdżają-
cy z naprzeciwka samochód marki 
MAN, prowadzony przez 25-let-
niego mieszkańca pow. wieluń-
skiego. Nikt nie odniósł obrażeń. 
Sprawcę ukarano mandatem. aw 

Gmina Stryków | kolizja na rondzie zjazdowym z A2 w Sosnowcu 

TIR z naczepą „skasował” BMW 
Do groźnie wyglądającego zdarzenia doszło 
w środę, 13 maja, w godzinach wieczornych 
– około 20.15 – na rondzie zjazdowym w autostrady A2 
w Sosnowcu w gminie Stryków. 

Kierujący samochodem cięża-
rowym z naczepą 34-letni miesz-
kaniec Ujazdu wjeżdżając na 
rondo od strony autostrady nie za-
uważył będącego już na rondzie 
samochodu osobowego marki 

BMW. Osobówka, którą kierował 
30-letni mieszkaniec Łodzi, je-
chała droga krajową nr 14 od Ło-
dzi i kierowca zamierzał skręcić 
w lewo, by pojechać w kierunku 
Zgierza. BMW jechały dwie oso-

by. Mimo że do wypadku doszło 
przy stosunkowo niedużej pręd-
kości, samochód osobowy został 
poważnie zniszczony. Kierowca 
i pasażer osobówki nie odnieśli 
jednak obrażeń, które spowodo-
wałyby konieczność zatrzymania 
ich w szpitalu. Uczestnicy kolizji 
byli trzeźwi. Kierowca TIR-a zo-
stał ukarany mandatem i punkta-
mi.  mak

Straż pożarna | dotacje dla oSP

Specjalistyczne ubrania i nowy sprzęt dla druhów
Dofi nansowanie na zakup sprzętu strażackiego, 
służącego ograniczeniu lub likwidacji zagrożeń dla 
środowiska trafi ło do trzech jednostek OSP z naszej 
okolicy. Na liście szczęśliwych benefi cjentów znalazły 
się OSP Głowno, OSP Mąkolice oraz OSP Koźle.

Pomoc ze strony Wojewódzkie-
go Funduszu Ochrony Środowi-
ska i Gospodarki Wodnej w Łodzi 
trafi  do 108 jednostek z całego wo-
jewództwa łódzkiego. Konkuren-
cja była więc spora, a stres chęt-
nych potęgowała świadomość, że 
o przyznaniu dotacji tym razem 
decydowała kolejność nadsyłania 
wniosków, bowiem nabór prowa-
dzony był w formule „Kto pierw-
szy, ten lepszy”. Ostatecznie oka-
zało się, że liczba wniosków, która 
wyczerpała środki zabezpieczone 
w budżecie programu, złożona zo-
stała w ciągu pierwszych dwóch 
godzin, mimo że kwota przezna-
czona na ten cel była niebagatelna 
– opiewała na 3 miliony złotych.

– Trochę nerwów było, bo wie-
dzieliśmy, że chętnych jest spo-
ro, a zależało nam, by otrzymać 
środki. Cieszymy się, że udało 
się znaleźć na liście jednostek, do 
których trafi ą. Planujemy zakup 
specjalistycznych ubrań, hełmów 
oraz butów, bo ich ceny są bardzo 
wysokie i często przekraczają na-
sze możliwości. Mimo że dotacja 
jest duża, zakupów, wbrew pozo-
rom, będzie niewiele, właśnie ze 
względu na te ceny – powiedział 
nam Sławomir Becherka, prezes 
OSP w Mąkolicach.

Dodajmy, że WFOŚiGW 
w Łodzi pokryje do 85% kosz-
tów kwalifi kowanych zakupów, 
pod warunkiem, że nie będzie to 

kwota wyższa niż 35 tysięcy zło-
tych na jednostkę, zaś resztę stano-
wić będzie wkład własny ze strony 
OSP. Dotację można przeznaczyć 
m.in. na wyposażanie osobiste 
strażaka, a więc mundury, hełmy 
i buty ochronne, a także sprzęt 
łączności, uzbrojenia i techniki 
specjalnej. 

Strażacy z Głowna na listę za-
kupów, które poczynią po podpi-
saniu stosownych umów i dopeł-
nieniu formalności, wpisali ok. 
10 kompletów ubrań specjalnych 
oraz 15 par rękawic, zaś ze sprzętu 
drabinę nasadkową 4-częściową.

– To rzeczy, które bardzo nam 
się przydadzą, więc niezmiernie 
cieszymy się z tej dotacji. Nasza 
radość jest tym większa, że nie 
zawsze udawało nam się wspar-
cie otrzymać. Teraz czekamy na 
umowę, a potem na zakup, dzię-
ki któremu możliwa będzie sku-
teczniejsza pomoc potrzebują-
cym – zauważa Wiktor Łazarczyk 

z głowieńskiej OSP. Dodajmy, że 
obie wspomniane jednostki otrzy-
mały maksymalne wsparcie ze 
strony WFOŚiGW, czyli dofi nan-
sowanie w wysokości 35.000 zło-
tych. Nieco mniej środków, ale 
w wysokości zgodnej ze złożo-
nym wnioskiem, trafi ło do OSP 
w Koźlu. Prezes, Łukasz Tom-
czak, nie zdradził jednak jaka jest 
to dokładnie kwota, bowiem – jak 
twierdził – ofi cjalnie będzie moż-
na o niej mówić, gdy załatwio-
ne zostaną wszelkie formalności. 
Dodał jednak, że biorąc pod uwa-
gę wkład własny, będzie to kwota 
powyżej 30.000 złotych.

– Nauczony doświadczeniem 
w trakcie innych naborów wola-
łem wnioskować tylko o środki na 
zakup najpotrzebniejszych rzeczy 
i cieszę się, że one do nas trafi ą. 
Kwota nie jest maksymalna, ale 
na to, czego w obecnej chwili nam 
trzeba, wystarczy – podkreśla nasz 
rozmówca.  aw

Dmosin i okolice
  500 zł mandatu zapłacił 38-let-

ni mieszkaniec gminy dmosin, któ-
ry w piątek 15 maja o godz. 21.25 
poinformował policję o pobiciu. 
Zgłoszenie okazało się bowiem 
głupim żartem. „Zostałem pobity 
i pocięty przez trzech mężczyzn, 
którzy ukrywają się za budynkiem” 
– tak brzmiała treść zgłoszenia, któ-
re piątkowego wieczoru trafi ło do 
brzezińskich policjantów. na wska-
zane miejsce niezwłocznie udał 
się więc policyjny patrol, a także 
zespół ratownictwa medycznego. 
Po dotarciu okazało się jednak, że 
poszkodowanych nie ma. W odle-
głości 200 metrów funkcjonariusze 
natknęli się na mężczyznę, który 
przyznał, iż to on zaalarmował służ-
by i wspominał o pobiciu, ale był to 
jedynie dowcip. Żartownisia ukara-
no wspomnianym mandatem. 

 do potrącenia sarny doszło 
18 maja o godz. 21.15 w miejscowo-
ści osiny. Zwierzę zostało potrąco-
ne przez jadącego Volkswagenem 

55-letniego mieszkańca gminy 
dmosin. Sarna padła.

Głowno i okolice 
  Wymuszenie pierwszeństwa 

stało się przyczyną kolizji, do jakiej 
doszło 15 maja, o 19.30 na ul. ło-
wickiej w Głownie. Sprawcą zdarze-
nia okazał się 84-letni mieszkaniec 
powiatu zgierskiego, który jadąc od 
strony ul. młynarskiej samochodem 
marki opel podjął próbę skrętu 
w lewo w ul. łowicką, nie ustępując 
pierwszeństwa pojazdowi jadące-
mu nią w kierunku ul. rynkowskie-
go. Poszkodowanym kierowcą oso-
bowego forda okazał się 32-letni 
mieszkaniec powiatu zgierskiego. 
Sprawcę ukarano mandatem.

  Potrącenie koziołka odnotowa-
no w niedzielę, 17 maja, o godzinie 
13.30 w mąkolicach. Jadący od 
strony Woli mąkolskiej kierowca 
Volkswagena nie zdążył zahamo-
wać, kiedy wprost pod jego koła 
wyskoczyło zwierzę, uderzając 
w nie. Zwierzę padło.

Dobra 
Potrącił i uciekł

Policjanci poszukują sprawcy, 
który w sobotę, 16 maja, o godz. 
23.40 na drodze krajowej nr 71 w 
okolicy Dobrej potrącił pieszego 
i oddalił się w miejsca zdarzenia. 

Nieustalony na ten moment po-
zostaje pojazd, którym dokonano 
potrącenia przemierzał on trasę 
z kierunku Skotnik w stronę So-
snowca. W trakcie jazdy kierują-
cy wjechał w poruszającego się 
poboczem pieszego, który pchał 
rower. Wskutek uderzenia po-
szkodowany, 60-letni mieszka-
niec powiatu zgierskiego, upadł 
na jezdnię, a następnie poczuł, że 
auto przejechało mu po nodze. 
Mężczyzna trafi ł do szpitala, jed-
nak jego życiu nie zagraża niebez-
pieczeństwo. Niemniej, obrażenia, 
jakich doznał, kazały zakwalifi ko-
wać jako wypadek drogowy. Po-
szkodowany był trzeźwy. Świad-
kowie potrącenia proszeni są 
o kontakt z Komendą Powiatową 
Policji w Zgierzu.  aw
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Głowno | Aktywnie w domu i w plenerze

Powstał teledysk z udziałem tancerek GOLD
W Internecie pojawił 
się niedawno teledysk 
z udziałem tancerek 
zespołu GOLD. Nagranie 
zrealizował we współpracy  
z miłośniczkami tańca 
Miejski Ośrodek Kultury 
w Głownie. Film uwiecznił 
pomysły na aktywność 
fizyczną w domu  
lub w plenerze. 

– W czasie epidemii chcemy 
zachęcić do korzystania z dobro-
dziejstw ruchu w domowym za-
ciszu i podzielenia się swoimi 
pomysłami na aktywność ze świa-
tem. Liczymy na tancerki zespołu 
GOLD, ale nie pominiemy także 
filmów z udziałem utalentowa-
nych tanecznie mieszkańców na-
szego miasta – powiedziano nam 
w MOK-u tuż po ogłoszeniu na-
boru.

W ciągu kilku dni chętni mo-
gli przesyłać zgłoszenia, zaś osta-

tecznym terminem był wtorek 12 
maja. By wziąć udział w projek-
cie wystarczyło nagrać krótki fil-
mik, dokumentujący aktywność 
fizyczną w domu i wysłać go pod 
wskazany adres. Co ważne, nagra-
nie nie musiało zawierać podkła-
du muzycznego, ale warunkiem 
istotnym było tematyczne nawią-
zanie do dowolnej formy ruchu, 
a więc aktywności inspirowanej 

rozgrzewką lub treningami, eks-
presją taneczną, a nawet akroba-
cjami. Salę treningową tym razem 
zastąpiły pokój i plener.

Ostatecznie, okazało się, że do 
MOK-u trafiło ponad 40 nagrań. 
Efekt starań miłośników tańca już 
można podziwiać na facebooko-
wym fanpage’u ośrodka oraz stro-
nie internetowej naszego tygodni-
ka.  aw

Rzut okiem | Pomoc dlA dPS-u

400 maseczek ochronnych trafiło do domu Pomocy Społecznej  
w Głownie za pośrednictwem Środowiskowego domu Samopomocy  
w Woli Zbrożkowej. W ich uszycie zaangażowali się pracownicy placówki 
na czele z kierownik moniką Szczęsny. Ten gest docenił wójt gminy 
marek Jóźwiak. – Empatia, wrażliwość i niesienie pomocy innym to piękne 
cechy, które posiadacie – pisał w oficjalnym komunikacie. aw

Gmina Stryków | Zachęcali do wpłat na akcję Hot16challenge 

Biesiadny objazd bryczką 
W nietypowy sposób do 
wpłat na ogólnopolską, 
zainicjowaną przez 
polskich raperów zrzutkę 
„hot16challenge” 
zachęcał duet weselny 
Bez Skazy ze Strykowa.

Razem z muzycznymi zna-
jomymi spontanicznie zorga-
nizowali w ostatnią niedzie-
lę, 17 maja „biesiadę obwoźną” 
przez miejscowości gminy Stry-
ków. Sami pieniędzy nie zbiera-
li, nie śpiewali też rapu, ale za-
chęcali do zainteresowania się 
zbiórką zainicjowaną przez zna-
nego rapera Solara. – Prowody-
rem zamieszania w okolicznych 
miejscowościach Strykowa oraz 
samego miasta byliśmy my czy-
li duet muzyczny Bez Skazy. Do 
wspólnego biesiadowania do-
łączył się saksofonista z zespo-
łu weselnego Aplauzo oraz kla-
wiszowiec zespołu Forte Live. 
Głównym celem naszej objaz-
dówki była promocja akcji siepo-

maga/ hot16challenge dla medy-
ków – powiedział nam Radosław 
Wałdowski. 

Objazd gminy zaczęli w Besie-
kierzu w gminie Zgierz. Przeje-
chali bryczką kilkanaście łącznie 
miejscowości, przede wszystkim 
na terenie gminy Stryków oraz 
w samym Strykowie. – Brycz-
kę na nasze niedzielne „tournee” 
udostępnił nam Klub Jeździecki 
Salio z Besiekierza, dzięki temu 
mieliśmy środek lokomocji. 

W miejsca, gdzie podczas ob-
jazdu spotykali spacerowiczów, 
zatrzymywali się i grali jakąś pio-

senkę biesiadną. – Nie rapujemy, 
więc zrobiliśmy to, co umiemy 
najlepiej. Oprócz zachęcania do 

wpłat chcieliśmy dać ludziom 
trochę radości w tym trudnym 
czasie – relacjonuje muzyk.  mak

Aktualności

Rzut okiem | PElArGoniE Zdobią STrykóW 

Czerwone, liliowo-różowe i białe 
pelargonie posadzone w donicach 
oraz konstrukcjach kwietnikowych 
zdobią już Stryków. W taki sposób 
Stryków jest przyozdabiany już od kilku 
lat. W ubiegłym tygodniu do Strykowa 
przyjechało 21 sześciopoziomowych 
konstrukcji kwietnikowych. Zostały 
ustawione wzdłuż głównych ulicach 
miasta oraz nad zalewem. Wcześniej 
natomiast pracownicy Jednostki 
robót Publicznych posadzili czerwone 
pelargonie w 21 donicach zdobiących 
osiedle Stary rynek. kwiaty ozdobią 
również osiedle batorego. makfo
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W ten sposób miłośniczki tańca zachęcały do aktywności w plenerze. 

fo
T.

 S
c

r
E

E
n

 T
E

lE
d

yS
k

u

Gmina Dmosin | Wracają regularne dyżury

Doradcy pomogą wypełnić e-wniosek 
Rolnicy z terenu gminy Dmosin, którzy nie są biegli  
w składaniu e-wniosków do Agencji Restrukturyzacji  
i Modernizacji Rolnictwa mogą skorzystać  
z pomocy w ich wypełnianiu w świetlicy w Dmosinie 
przy kościele. 

We wszystkie wtorki i czwartki 
w godz. od 8:00 do 15:00 w świe-
tlicy dyżurować będą doradcy 
Łódzkiego Ośrodka Doradztwa 
Rolniczego w Bratoszewicach. 
Przychodząc do doradcy należy 

pamiętać o zabraniu ze sobą lo-
ginu i hasła do aplikacji eWnio-
sekPlus oraz paszportów w przy-
padku hodowców bydła. Jeśli 
natomiast rolnik nie ma jeszcze 
konta w aplikacji wnioskowej, na-

leży znać numer gospodarstwa, 
nr konta oraz – dla potwierdze-
nia – dokładną kwotę ostatniego 
przelewu z ARiMR otrzymanego  
w ubiegłym roku. Przypomnij-
my, że termin składania wniosków 
mija 15 czerwca. 

Doradca Urszula Styczyńska – 
Kowalska będzie pełniła dyżury 
w świetlicy w Dmosinie 26 maja 
oraz 2 i 9 czerwca, natomiast Zo-
fia Sokołowska 21 i 28 maja oraz  
4 i 15 czerwca.  mak

nie rapujemy,  
więc zrobiliśmy to, 
co umiemy najlepiej. 
oprócz zachęcania  
do wpłat chcieliśmy dać 
ludziom trochę radości.

Głowno | mini spływ mrogą na stulecie urodzin JP ii 

Na piankowej tratwie w poszukiwaniu 
pozytywnej energii 
Samodzielnego spływu 
Mrogą z okazji setnej 
rocznicy urodzin papieża 
Jana Pawła II podjął się 
Miron Tomczyk – druh 
z hufca ZHP w Głownie. 
Podjęte przez niego 
wyzwanie było częścią 
realizowanej inicjatywy 
ogólnopolskiej  
„Dar na 100”. 

Spływ rozpoczął się przed po-
łudniem, trwał około 3 godzin. 
Druh Tomczyk miał trzy cele. Po 
pierwsze upamiętnić 100 rocz-
nicę urodzin papieża – stąd też 
flagi oraz portret Jana Pawła II,  
z którym sfotografował się przed 
zwodowaniem tratwy. – To miał 
być taki symbol, że pamiętamy – 
mówi. Po drugie zamierza regu-
larnie eksplorować Mrogę na od-

cinku do ujścia do Bzury. – Może 
w przyszłości uda się zorganizo-
wać jakieś fajne spływy dla har-
cerzy? – zastanawia się. Po trzecie 
interesuje się drzewami i wyszu-
kuje wzdłuż rzeki najciekaw-
szych. – Czasami są to bardzo 
ciekawe okazy, może nie pomni-
kowe, ale ciekawe – opowiada. 

Zaskakujące jest również to, 
na czym płynął. – Tratwą był ka-
wałek pianki z płyty warstwowej, 
która w oryginalne ma jeszcze 
dwie warstwy blachy. Okazało się, 
że taka pianka ma całkiem dużą 
wyporność – opowiada. Można 
na niej swobodnie usiąść czy po-
łożyć się, obok postawić plecak 
czy też np. termos z herbatą. Tra-
twa taka nadaje się tylko na nie-
duże rzeki i można na niej płynąć  
z ich nurtem. Nie da się pły-
nąć pod prąd jak np. kajakiem, 
a i prędkość tratwy jest niedu-

ża. Gdyby natomiast wiatr wiał 
w przeciwnym kierunku niż nurt 
rzeki, tratwa mogłaby stać w miej-
scu. Jest w związku z tym czas na 
podziwianie natury i wyciszenie. 

Z uwagi na pracę druh Tom-
czak zamierza pływać po Mrodze 
na piankowej tratwie weekendowo 
– raz na tydzień czy dwa. Jego sta-
rania można będzie oglądać np. na 
facebookowym profilu głowień-
skiego hufca ZHP.  mak 

miron tomczyk  
tuż przed rozpoczęciem spływu 
na piankowej tratwie. 
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Głowno | Tłumy na targowisku

Rynek znów mógł zostać zamknięty
dokończenie ze str. 1

MZK: to jedyna 
rozsądna decyzja
Rozczarowany całą sytuacją 

wydawał się Jacek Skwierczyń-
ski, dyrektor Miejskiego Zakładu 
Komunalnego w Głownie, będą-
cego zarządcą tego obiektu, który 
widząc, co dzieje się w tym miej-
scu, zaczął rozważać ponowne za-
mknięcie targowiska.

– Niewiele osób stosuje się 
do wprowadzonych obostrzeń. 
Ludzie stoją w kolejkach jeden 
na drugim, grupują się, nie prze-
strzegają zasad reżimu sanitarne-
go i ruchu. Podobnie jest ze sprze-
dającymi, bo oni też nie stosują się 
do obowiązujących ich zaleceń. 
W związku z tym rozważamy po-
nowne zamknięcie targowiska. 
W sytuacji gdy w Głownie notu-
je się kolejne zakażenia i to wła-

śnie tu jest ich najwięcej w całym 
powiecie, to jedyna decyzja, któ-
ra wydaje się rozsądna – zauważa 
nasz rozmówca.

Do kogo z pretensjami?
Co ciekawe, znaleźli się tacy, 

którzy popierali takie rozwiąza-
nie.

– W ogóle mnie ta sytuacja nie 
zaskoczyła. Źle było, kiedy targo-
wisko było zamknięte, ale teraz 
widać, że miało to sens, bo tyl-
ko otworzyli i już wszyscy zapo-
mnieli o ostrożności. A jak wirus 
się rozniesie, to do kogo będą pre-
tensje? – pyta jeden z naszych roz-
mówców.

Ostatecznie, w kolejnym dniu 
targowym – we wtorek, 19 maja 
– okazało się, że targowisko było 
jednak dostępne dla kupujących. 
Większość z nich zachowywała 
już większą ostrożność, dlatego 

widmo ponownego zamknięcia 
obiektu zostało wstępnie zażegna-
ne.

– Prowadziłem w tym miejscu 
oględziny dwukrotnie i nie mia-
łem zastrzeżeń. Wprawdzie trud-

no wytłumaczyć ludziom, dlacze-
go ruch odbywa się w określony 
sposób, ale sytuacja znacząco się 
poprawiła – mówił Jacek Skwier-
czyński w rozmowie z Wieściami 
we wtorek 19 maja.  aw

Rzut okiem | TySiąc mASEcZEk dlA SZPiTAlA W łAGiEWnikAcH 

tysiąc fl izelinowych maseczek uszytych 
przez mieszkanki gminy Stryków w ramach akcji 
„Łódź Szyje dla medyków” trafi ło do Centrum 
Leczenia Chorób Płuc i Rehabilitacji w Łodzi 
– szpitala w Łagiewnikach. Szwaczki – wolontariuszki 
skupione wokół lokalnej facebookowej grupy 
„Stryków Szyje dla medyków” uszyły je z materiałów 
zakupionych z budżetu gminy Stryków. W przekazaniu 
maseczek uczestniczyła koordynatorka lokalnej akcji 
iwona kwiatkowska, sekretarz gminy Stryków Aneta 
Jędrzejczak i pracownik obrony cywilnej um w Strykowie 
dawid lipiński. odebrała je kierownik szpitalnej apteki 
bożena domarecka-Gibel. Przypomnijmy, że wcześniej, 
24 kwietnia, 1000 maseczek szytych w ramach tej samej 
akcji trafi ło do Jednoimiennego Szpitala Zakaźnego 
w Zgierzu. opr. mak

Aktualności
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Głowno | inwestycje miejskie

Można już przejechać 
ul. Południową

Sporo przed terminem zakoń-
czyła się przebudowa ul. Połu-
dniowej w Głownie na odcinku od 
ul. Zabrzeźniańskiej do Moczy-
dła. Realizację inwestycji przewi-
dywał tegoroczny budżet. 

O remoncie prowadzonym 
w tym miejscu pisaliśmy dwu-
krotnie: w lutym br., czyli tuż po 
jego rozpoczęciu (8/2020) oraz 
w kwietniu br. (14/2020), kiedy 
wiele wskazywało na to, że prze-
budowę uda się zakończyć pod 
koniec miesiąca. Ostatecznie od-
bioru dokonano w zeszłym tygo-

dniu – na dwa tygodnie przed za-
planowanym terminem. 

Przeprowadzony remont obej-
mował położenie nawierzchni 
z kostki brukowej na wskazanym 
powyżej odcinku, wykonanie 
chodników, a także instalację ka-
nalizacji deszczowej wraz z przy-
łączeniem jej do studni chłon-
nych. Koszt inwestycji opiewał 
na 516.827,80 złotych i w całości 
został pokryty ze środków mia-
sta. Modernizacji dokonała fi rma 
BUDMAX Tomasz Zajączkowski 
z Jasionnej w gminie Bolimów. aw

Stryków | remont alejek spacerowych 

Czy fontanna przy Kościuszki 
znów będzie działać? 
Trwa remont alejek 
spacerowych 
w bezpośrednim sąsiedztwie 
oraz wokół jednej z dwóch 
w Strykowie, ale jedynej 
będącej w zasobach 
Zgierskiej Spółdzielni 
Mieszkaniowej, fontanny 
przy ul. Kościuszki 
w Strykowie. 

Czy to oznacza, że odnowiona 
zostanie również i sama fontanna 
i znów – po wielu latach prze-
rwy – będzie tryskać wodą? Nie-
koniecznie. Fontanna ma zacząć 
działać być może w tym roku, 
a może dopiero w przyszłym. 
– Najpierw zmieni się otoczenie 
fontanny, budowane są nowe alej-
ki spacerowe. Fontannę na pewno 
w tym roku pomalujemy – dowie-
dzieliśmy się w administracji osie-
dla w Strykowie. Przed malowa-

niem fontannę trzeba oczyścić, 
uszczelnić i ponownie otynkować. 

Roboty związane z budową 
alejek mają zakończyć się w cią-
gu kilku najbliższych dni. Później 
nieczynne od lat urządzenia od-
powiadające za zasilanie fontan-
ny wodą przejrzeć mają technicy 
spółdzielni. Po wielu latach za-
pewne trzeba będzie je zmoder-
nizować lub wymienić. – Jeśli uda 
się uruchomić je za nieduże pie-
niądze, to fontanna będzie dzia-
łać jeszcze w tym roku. Jeśli będą 
potrzebne większe nakłady fi nan-
sowe, to przesuniemy jej urucho-
mienie na przyszły rok – dowiadu-
jemy się w spółdzielni. 

Byłaby to duża zmiana, bo 
część mieszkańców osiedla nie 
przypomina sobie, kiedy z fontan-
ny ostatnio tryskała woda. Kosz-
ty zużycia wody nie powinny być 
wysokie, bowiem krążyć ona ma 
w obiegu zamkniętym.  mak

Prace przy wytyczaniu i budowie alejek w sąsiedztwie niedziałającej 
fontanny mają zakończyć się w ciągu kilku najbliższych dni. 
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Przejazd ul. Południową jest już możliwy, podobnie jak 
bezpieczniejsze i przyjemniejsze niż dotychczas przejście chodnikiem. 
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kolejki liczące kilkanaście osób wzbudziły niepokój zarządcy. 

fo
T.

 A
G

n
iE

S
Zk

A
 W

o
Jc

iE
S

ZE
k

harcerskie
aktywności
na przekór wirusowi. str. 7
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Głowno | kolejny akt wandalizmu

Altana rekreacyjna  
znów zniszczona
W opłakanym stanie od 
kilku dni znajduje się altana 
rekreacyjna położona  
w okolicy parku linowego  
przy ul. Plażowej. Obiekt 
padł ofiarą wandali. To już 
kolejne takie zdarzenie, 
odkąd altany pojawiły się  
w naszym mieście.

W ubiegłym roku kilkakrot-
nie informowaliśmy o umyślnych 
uszkodzeniach, jakie w lutym  
i kwietniu, a potem w lipcu spo-
wodowano na terenie rekreacyj-
nym przy zalewie Mrożyczka.  
W pierwszej połowie ubiegłego 
roku notorycznie dochodziło bo-
wiem do dewastacji sprzętów przy 
placu zabaw oraz na plaży. Wów-
czas uszkodzony został m.in. okręt 
piratów połączony z tunelową 
zjeżdżalnią, powyrywano także 
przęsła ogrodzenia zabezpiecza-
jącego teren z karuzelami (8/2019  
i 16/2019). 

Z kolei w lipcu informowali-
śmy o zniszczeniu miejskiego gril-
la usytuowanego w altanie przy ul. 
Młynarskiej w Głownie (30/2019), 
a podczas kolejnej interwencji  
– w październiku – udało nam 
się dotrzeć do świadków plene-
rowych zabaw, którzy twierdzili,  
że ich uczestnicy nie znają umiaru 
w imprezowaniu, zdecydowanie 

nadużywając alkoholu, hałasując 
nawet w środku nocy oraz wyka-
zując skłonność do agresji. Wspo-
minali, że w czasie takich spotkań 
ogień w grillu płonie aż po sam 
dach altany, a niektórzy z tego da-
chu skaczą (41/2019). 

Wiele wskazuje na to, że nowy 
sezon nie przyniósł w tym zakre-
sie zbyt wielu zmian. 

Z dużą siłą lub ciężkimi 
narzędziami
Jest już kolejna w historii,  

a pierwsza w tym roku, ofiara bez-
myślnego wandalizmu w naszym 
mieście. To altana rekreacyjna  
w okolicy parku linowego przy ul. 
Plażowej. Z daleka obiekt wyglą-
da normalnie, jednak każdy, kto 

zdecyduje się przejść w jego po-
bliżu, z łatwością zauważy poroz-
rzucane wokół cegły, uszkodzoną 
konstrukcję grilla i pogięty ruszt, 
a nawet rozłupane elementy drew-
niane, podtrzymujące konstrukcję 
obiektu. 

Jacek Skwierczyński oraz 
Piotr Jaros – reprezentanci Miej-
skiego Zakładu Komunalnego  
w Głownie, których w ponie-
działek, 18 maja, zastaliśmy  
na miejscu, podejrzewają, że ta-
kich zniszczeń dokonano celo-
wo. Ich zdaniem nie można wy-
kluczyć, że do uszkodzeń doszło 
w czasie bójki, jednak większość 
szkód wskazuje na zamierzone 
działanie. Tak dużego spustosze-
nia dokonać można było jedy-

nie dewastując mienie z dużą siłą,  
np. kopniakami lub wykorzystując 
w tym celu ciężkie narzędzia.

Podobnie jak przed rokiem  
w altanie przy Młynarskiej, tym 
razem także w znaczącym stopniu 
uszkodzona została konstrukcja 
grilla oraz jego ruszt, a to oznacza, 
że sprawca musiał zadać sobie 
sporo trudu, by do tego doprowa-
dzić.

– Nie ma słów, które mogły-
by opisać to, co się tu wydarzyło. 
Doszło do tego pewnie kilka dni 
temu, być może w trakcie minio-
nego weekendu. Uszkodzenia al-
tany zobaczyłem w czasie cotygo-
dniowego przeglądu stanu mienia 
miejskiego. Przed tygodniem był 
tu porządek. Nie mam pojęcia po 
co ktoś może to robić – komentu-
je Jacek Skwierczyński, dyrektor 
MZK.

Sprawcy dewastacji 
poszukiwani
Dewastację już zgłoszono  

na policję. Funkcjonariusze pro-
wadzą obecnie śledztwo, mające 
na celu wyjaśnienie jej przyczyn, 
a wreszcie ujawnienie sprawców. 
Pod uwagę brane są różne hipote-
zy. Nie wyklucza się m.in. udziału 
mieszkańców okolicznych miej-
scowości, którzy wiosną i w se-
zonie letnim chętnie korzystają  
z uroków rekreacji nad Mrożycz-
ką, a także działań przyjezdnych 
zza wschodniej granicy, którzy 
podczas jednego ze spotkań pozo-
stawili w tym miejscu niechlubne 
pamiątki swojej wizyty, w postaci 
podpisów na jednej ze ścian. 

Ewentualni świadkowie plene-
rowych zabaw, do jakich docho-
dziło w tym miejscu w ostatnich 
dniach, proszeni są kontakt z po-
licją.  aw

Gmina Stryków | Trwa budowa 

Po prostu ma być jaśniej
W kilku miejscach  
na terenie gminy Stryków 
trwa budowa oświetlenia 
ulicznego. To drugi z trzech 
etapów dofinansowanej 
unijnymi pieniędzmi budowy.

W ramach całej inwestycji po-
wstanie 224 nowych punktów 
świetlnych. Ma być jaśniej i ener-
gooszczędnie. Jest duże praw-
dopodobieństwo, że inwestycja 
oświetleniowa zostanie wykonana 
wcześniej niż zakładano, a plano-
wano rok 2021. Prace prowadzone 
są jednak w dobrym tempie i za-
kończenie ostatniego etapu wstęp-
nie planowane jest pod koniec li-
stopada tego roku. 

Pierwszy etap budowy oświe-
tlenia został już zakończony. 
Nowe latarnie stanęły na ul. Za-
torze w Bratoszewicach oraz przy 

świetlicy w Smolicach. Obecnie 
trwają roboty na ul. Lawendowej 
i Środkowej w Tymiance, Warsze-
wicach, na ul. Sosnowej i Łąkowej 
w Swędowie oraz ul. Spacerowej 
i Strykowskiej w Anielinie Swę-
dowskim. 

Ponadto 8 maja ogłoszony prze-
targ na trzeci – ostatni etap inwe-
stycji, otwarcie ofert ma odbyć się 
25 maja. Nowe punkty świetlne 
będą zamontowane w: Krucicach, 
Klęku – do granic Łodzi, Klęku-
-Kiełminie, od ul. Ogrodniczej 
w kierunku Rokitnicy oraz przy 
ulicy Polnej w Bratoszewicach, 
przy ul. Bolka i Lolka, Kwiatowej  
i Przylesie w Swędowie oraz  
przy ul. Zlotowej, Żytniej i Brze-
zińskiej w Strykowie. Szacowa-
ny koszt inwestycji to około 2,17 
mln złotych, w tym unijna dotacja  
w wysokości nieco ponad 1,44 
mln zł.  mak

Gmina Stryków | dotacje na wymianę starych, nieekologicznych pieców 

Urząd dopłaci połowę kosztów, ale nie więcej niż 5 tysięcy 
Zakończył się pierwszy 
nabór na dotacje na 
wymianę starych pieców 
przez mieszkańców 
gminy Stryków. Pieniędzy 
zaplanowanych w budżecie 
jeszcze zostało, więc gmina 
zamierza wkrótce ogłosić 
drugi nabór. 

Zasady mają być identyczne  
jak w pierwszym. Gmina dopłaci 
do zakupu nowego pieca połowę 
jego kosztów, ale nie więcej niż  
5 tysięcy złotych. Nowe, ekolo-

giczne źródła ciepła, do których 
można otrzymać dotację, to kotły 
na ekogroszek klasy 5, na biomasę 
klasy 5, na gaz (w tym podłącze-
nie do sieci albo instalacja zbior-
nikowa) oraz kotły na olej opa-
łowy. Można ponadto otrzymać 
dofinansowanie do zamontowa-
nia ogrzewania elektrycznego lub 
pompy ciepła. 

Budynki muszą być położone 
w granicach administracyjnych 
gminy Stryków. Z dotacji mogą 
skorzystać zarówno mieszkań-
cy gminy, jak również wspólno-
ty mieszkaniowe, osoby prawne 

i przedsiębiorcy. Dofinansowanie 
dotyczy wyłącznie zakupu no-
wego ekologicznego źródła 
ciepła i nie podlegają dofinan-
sowaniu koszty montażu kotła, 
wykonania instalacji oraz innych 
urządzeń (np. zasobnika central-
nej wody użytkowej). Istotne jest 
też to, że kocioł może zostać za-
kupiony dopiero po podpisaniu 
umowy z urzędem. 

Nabór wniosków gmina Stry-
ków rozpoczęła 9 marca i był on 
na nieco zmodyfikowanych zasa-
dach kontynuowany mimo ogra-
niczeń organizacyjnych wynika-

jących z epidemii koronawirusa. 
Najpierw prowadzony był w tra-
dycyjnej formie, później miesz-
kańcy składali wnioski drogą 
elektroniczną i listownie. Wpłynę-
ły 52 wnioski, z których 5 zosta-
ło przez samych wnioskodawców 
wycofanych – był to efekt zmie-
niającej się sytuacji epidemicznej. 
Część wnioskodawców musi jesz-
cze uzupełnić swoje wnioski. 

Dla 39 wnioskodawców, którzy 
spełnili wszystkie kryteria i do-
pełnili formalności, przygotowa-
ne zostały umowy do podpisania. 
 makCzęść wnioskodawców już podpisała umowy. 
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Rozrzucone cegły obok grilla, a powyżej napisy pozostawione przez 
uczestników jednego ze spotkań. 
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Głowno | Sto dni do pielgrzymki

Sztafeta zjednoczy pątników?
Sztafeta, delegacja, nocleg pod 

namiotami, a może jeszcze coś in-
nego? Nieznana pozostaje wciąż 
forma, w jakiej miałaby przebie-
gać 34. Pielgrzymka z Głowna 
na Jasną Górę. Wokół wydarze-
nia, które od wielu lat jednoczy 
na szlaku pątników, jeszcze sporo 
znaków zapytania.

Blisko sto dni pozostało do  
20 sierpnia, czyli dnia, w którym 
zwyczajowo głowieńscy pielgrzy-
mi wyruszają na Jasną Górę. Taka 
„studniówka” skłania do reflek-
sji na temat możliwości organiza-
cji w czasie epidemii wydarzenia, 
w którym udział bierze kilkaset 
osób.

W duchu posłuszeństwa
Choć wiele pytań wciąż pozo-

staje bez odpowiedzi, jedno jest 
pewne: w pielęgnowaniu wielolet-
niej tradycji koronawirus wiernym 
nie przeszkodzi. Pielgrzymka od-
będzie się, choć nadal nie wiado-
mo w jakiej formie.

– Posłuszeństwo wiary każe 
nam słuchać się racji rozumnych, 
dlatego dajemy sobie czas. W tym 
roku wszystko jest inne, dlatego 
wsłuchujemy się w głos Kościoła  
i wskazania organów świeckich, 
odpowiedzialnych za nasze bez-
pieczeństwo i zdrowie. W du-
chu posłuszeństwa Kościołowi 
chcemy dobrze przygotować się 

i podjąć pielgrzymie zadania, bo 
wyjście na pielgrzymkę nie jest 
przecież uprawianiem pobożnej 
turystyki wg własnego planu, ani 
survivalu na własną rękę – pod-
kreśla kierownik i przewodnik 
pielgrzymki, ks. Zbigniew Kielan  
z parafii św. Jakuba w Głownie.

Nocowanie  
„pod chmurką”  
czy sztafeta?
Nawet jeśli – optymistycznie 

– przyjmiemy, że sytuacja epide-
miczna pozwoli na wspólne wyj-
ście pielgrzymów na szlak, zmian 
będzie sporo i będą one dotyczyć w 
szczególności noclegów.  str. 29

Stryków | Jakie ceny za nieruchomości? 

Działki pod mieszkaniówkę sprzedane 
Gmina Stryków sprzedała w przetargach 
wszystkie cztery działki budowlane przeznaczone 
obecnie do sprzedaży na terenie osiedla domów 
jednorodzinnych w rejonie ulic Słonecznej  
i Akacjowej. Przetarg na ostatnią spośród tych 
działek – przy ul. Słonecznej, odbył się we 
wtorek, 19 maja. 

Nieruchomość o powierzch-
ni 1.550 mkw. nie została jed-
nak sprzedana. Cena wywoław-
cza wynosiła natomiast 190.650 
zł brutto. Tydzień wcześniej, 12 

maja, odbył się przetarg na inną 
działkę (nr 190) przy ul. Słonecz-
nej, o powierzchni nieco ponad 
1 tysiąca metrów kwadratowych. 
Została ona wylicytowana za 

kwotę 125.484 zł brutto (cena wy-
woławcza została ustalona w wy-
sokości 123.984 zł brutto). Wcze-
śniej, 17 marca, działka nr 203, 
również przy ul. Słonecznej (pow. 
1.351 mkw.), została wylicytowa-
na za cenę 168.173 zł, zaś 24 mar-
ca – działka nr 200, o powierzch-
ni 1005 mkw. przy ul. Akacjowej  
– za cenę 131.100 zł. Przetargi na 
owe działki były planowane już 
pod koniec marca oraz w pierw-
szej połowie kwietnia, ale zosta-
ły odwołane z uwagi na wczesną 
fazę epidemii koronawirusa.  mak

Gmina Stryków | Parafie z terenu gminy otrzymały płyny i maseczki

Po 20 litrów płynu i 100 maseczek  
dla każdej parafii 

Gmina Stryków przekazała pa-
rafiom 180 litrów płynu służące-
go do dezynfekcji powierzchni, 
zakupionego z własnego budżetu 
oraz maseczki ochronne przeka-
zane przez łódzki Urząd Marszał-
kowski. 

Do każdej spośród dziewięciu 
parafii na terenie gminy Stryków 
zawiezione zostało w ubiegłym 
tygodniu po 20 litrów płynu. Po-
nadto proboszczowie otrzyma-
li po 100 maseczek ochronnych 

wielokrotnego użytku, które zo-
stały przekazane strykowskiemu 
samorządowi przez marszałka 
województwa łódzkiego Grzego-
rza Schreibera. W przekazywaniu 
w imieniu marszałka uczestniczył 
wiceprzewodniczący łódzkie-
go sejmiku wojewódzkiego Zbi-
gniew Linkowski. 

Wsparcie otrzymało 9 para-
fii: parafie rzymskokatolickie  
w Strykowie, Bratoszewicach, 
Dobrej, Niesułkowie, Koźlu  

i Szczawinie – kaplica w Swędo-
wie oraz parafie kościoła staroka-
tolickiego Mariawitów w Stryko-
wie, Dobrej oraz Lipce.  mak

uroczysta chwila. 
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ostatnia ze sprzedanych działek pod „mieszkaniówkę” przy ul. Słonecznej w Strykowie. 
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Głowno | Wirtualny kontakt, realne emocje

70 dni harcerstwa online
Już 70 dni minęło odkąd harcerze z głowieńskiego 
Hufca ZHP zmuszeni są funkcjonować w przestrzeni 
wirtualnej. Swoimi działaniami udowadniają,  
że choć koronawirus zmienił ich rzeczywistość,  
nie był w stanie powstrzymać harcerskiego ducha.

Doniesienia o zbliżającej się 
epidemii z uwagą śledzili już  
na początku marca. Kiedy do-
wiedzieli się o pierwszych wpro-
wadzonych obostrzeniach, które 
dotknęły także organizacje poza-
rządowe, od razu przenieśli się do 
sieci. Tam, za pośrednictwem za-
łożonych na portalach społeczno-
ściowych zamkniętych grup, od 
niemal trzech miesięcy z powo-
dzeniem dzielą się swoimi talenta-
mi, organizują konkursy, realizu-
ją zamierzenia, słowem: działają  
ze zdwojoną siłą, pomimo tego,  
że nie mają możliwości spotyka-
nia się w czasie zbiórek. Z kolei 
drużynowi oraz instruktorzy pro-
wadzą prace zdalnie, dając tym 
samym przykład odpowiedzialno-
ści za siebie i innych.

W innej formie
Początki były niełatwe, bo, jak 

każda zmiana, również skupienie 
całej dotychczasowej aktywności 
harcerskiej w Internecie wiązało 
się z szeregiem nowych wyzwań. 
Dodatkowych trudności przyspa-
rzała całkowicie nowa dla wszyst-
kich sytuacja, czyli przybierają-
ca na sile epidemia. – Na samym 

początku poinformowaliśmy ro-
dziców naszych harcerzy, że dzia-
łamy dalej, ale zmienia się forma. 
Wtedy rozpoczęliśmy też promo-
cję profilaktyki, a więc uświada-
mialiśmy swoim członkom jak 

zadbać o bezpieczeństwo w tak 
wyjątkowym czasie, jak prawidło-
wo dbać o higienę i dlaczego le-
piej pozostać w domu – zauważa 
harcmistrz Iwona Waśkiewicz.

Piosenka na każdy 
dzień i opowieści  
o historii
Jak dziś, po przeszło 70 dniach 

codziennej praktyki, wygląda 
dzień harcerza? – Trochę jak na 
obozie, bo każdy dzień ma ten 
sam harmonogram. Zaczynamy 
go wspólną gimnastyką za po-

średnictwem wirtualnej grupy,  
a potem jemy dobre śniadanie  
– tłumaczy drużynowa Sandra 
Halamus. W ciągu dnia na chęt-
nych czeka mnóstwo atrakcji. Dla 
przykładu, za codzienny wybór 
przesłania za pośrednictwem pio-
senki, która jest dobra na wszyst-
ko, odpowiada druhna Ula Tom-
czyk. Wybraną kompozycję zuchy 
i harcerze wykonują wprost ze 
swojego domu, z akompaniamen-
tem lub bez, a następnie publiku-
ją, by koledzy mogli podziwiać 
ich starania. O uzupełnienie wie-

dzy z zakresu historii, a zwłaszcza 
losów harcerstwa w Głownie, dba  
z kolei druh Antoni Kapusta, któ-
ry najpierw czyta innym o wyda-
rzeniach sprzed lat, a następnie za-
daje pytania konkursowe.

– Te działania pozwalają posze-
rzyć wiedzę i poznać głębiej naszą 
małą ojczyznę – podkreśla. 

W codzienne prace zaanga-
żowane są również druhny: Do-
minika Głowacka i Benita Wi-
śniewska, które w każdą sobotę 
prezentują pełen zwrotów akcji 
komiks harcerski. Z kolei prezen-

towaniem tzw. kącików harcer-
skich pełnych pamiątek i fotogra-
fii zajął się druh Arkadiusz Polit.  
W rozmowie z naszym reporte-
rem przyznał, że ich liczba przy-
prawia o zawrót głowy. 

– Te zdjęcia są naprawdę im-
ponujące, bo dzięki nim uświada-
miamy w ilu imprezach już dzięki 
harcerstwu wzięliśmy udział, ilu 
ciekawych rzeczy doświadczyli-
śmy, a nade wszystko ile zakątków 
Polski i świata udało nam się od-
wiedzić – mówi.

Dla dzieci – bajki
Reprezentanci hufca nie zapo-

minają jednak o najmłodszych, 
którzy w nowej sytuacji najbar-
dziej są zdezorientowani. Z myślą 
o nich druhna Kasia Malka z dru-
żyny „Czarne Stopy” samodziel-
nie czyta zuchom bajki i angażuje 
do udziału w tej akcji także innych 
starszych harcerzy.   str. 25

Antoni kapusta  
opowiada o historii i przygotowuje 
ciekawe konkursy. 
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Piosenka jest dobra na wszystko. Sandra Halamus w autorskiej interpretacji przeboju „na jednej z dzikich plaż”. 
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Tym, co jest dla nas 
najtrudniejsze, jest 
tęsknota. nie możemy 
się spotykać  
i działać ramię  
w ramię, a to w grupie, 
w której na co dzień 
funkcjonowało się 
wspólnie, jest bardzo 
smutne. internet nie 
zastąpi obecności 
drugiego człowieka. 
na szczęście i na to 
mamy swoje sposoby.

klaudia Rożniata
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Głowno, Stryków | Więcej ludzi w lasach – więcej odpadów?

Śmieciowy problem powrócił 
ze zdwojoną siłą
Możliwość ponownego wejścia do lasu oraz pogoda zachęcają 
spacerowiczów do korzystania z uroków pleneru. Spacer po lesie  
nie zawsze jest jednak przyjemnością. Wszystko to za sprawą śmieci,  
których w miejscach rekreacji przybywa w zastraszającym tempie. 

W praktyce nie ma w okolicy 
Głowna lasu, który pozostawałby 
wolny od tego problemu. Śmieci 
porzucane są zarówno w leśnych 
zakamarkach, jak i tuż przy dro-
dze. Przykładem jest choćby las 
przy trasie pomiędzy Głownem 
a Zgodą, gdzie na odcinku ok. 5 
kilometrów od dłuższego czasu 
worki ze śmieciami „straszą” spa-
cerowiczów oraz kierowców prze-
jeżdżających aut, zarówno spoza 
drzew, jak i na drodze. Wnikliwy 
obserwator mógłby się ich doli-
czyć nawet kilkunastu. 

Dodajmy, że są wśród nich 
torby wypełnione zarówno po-
zostałościami po remoncie i nie-
kompletnym sprzętem RTV, jak 

i odpadami o charakterze komu-
nalnym (m.in. opakowaniami  
po produktach spożywczych  
i chemicznych, artykułami biuro-
wymi oraz książkami, a wreszcie 
stosami szklanych butelek). 

Podobnie jest w mieście. W sa-
mym tylko Głownie do miejsc, 
gdzie ze zdwojoną siłą pojawia-
ły się ostatnio śmieci, zaliczymy 
lasy na Zabrzeźni, a także przy ul. 
Ziewanickiej oraz przy ul. Woj-
ska Polskiego w stronę Piasków 
Rudnickich. Niezmiennie niepo-
koi również liczba odpadów po-
zostawianych w miejscach uży-
teczności publicznej przez osoby 
korzystające z rekreacji w ple-
nerze. Choćby przed tygodniem 

(19/2020) po raz kolejny pisaliśmy 
o regularnie zaśmiecanym terenie 
wydm śródlądowych, czyli tzw. 
Marakanie, a wielokrotnie, także 
w tym roku, powracaliśmy na na-
szych łamach do tematu pozosta-
łości po spotkaniach w większym 
gronie, porozrzucanych w pobliżu 
altan w centrum miasta. 

Cudze oczy nie widzą, 
więc sumieniu nie żal
Mimo że z tym problemem bo-

rykamy się od dawna, trudno po-
zbyć się wrażenia, że w ostatnim 
czasie znacząco się on nasilił. Nie-
trudno zauważyć, że śmieci za-
częło przybywać w zastraszają-
cym tempie. Jedni twierdzą, że 

stało się to tuż po ponownym 
wprowadzeniu możliwości wstę-
pu do lasu, bo więcej ludzi ozna-
cza jednocześnie więcej wyprodu-
kowanych przez nich śmieci, inni 
z kolei podkreślają, że kłopot po-
jawił się już w czasie obowiązu-
jącego w trakcie epidemii zakazu 
wstępu do lasów, bo mniejsza licz-
ba spacerowiczów oznacza więk-
sze prawdopodobieństwo wy-
rzucenia niechcianych odpadów  
w sposób bezpieczny, bez naraża-
nia się na możliwość zaobserwo-
wania przez kogoś tego czynu.

PSZOK już działa, 
a odpadów nadal 
przybywa
Są i tacy, którzy winą za poja-

wienie się kolejnych worków ze 
śmieciami na terenie lasów obar-
czają Miejski Zakład Komunalny 
w Głownie. Ich zdaniem przyczy-
niło się do tego zamknięcie pod 
koniec marca Punktu Selektywnej 
Zbiórki Odpadów Komunalnych 
przy ul. Dworskiej. Stanowczo 
zaprzecza temu Jacek Skwier-
czyński, dyrektor wspomnia-
nej instytucji, który w rozmowie  
z naszym reporterem podkreśla, 
że system odbioru odpadów ko-

munalnych i przemysłowych re-
alizowany na terenie miasta w cią-
gu roku, nawet w trakcie epidemii 
działał nieprzerwanie i realizo-
wany był zgodnie z harmonogra-
mem. Śmieci z kolei były wy-
rzucane do lasów również wtedy, 
kiedy PSZOK był otwarty. 

Naszego rozmówcę dziwi, że są 
jeszcze ludzie, którzy zadają sobie 
trud wywozu śmieci do lasu, tym 
bardziej, że odpady te w większo-
ści mają charakter odpadów zmie-
szanych, a tego typu śmieci objęte 
są możliwością legalnego wywo-
zu spod domu.

– PSZOK został czasowo za-
mknięty z powodu ograniczeń  
w poruszaniu się nałożonych 
przez Radę Ministrów, ale moim 
zdaniem nie ma zależności przy-
czynowo-skutkowej pomiędzy 
jego zamknięciem a wzrostem 
ilości śmieci w lasach. Odpady 
były odbierane regularnie, a prze-
cież łatwiej wystawić je przed bra-
mę niż wieźć je do lasu – tłuma-
czy i dodaje, że wprawdzie punkt 
zbiórki odpadów nie przyjmo-
wał w tym czasie śmieci pocho-
dzących z działalności gospodar-
czej czy niekompletnego sprzętu 
gospodarstwa domowego, które-

go też pełno w lasach, ale ten ro-
dzaj śmieci nie byłyby przyjęty ze 
względów regulaminowych nawet 
przy otwartym punkcie.

Porządek w domu, 
bałagan w lesie
I rzeczywiście, pomimo tego, 

że PSZOK został ponownie uru-
chomiony 23 kwietnia br., a więc 
przed trzema tygodniami, każ-
dego dnia w lasach zauważyć 
można nowe worki. Niektórzy 
nie ograniczają się nawet do wy-
rzucania odpadów, stanowiących 
efekt codziennego użytkowania 
i bez obaw pozostawiają w la-
sach nawet tzw. odpady wielko-
gabarytowe, których wywóz także 
prowadzony jest zgodnie z har-
monogramem. Nieprzyjemny wi-
dok, będący, być może, pozosta-
łością po wiosennych remontach 
i porządkach, mogą podziwiać 
choćby osoby przechadzające się 
ścieżką nad torami, na skraju lasu, 
w miejscu przedłużenia ulicy To-
polowej. Szpecą ją porzucone sta-
re meble, m.in. tapczan.

Pomoże ostracyzm 
społeczny?
Wszechobecny widok śmieci  

w lasach wywołał w ostatnim cza-
sie szereg dyskusji na facebooko-
wym profilu: „Głowno – nasze 
miasto”. Niektórzy internauci su-
gerowali, że mieszkając w okolicy 
lasu od wielu lat, jeszcze nigdy nie 
widzieli w nim tylu śmieci.   
 str. 26

te meble mogły zostać wywiezione w czasie zbiórki odpadów 
wielkogabarytowych, a jednak trafiły do lasu. 
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elektrośmieci i inne odpady podrzucone w okolicach podstrykowskich magazynów. 
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dziwi, że są jeszcze 
ludzie, którzy 
systematycznie zadają 
sobie trud wywozu 
śmieci do lasu, tym 
bardziej, że odpady 
te w większości mają 
charakter odpadów 
zmieszanych, a tego 
typu śmieci objęte są 
możliwością legalnego 
wywozu spod domu.
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Łowicz | koparka uszkodziła kabel przy budowie marketu 

Prądu nie miało 4 tysiące odbiorców
Z powodu uszkodzenia 
kabla energetycznego  
w rejonie ulic Bolimowskiej 
i Baczyńskiego w Łowiczu 
prądu nie miało w piątkowe 
popołudnie około 4 tysięcy 
odbiorców w Łowiczu.  
Do awarii doszło po 
godzinie 17.00, a dostawy 
prądu przywrócono w ciągu 
około dwóch godzin. 

– Ekipa dyżurujących ener-
getyków była na miejscu awarii  
w ciągu kilkunastu minut, by 
ustalić gdzie dokładnie doszło do 
uszkodzenia i jaka jest jego skala 
– dowiedzieliśmy się od Bożeny 
Matuszczak-Królak z łódzkiego 
oddziału PGE Dystrybucja. 

Prądu nie miała znaczna część 
miasta, w tym m.in. odbiorcy 
z ulic Gdańskiej, Wyszogrodz-
kiej, Wyzwolenia, Jagiellońskiej, 
Chrobrego, Sobieskiego, osiedla 
Tkaczew, Reymonta, ul. Mosto-
wej, Pijarskiej, Chopina, osiedla 
Noakowskiego, ul. Kurkowej, os. 
Kostka, części osiedla Dąbrow-
skiego, a nawet ul. Jana Pawła II, 

Łódzkiej, Stanisławskiego, Woj-
ska Polskiego, Podrzecznej, Ko-
ziej. 

W takich sytuacjach ekipa 
energetyków stara się jak naj-
szybciej wykonać „obejście”, by 
jak najszybciej przywrócić do-
stawy energii – powiedziała nam 
Bożena Matuszczak-Królak. 

Jak ustaliliśmy, prąd nie do-
cierał do odbiorców podłączo-
nych do 20 stacji, około 4 tysięcy 
odbiorców. Do mechanicznego 
uszkodzenia kabla energetyczne-
go doszło w pobliżu stacji trafo 
w sąsiedztwie budowy marketu 
Dino na Zatorzu. – Jeszcze tego 
samego dnia zrobiłem rozeznanie 
czy to na naszej budowie na Za-
torzu coś się stało, czy w innym 
miejscu. Okazało się, że nie, o tej 
porze już nie odbywały się tam 
roboty ziemne – powiedział nam 
naczelnik Wydziału Inwestycji 
i Remontów łowickiego ratusza 
Grzegorz Pełka. 

Dlaczego awaria kabla spowo-
dowała brak dostaw prądu dla aż 
tak wielu odbiorców? – Czasami 
tak jest, że pójdzie zwarcie i pole-
ci po zabezpieczeniach automa-
tycznych. Zdarza się też, że nie 

da się od razu, w ciągu kilku czy 
kilkunastu minut załączyć i trwa 
to trochę dłużej – dowiedzieliśmy 
się od jednego energetyków.

W związku z awarią nie działa-
ła też m.in. sygnalizacja świetlna 
na skrzyżowaniu ul. Starzyńskie-
go z Sikorskiego, ale np. sygnali-
zacja na skrzyżowaniu Broniew-
skiego z Piłsudskiego działała bez 
zarzutu. Pokazało to też, że część 
kierowców nie do końca sobie ra-
dzi na skrzyżowaniach, na których 
sygnalizacja „normalnie” jest, ale 
chwilowo nie działa. – Sygnaliza-
tory nie działają, a ludzie już nie 
wiedzą jak się poruszać samocho-
dem – skomentowała naszą infor-
mację o awarii internautka. – Pra-
wo jazdy chyba nadal w chipsach 
znajdują, jak to ktoś kiedyś powie-
dział... – żartowała inna. 

Czy firma, która doprowadzi-
ła do uszkodzenia kabla, zosta-
nie w jakiś sposób pociągnięta 
do odpowiedzialności, np. finan-
sowej? – Raczej nie atakujemy  
w taki sposób firm, ale jak będzie 
w tym konkretnym przypadku, 
jeszcze nie wiem – powiedziała 
nam Bożena Matuszczak-Królak. 
 mak 

Łowicz | Plac zabaw w Parku błonie 

W czerwcu częściowa wymiana 
nawierzchni
Urząd Miejski w Łowiczu 
w drodze zapytania 
ofertowego wybrał 
firmę, która wykona 
modernizację placu zabaw 
w parku Błonie, jest to 
MultiGrass Sport Rafała 
Bazantkiewicza z Krosna. 
Koszt zlecenia  
wynosi 94.726,90 zł.

Jak nam powiedział naczelnik 
Wydziału Remontów Grzegorz 
Pełka, roboty polegać będą na 
częściowej wymianie nawierzchni 
placu zabaw dla dzieci starszych. 

Zaplanowano wymianę 360 m2 
płytek amortyzujących od strony 
wału przeciwpowodziowego, co 
stanowi około 1/3 tego placu za-
baw. Nowe płytki będą tego same-
go rodzaju i w tej samej kolorysty-
ce co obecne, a są one niebieskie 
i zielone. 

Gruntowej renowacji poddane 
zostanie linarium na tym placu. 
Jego konstrukcja pozostanie bez 
zmian, ale zostanie odnowiona, 
wymieniona będzie stalowa lina 

oraz jeżdżący po niej wózek. Pla-
nowana jest też wymiana znisz-
czonych furtek prowadzących  
na plac. 

Prace mają rozpocząć się pod 
koniec maja, ich zakończenie za-
planowano na koniec czerwca. 
Kwota 94.726,90 zł, którą na to 
zadanie przeznaczono, pochodzi 

z Miejskiego Programu Przeciw-
działania Problemom Alkoholo-
wym. 

Czy w lipcu starsze i młodsze 
dzieci będą mogły korzystać z pla-
ców zabaw – być może niedługo 
się dowiemy. Place zabaw i siłow-
nie plenerowe są zamknięte od 18 
marca.  mwk   

Łowicz | Zakład usług komunalnych

Sposób na tańsze podlewanie
ZUK w Łowiczu tymczasowo 
i do odwołania zawiesił 
plombowanie wodomierzy 
i podliczników, ale wciąż 
można składać o to wnioski, 
które będą rozpatrywane 
(a procedura wymaga trochę 
czasu). Dotyczy to również 
cieszących się popularnością 
podliczników ogrodowych.

Taki podlicznik to bardzo opła-
calne ekonomicznie rozwiązanie 
dla wszystkich, którzy dużo podle-
wają trawnik czy ogródek. Chodzi 

o to, że zużycie wody wykorzysty-
wanej do podlewania jest liczone 
przez osobne urządzenie. Woda ta 
wsiąka w ziemię, a nie do kanali-
zacji, więc nie liczy się do opłaty 
za odprowadzenie ścieków.

Aby założyć taki podlicznik, na-
leży złożyć wniosek z kompletem 
dokumentów do Zakładu Usług 
Komunalnych, w obecnej sytuacji 
szczególnie zalecane jest robienie 
tego w formie elektronicznej, ale 
możliwa jest też tradycyjna. Wiąże 
się to również z opłatą.

Tymczasowy brak możliwości 
plombowania wynika z zawiesze-

nia bezpośredniej obsługi klien-
ta, poza sytuacjami awaryjnymi. 
Ograniczenie to zostało wprowa-
dzone w związku z epidemią CO-
VID-19 i będzie obowiązywało  
do odwołania.

Jak dowiedzieliśmy się w ZUK 
– z podlicznika ogrodowego moż-
na obecnie korzystać przez cały 
rok, a nie tylko w określonych 
miesiącach. Swego czasu zakła-
dy komunalne w całej Polsce wy-
znaczały na to określone miesią-
ce, ale wynikało to z uznanej dziś  
za błędną interpretacji ministerial-
nego rozporządzenia. 

Pisząc o podlewaniu ogródków 
i trawników przypominamy też 
o racjonalnym gospodarowaniu 
wodą, w związku z suszą. tm

kolej | Przywracanie połączeń 

Więcej pociągów  
ma wrócić od czerwca 
– To dopiero  
początek przywracania 
kursów w regionie. 
Kolejne pociągi  
wrócą na trasy  
od czerwca – informuje 
Łódzka Kolej 
Aglomeracyjna.

Od poniedziałku 18 maja rów-
nież Koleje Mazowieckie przy-
wróciły część pociągów zawie-
szonych z powodu pandemii. 
Na jakie dodatkowe połączenia 
mogą liczyć od 18 maja miesz-
kańcy Łowicza, Głowna i oko-
lic?

– Odmrażanie gospodarki 
stało się faktem. Powoli zosta-
je przywracany stan sprzed epi-
demii, część zakładów wzno-
wiła produkcję, otwarte zostały 
przedszkola i żłobki. W związku 
z tym, aby sprostać oczekiwa-
niom coraz większej liczby po-
dróżnych, Łódzka Kolej Aglo-
meracyjna zaczęła przywracać 
część połączeń – czytamy w ko-
munikacie łódzkiej spółki. 

Od poniedziałku 18 maja 
przywrócone zostanie kursowa-
nie kilkunastu pociągów katego-
rii ŁKA. Część przywróconych 
pociągów jeździ na naszym tere-
nie. Są to składy relacji: 

 Łowicz Główny (odjazd  
o godz. 18.34) – Łódź Widzew 
(planowany przyjazd 20.30)  
na odcinku z Łowicza do Głowna 
 Łódź Widzew 17.15 – Ło-

wicz Główny 18.54 na odcinku 
Głowno – Łowicz Główny. 

Od soboty 16 maja kursują trzy 
pary pociągów kategorii ŁKA 
Sprinter relacji Łódź Fabryczna 
– Warszawa Wschodnia – Łódź 
Fabryczna. 

Ponadto ŁKA informuje,  
że ze względu na przeniesienie 
na inny termin przez zarządcę 
infrastruktury, tj. spółkę PKP 
Polskie Linie Kolejowe, zapla-
nowanych prac modernizacyj-
nych pomiędzy Zgierzem a Ło-
wiczem Głównym, w okresie od 
16 do 28 maja nie będzie uru-
chamiana zastępcza komunika-
cja autobusowa pomiędzy wspo-
mnianym Zgierzem a Łowiczem 
Przedmieście. 

Również od poniedziałku 18 
maja spółka Koleje Mazowieckie 
przywraca część pociągów za-
wieszonych z powodu pandemii. 
Na „naszej” linii nr 3 Warszawa 
– Łowicz Główny będą to nastę-
pujące składy: 
 Sochaczew (06:10) – War-

szawa Wschodnia (07:21)
 Sochaczew (06:59) – War-

szawa Zachodnia (07:50)
 Warszawa Wschodnia 

(17:52) – Sochaczew (18:57).  mak

oSP 
Co będzie 
z rywalizacją 
strażaków? 
Rok temu o tej porze  
znany był już dokładny 
kalendarz rozgrywania 
zawodów sportowo-
pożarniczych w gminach 
powiatu łowickiego. 
Rywalizacja strażaków 
zwykle rozpoczynała się  
już w czerwcu,  
zaś była kontynuowana  
w lipcu i sierpniu.

Jacek Chudy, prezes Powiato-
wego Związku OSP w Łowiczu, 
powiedział nam, że przy obecnym 
zakazie zgromadzeń i organizacji 
dużych imprez zawody nie mogą 
się odbyć. Strażacy mają jednak 
nadzieję, że epidemia w końcu od-
puści, a wówczas zarządy powia-
towy i gminne będą mogły ustalić 
harmonogram zawodów. Jeśli do 
tego dojdzie, to bardzo możliwe, 
że rywalizacja rozpocznie się póź-
niej niż zwykle, zaś w jeden week-
end zawody będą rozgrywane  
w więcej niż jednej gminie. 

Strażacy rozważali przepro-
wadzenie rywalizacji bez udziału 
widowni, jednak doszli do wnio-
sku, że zawody są pewnego rodza-
ju świętem małych miejscowości  
i gmin, dlatego szkoda byłoby po-
zbawić mieszkańców takiej atrak-
cji. Poza tym, sami strażacy dają  
z siebie więcej, gdy słyszą dobie-
gający z trybun doping.  aa 

Płytki na placu zabaw odstają od ziemi, a pomiędzy nimi  
wyrastają chwasty. Widoczne na zdjęciu linarium nie ma liny i wózka, 
którym po niej jeździł. 
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Łowicz | Starania o teren pod budowę sali gimnastycznej dla „Ekonomika”

Czy jest zła wola ze strony miasta, 
czy nigdy jej nie było?
Starosta Marcin Kosiorek podczas ostatniej 
sesji Rady Powiatu Łowickiego, 29 kwietnia, 
kilkakrotnie wspomniał o trudnej współpracy 
starostwa z władzami Łowicza. – Czy sprawa 
drobna, czy gruba, rozmowy są trudne – mówił. 

Z przebiegu całej sesji to nie 
wynikało. Sam pozytywnie wy-
powiedział się o pomocy mia-
sta w zakupie sprzętu dla szpitala 
i współfi nansowaniu funkcjono-
wania tzw. zespołu wymazowego 
– który pobiera próbki do badania 
pod kątem SARS-CoV-2 od osób 
na kwarantannie. O czym więc 
mówił starosta?

– Występowaliśmy o podział 
działki, aby pobudować salę gim-
nastyczną przy Zespole Szkół Po-
nadpodstawowych nr 4. Półtora 
roku na to czekamy – powiedział 
Marcin Kosiorek w czasie sesji. 
Potem dodał, że chciał starać się 
o dofi nansowanie na budowę tej 
sali w Ministerstwie Sportu, gdzie 
mógł uzyskać zwrot połowy kosz-
tów. Wniosek o przyznanie dota-
cji na ten rok trzeba było złożyć 
do 31 marca. To się nie udało.

Radny Michał Śliwiński przy-
pomniał, że sprawa ma dłuż-

szą historię, ponieważ jeszcze 
poprzedni Zarząd ze starostą 
Krzysztofem Figatem podejmo-
wał działania w sprawie budowy 
sali gimnastycznej przy ul. Kali-
skiej. Problemem był brak dział-
ki. 

Radny Piotr Gołaszewski py-
tał, dlaczego podział działki trwa 
tak długo. Starosta odpowiedział, 
że nie wie. Zaniepokojenie pro-
blemem współpracy z miastem 
wyraził radny Waldemar Krajew-
ski, który zwrócił uwagę, że była 
możliwość uzyskania wsparcia fi -
nansowego na realizację inwesty-
cji i nie wykorzystano jej. 

– Gdzie to utknęło? – pytał o to 
również radny Krystian Cipiński, 
dodając, że jako absolwent „Eko-
nomika” jest zainteresowany bu-
dową sali gimnastycznej dla ZSP 
nr 4. Przyznał też, że nie chciałby 
negatywnego wydźwięku co do 
współpracy miasta z powiatem, 
sugerowania niechęci miasta i an-
tagonizmów, bo faktycznie nie 
wygląda ona chyba tak źle, cze-
go przykładem w ostatnim czasie 
jest zakup przez miasto dla szpi-
tala respiratorów czy środków 

ochrony osobistej na czas epide-
mii. Dlatego, jeśli coś nie zadzia-
łało dobrze, chciałby wiedzieć, 
gdzie tkwi problem. 

Marcin Kosiorek mówi 
o irytacji i bezradności
Starosta odpowiedział, że jego 

postawa jest wyrazem irytacji 

i bezradności. Bezpośrednie roz-
mowy z burmistrzem trwają od 
stycznia 2019 roku, choć był on 
pozytywnie nastawiony do proś-
by władz powiatu, to wymiana 
pism w tej sprawie z Anną Ga-
jewską (naczelnikiem Wydzia-
łu Gospodarki Gruntami i Za-
gospodarowania Przestrzennego 

w Urzędzie Miejskim) trwa już 
półtora roku. Wciąż do niego do-
cierają informacje, że sprawa jest 
na etapie dzielenia działki. 

Starosta dodał, że prosił bur-
mistrza w styczniu czy lutym, 
aby sprawa była załatwiona szyb-
ko, ponieważ powiat chce złożyć 
do końca marca wniosek o przy-

znanie dotacji, więc zależy mu na 
czasie. 

Piotr Gołaszewski skomento-
wał ironicznie pytania Krystiana 
Cipińskiego tym, że o to, gdzie 
sprawa utknęła, powinien on pytać 
swojego szefa – czyli burmistrza 
Łowicza, a nie starostę. Cipiński 
odpowiedział, że oczywiście za-
pyta, jak będzie miał okazję, ale 
w pierwszej kolejności chciał za-
pytać starostę. Prosił, by Goła-
szewski nie stosował wobec niego 
„wycieczek” osobistych, ponie-
waż trzeba oddzielić sprawy pry-
watne od zawodowych czy około-
zawodowych. 

O to samo radnych prosił prze-
wodniczący Marek Jędrzejczak, 
akcentując, że wzajemne animo-
zje trzeba odłożyć na bok. Ważne, 
by powstała sala w „Ekonomiku”. 

– Mam nadzieję, że nasza sesja 
przyczyni się do tego, że ta sprawa 
posunie się do przodu, bo przecież 
wiemy, że młodzież z tej szko-
ły chodzi na zajęcia wychowa-
nia fi zycznego na OSiR. Problem 
zna każdy od wielu lat i spróbuj-
my go rzeczowo rozwiązać, anga-
żując jak najmniej negatywnych 
emocji, a to będzie z korzyścią dla 
uczniów. Myślę, że porozumienie 
jest możliwe i problem w przy-
szłości rozwiążemy – powiedział 
Jędrzejczak kończąc dyskusję. 

Krzysztof Kaliński: 
ta działka zawsze 
była planowana 
pod budowę sali
Kilka dni temu zapytaliśmy 

burmistrza Krzysztofa Kalińskie-
go, na jakim etapie jest ta sprawa 
w Urzędzie Miejskim. Odpowie-
dział, że faktycznie jeszcze pod 
koniec poprzedniej kadencji sta-
rosta Krzysztof Figat występował 
z pismem o przekazanie powiato-
wi miejskiego gruntu pod budo-

MirKa WOlSKa
-KObiereCKa

mirka.wolska@lowiczanin.info

Powiat planuje pobudowanie sali gimnastycznej dla „ekonomika” na miejskiej działce, która jest położona 
najbliżej przy ul. kaliskiej. 
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wę sali. W grę wchodziła sprze-
daż działki lub wymiana na inną 
nieruchomość. Sprawa nie została 
sfinalizowana, ale cały czas była  
w toku. Trwała wymiana pism w 
tej sprawie między starostwem a 
ratuszem. Nowy zarząd z Marci-
nem Kosiorkiem ponowił tę proś-
bę.

– Sprawa jest w toku. Trwa po-
dział działki. Po wydzieleniu jej 
zlecimy rzeczoznawcy wycenę, 
następnie będzie musiał być prze-
prowadzony przetarg (ograniczo-
ny) na jej sprzedaż. Wystąpię do 
Rady Miejskiej, aby można było 
zastosować bonifikatę – mówi 
burmistrz. Zapewnia, że przedsta-
wi radnym swoją propozycję, ale 
nie chce teraz mówić, jaka ona bę-
dzie, chce to omówić z radnymi. 

– Rozumiem, że jest potrze-
ba pobudowania tej sali. Ona nie 
pokrzyżuje planów miasta doty-
czących zagospodarowania te-

renu przy ul. Kaliskiej – mówi 
burmistrz. Podkreśla przy tym,  
że zawsze było wiadomo,  
że przedmiotowa działka o pow. 
1419 m² jest „zarezerowana” dla 
„Ekonomika”. To najbardziej lo-
giczna lokalizacja sali gimna-
stycznej dla tej szkoły. 

Dlaczego sprawa ciągnie się tak 
długo? – To musiało tyle trwać 
– mówi w odpowiedzi na na-
sze pytanie burmistrz. Wyjaśnia, 
że przedmiotem wymiany pism 
było uszczegółowienie wniosku 
powiatu. Zanim miasto podję-
ło działania, konieczne było usta-
lenie, o którą działkę konkretnie 
chodzi, jaką powierzchnię chce 
nabyć powiat i jakie rozważa wa-
runki – bo nieruchomość miasta 
jest większa. Starosta rozmawiał 
o tym z burmistrzem, ale podsta-
wą do wszczęcia procedury mu-
siała być uszczegółowiona prośba 
na piśmie. 

– W tej sprawie nigdy nie było 
złej woli ze strony miasta. To jest 
szkoła powiatowa, ale działa na te-
renie miasta i jest dla nas ważna, 
bo jej uczniami są mieszkańcy Ło-
wicza i Ziemi Łowickiej. 

Na koniec podkreślić trzeba, że 
na szczęśliwy finał tej sprawy trze-
ba będzie jeszcze trochę pocze-
kać. Podział geodezyjny miejskiej 
działki został zlecony w stycz-
niu, umowa przewiduje, że termin 
wywiązania się z zadania to 30 
czerwca br. Potem potrzebna bę-
dzie wspomniana wycena, decy-
zja Rady Miejskiej w sprawie bo-
nifikaty, przetarg i dopiero będzie 
można spisywać akt notarialny,  
na mocy którego nieruchomość 
stanie się własnością powiatu. 

MuSiałO? NaPraWDę?
„To musiało tyle trwać” 
– mówi burmistrz. nie jest to 
przekonujące tłumaczenie. 
rok na ustalenie, którą działkę 
należy podzielić i w jaki 
sposób? Gdy i w ratuszu,  
i w starostwie są wydziały 
geodezji i gospodarki gruntami 
zatrudniające fachowców?  

Jeśli Senat, przetrzymując 
przez miesiąc ustawę,  
którą w całości odrzucił,  
dał ilustrację tego, czym jest 
obstrukcja parlamentarna, to 
jak nazwać takie „tempo” prac: 
dwunastokrotnie wolniejsze,  
w sto razy prostszej sprawie?
Wojciech Waligórski 

burmistrz 
podkreśla,  
że zawsze było 
wiadomo, iż działka 
jest „zarezerwowana” 
dla „Ekonomika”.  
To najbardziej 
logiczna lokalizacja 
sali gimnastycznej 
dla tej szkoły. 

my mamy 
około 180-190 
interwencji w ciągu 
roku, a w skali 
kraju to są tysiące 
sztuk znajdowane 
co roku. 

Łaguszewie| Pocisk przeciwpancerny znaleziony przy szkole

Niebezpieczna pamiątka z II wojny światowej
Pocisk przeciwpancerny 
o średnicy 88 mm 
znaleziony został  
w piątek, 15 maja,  
w czasie prowadzenia 
prac przy budowie boiska  
przy Szkole Podstawowej 
w Łaguszewie w gminie 
Kocierzew Płd.

Prace zostały przerwane, we-
zwano na miejsce policję, która 
zabezpieczyła miejsce do czasu 
przyjazdu saperów. Tego samego 
dnia na miejsce przyjechał 27. Pa-
trol Saperski 25. Brygady Kawa-
lerii Powietrznej w Tomaszowie 
Mazowieckim. Zabrali oni z bo-
iska znaleziony pocisk, przenieśli 
do specjalnego pojemnika w swo-
im samochodzie, aby następnie 
przetransportować go na poligon. 
Tam w bezpiecznych warunkach 
zostanie on detonowany. 

Pocisk został znaleziony pod-
czas prac ziemnych przy szkole, 
gdzie zakładane jest boisko. Pra-
ce te rozpoczęto jeszcze w grud-
niu ubiegłego roku. Wtedy zdjęta 
została wierzchnia warstwa ziemi, 
tzw. humus. Ziemia ta zgarnięta 
została na dwie hałdy na końcach 
powstającego boiska. W to miej-

sce dowieziono też ziemię z in-
nego miejsca. Powierzchnię pod 
boisko wyrównano i położono na 
niej siatkę, właśnie trwało nakła-
dania na nią ziemi, gdy natrafiono 
na pocisk. Był on w hałdzie zgar-
niętej ziemi, teraz go załadowano 
łyżką koparki i wysypano na siat-
kę. 

Pracownicy, którzy to wykony-
wali, mieli być przerażeni. Wła-
ściciel firmy wykonującej prace 
czekał na saperów, żeby im zadać 
wiele pytań dotyczących bezpie-
czeństwa prowadzenia dalszych 
prac. Pytała o to również wójt 
gminy Kocierzew Płd. Agnieszka 
Wojda, która przyjechała do Ła-
guszewa. 

Żołnierze na wszystkie odpo-
wiadali, wyjaśniając, że nie są w 
stanie zagwarantować, że w tym 
miejscu nie ma innej amunicji. 
Radzili prowadzić prace ostrożnie, 
stopniowo przesiewając ziemię. 
Sprawdzili pryzmę wykrywa-
czem metalu, ale też wyjaśniali, 
że jest ona za duża, żeby można 
było dokładnie całą „prześwie-
tlić”. Wykrywacze sygnalizują 
metale znajdujące się na głęboko-
ści do 1 m, a pryzma była wyższa. 
Problemem w badaniu jej było 
też to, że było w niej wiele zanie-
czyszczeń np. kawałki aluminium 

czy kapsle. Gdy ich pytaliśmy, czy 
nie można wykrywacza ustawić 
tak, żaby wykrywał tylko większe 
przedmioty, wyjaśnili, że wtedy 
też zmniejsza się głębokość, którą 
urządzenie może zbadać. 

Mówił też, że nie mogą użyć 
georadaru, jaki mają na wyposa-
żeniu, ponieważ zmieniona struk-
tura ziemi zgarniętej na hałdę za-
fałszuje wynik. 

Co ciekawe pocisk – niemiec-
kiej produkcji – miał zapalnik  
i materiał wybuchowy. Zdaniem 
saperów wydobycie go nie było aż 
tak niebezpieczne, jak można było 
przypuszczać, ponieważ zapalnik 
w tego rodzaju pociskach urucha-
miany jest w momencie wprawie-
nia go w ruch obrotowy. 

Nie oznacza to, że takie i po-
dobne „pamiątki” z II wojny świa-
towej można lekceważyć. Dlatego 
zachowano wszelkie środki bez-
pieczeństwa, żeby go unieszko-
dliwić. 

– My mamy około 180-190 in-
terwencji w ciągu roku, a w ska-
li kraju to są tysiące sztuk znajdo-
wane co roku. Na szczęście ostatni 
wypadek miał miejsce 5 lat temu, 
gdy ktoś znalazł niewybuch na 
dnie stawu, z którego wypompo-
wał wodę i chciał go odszlamo-
wać. 

Pocisk znaleziony w Łagusze-
wie nie jest dla saperów niewy-
buchem, ale amunicją porzuconą 
– tzn. materiałem, który nie był 
odpalony. – W czasie wojny na te-
renie szkoły Niemcy mieli skład 
amunicji – powiedział nam Zbi-
gniew Żaczek, sekretarz gminy 
Kocierzew Płd., mieszkaniec Ła-
guszewa. Przyznał też, że odkąd 
pracuje w Urzędzie Gminy, sa-
perzy wzywani byli do Łagusze-
wa co najmniej trzy razy. Amuni-
cję znaleziono: podczas budowy 
sali gimnastycznej i przy budowie 
oczyszczalni ścieków lub uzie-
mienia, ale też poza terenem szko-
ły – na pobliskim polu uprawnym, 
położonym za rowem melioracyj-
nym.  mwk   

Niebezpieczeństwo minęło. Pocisk trafił do skrzyni w samochodzie  
27. Patrolu Saperskiego z Tomaszowa mazowieckiego. 
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Saperzy oglądają miejsce, gdzie został znaleziony pocisk. 
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Łowicz | długo wyczekiwanie otwarcie 

Fryzjerzy znów strzygą
Długo trzeba było czekać na profesjonalne 
strzyżenie, dlatego chyba nie jest zaskoczeniem, 
że od poniedziałku 18 maja oblegane są zakłady, 
salony i studia fryzjerskie. Przypomnijmy, 
że był to pierwszy dzień, w którym mogą one 
przyjmować klientów po zawieszeniu działalności 
spowodowanym epidemią.

Najbardziej rzucającą się 
w oczy w Łowiczu była chyba ko-
lejka panów, od rana czekających 
na możliwość wejścia do zakładu 
Jana Drutowskiego przy ul. Bro-
warnej. Gdy przechodziliśmy tam 
w poniedziałek przed godziną 9 
rano, na zewnątrz czekało 7 osób.

Z kolei Jerzy Lędzion, wła-
ściciel zakładu przy ulicy Zduń-
skiej (o którym pisaliśmy już 
w poprzednim numerze NŁ, za-
powiadając otwarcie) mówił nam, 
że pierwszy klient czekał pod za-
kładem od godziny 7, chociaż ten 
był otwierany dopiero o 7.50, przy 
czym przed przyjęciem klientów 
musiał zostać jeszcze zdezynfe-
kowany.

– Do godziny 8.40 mieliśmy 
już 8 klientów, to dużo więcej niż 

normalnie, a strzyżenie trwa teraz 
dłużej, ze względu na konieczność 
bardzo dokładnej dezynfekcji 
wszystkich używanych urządzeń 
– mówił Jerzy Lędzion. – Nie-
zależne od tego, niemal non stop 
dzwoni telefon od chcących się 
zapisać. Nie chcemy zapisywać 
z dużym wyprzedzeniem, tak, 
by móc też zachować płynność 
w przyjmowaniu klientów, którzy 
się nie umówili.

– Powiem szczerze, że brako-
wało mi tego bardzo, dlatego je-
stem tu już od samego rana – po-
wiedział nam pan Jarosław, jeden 
z klientów zakładu przy Zduń-
skiej. – W czasie epidemii każdy 
w rodzinie stawał się fryzjerem, 
ale jednak nie ma to jak usługa 
profesjonalisty.

Dać klientom 
przyjemność
W bliskim sąsiedztwie tego za-

kładu, także przy ulicy Zduńskiej, 
działa męsko-damski Salon Re-
nia. Tam obowiązują teraz zapi-

sy, najbliższy wolny termin do-
piero 10 czerwca. – Cieszę się, że 
mogliśmy wrócić do pracy, to jest 
najważniejsze – mówi właściciel-
ka Regina Kowalczyk. – W tych 
czasach, kiedy różne przyjem-
ności zostały dla nas ograniczo-
ne, chcemy dać naszym klientom 
przyjemność sprawienia sobie ele-
ganckiej, pięknej fryzury. Musi-
my jednak dbać o ich, jak i nasze 
zdrowie. 

– Kobieta ostrzyżona ma od 
razu lepszy humor – stwierdza 
pani Krystyna Łukawska, klient-
ka Salonu Renia, mówiąc o tym, 
że faktycznie bardzo brakowało jej 
przez ostatnie dwa miesiące moż-

liwości skorzystania z usług fry-
zjerskich.

Wzrost cen? Możliwy, 
ale nie na pewno
Pani Regina nie wyklucza, że 

ceny usług wzrosną, choć uspo-
kaja, że nie będzie to wzrost dra-
styczny. Zauważa, że czyszczenie 
i dezynfekcja sprzętu to czynno-
ści, które i tak już były wykony-
wane, po prostu częściej są te-
raz czyszczone fotele i podłoga. 
Ale nie to jest główną przyczy-
ną wzrostu kosztów. Te są spowo-
dowane koniecznością używania 
maseczek, a przede wszystkim 
radykalną podwyżką cen środ-

ków dezynfekcyjnych, rękawi-
czek czy peleryn. – Środek, któ-
ry przed epidemią kupowałam za 
28 zł, teraz kosztuje 60 zł – mówi 
pani Regina. – Dzisiaj otrzyma-
łam od producenta peleryn in-
formację, że cena wzrosła z 20 zł 
na 50 zł. Na razie mamy zapasy, 
ale jeżeli je zużyjemy, a ceny nie 
wrócą do tego czasu do normy, 
będę zmuszona podnieść ceny 
usług, choć oczywiście mając 
na uwadze, że nie mogą to być 
znaczne podwyżki, bo przecież 
klienci na ogół też odczuli skut-
ki epidemii.

termin: 
najwcześniej piątek
W męskim zakładzie Renar-

da Biernackiego, gdzie przed epi-
demią można było wejść z ulicy 
i być raczej pewnym obsłużenia, 
teraz też wprowadzono zapisy na 
określoną godzinę. Kiedy byliśmy 
tam we wtorek, najbliższy wolny 
termin był na ten piątek – więc 
nie najgorzej, biorąc pod uwagę 
liczbę chętnych. W zakładzie tym 
klienci wchodzą pojedynczo, ci, 
którzy czekają, muszą stać na ze-
wnątrz.

Miały prawo się 
niecierpliwić
Nieco inną specyfi kę ma Studio 

VIP Hair przy ul. Stanisławskie-
go, które specjalizuje się w prze-
dłużaniu i zagęszczaniu włosów. 
Są to usługi czasochłonne, trwa-
jące po kilka godzin, więc może 
ono obsłużyć 2-4 klientki dziennie 
– oczywiście tylko na zapisy, naj-
bliższy wolny termin – pod koniec 
czerwca. Obecnie wykonywane są 

zabiegi umówione jeszcze przed 
epidemią, które musiały zostać 
przesunięte, ale też są już przyj-
mowane zamówienia na nowe. – 
Na pewno zapotrzebowanie jest 
duże, klientki, co zrozumiałe, 
chciałyby być obsłużone jak naj-
szybciej – mówi właścicielka za-
kładu Barbara Orłowska. – Przy 
przedłużaniu regenerację należy 
robić minimum co trzy miesią-
ce, więc panie, które planowały to 
zrobić w marcu, miały prawo się 
niecierpliwić.

– Pod względem prowadzenia 
dezynfekcji nic się w tym studiu 
nie zmienia, i tak po każdym za-
biegu sterylizowaliśmy cały sprzęt 
oraz stanowiska – mówi właści-
cielka. – Natomiast dużą uciążli-
wością jest dla nas konieczność 
noszenia maseczek przez cały 
czas wykonywania kilkugodzin-
nych zabiegów – mówiła właści-
cielka. 

tOMaSZ
MatuSiaK

tomasz.matusiak@lowiczanin.info

brakowało mi tego 
bardzo, dlatego 
jestem tu już 
od samego rana. 
W czasie epidemii 
każdy w rodzinie 
stawał się fryzjerem, 
ale jednak 
nie ma to jak usługa 
profesjonalisty.
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W zakładzie Jerzego Lędziona strzyżenie odbywa się na dwóch 
stanowiskach. oprócz standardowej dezynfekcji stosowane jest też 
ozonowanie powietrza.
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100. rocznica urodzin JP II
kościół | Papieski jubileusz przypomina chwile, gdy Jan Paweł ii przybył do łowicza

Nasz Papież. Jak Go pamiętamy
100 lat temu,  
18 maja 1920 roku,  
w Wadowicach  
urodził się  
Karol Wojtyła, 
późniejszy papież  
Jan Paweł II,  
pierwszy od czasów 
renesansu papież  
nie z Włoch,  
pierwszy Polak 
pełniący posługę 
biskupa Rzymu.

Czy rzeczywiście Go pamięta-
my? Czy pamiętamy to, czego na-
uczał? Dziś tak wiele emocji bu-
dzi w świecie papież Franciszek. 
Wytycza dla Kościoła drogę pro-
stoty, ubóstwa, zrozumienia dla 
świata – choć nie jego bezwarun-
kowej afirmacji. Ale czyż nie jest 
tak, że idzie on drogą, której szlak 
nakreślił już Jan Paweł II? 

Czyż to nie Jan Paweł II powie-
dział (w Warszawie w roku 1987), 
że kapłan powinien być w swym 
poziomie życia zbliżony do prze-
ciętnych, a nawet uboższych lu-
dzi w społeczeństwie? Czy nie on 
pierwszy przełamywał sztywną 
watykańską etykietę?

Czy to nie on odważnie wołał 
do Francuzów: Francjo, coś uczy-
niła ze swoim chrztem? To samo 
odejście od życia, jakie daje wia-
ra, zarzuca dziś Franciszek całej 
Europie, nazywając ją bezpłodną 
babcią. 

Czy nie Jan Paweł II rozpo-
czął spotkania międzyreligijne  
w Asyżu? I jako pierwszy wszedł 
do synagogi i do meczetu? Jed-
nocześnie głosząc zdecydowa-
nie wyjątkowość chrześcijańskie-
go orędzia, że Bóg tak umiłował 
świat, że Syna swego dał, by każ-
dy, kto w niego wierzy, miał życie 
wieczne? Że człowiek sam siebie 
nie może w pełni zrozumieć bez 
Chrystusa?

Że bronił z mocą dzieci niena-
rodzonych – za co nienawidzi go 
lewica? I wzywał do likwidacji 
kary śmierci – za co krytykuje go 
prawica?

W Łowiczu mamy pomnik 
Jana Pawła II, dwie szkoły i uli-
cę jego imienia. Dobrze. Ale le-
piej byłoby czytać od czasu do 
czasu to, co napisał i słuchać tego,  
co mówił.

W poniedziałek była wyjąt-
kowa okazja. W 100 lat po jego 
urodzinach przypominaliśmy na 
naszym portalu Łowiczanin.info 
wizytę Jana Pawła II w Łowiczu 
14 czerwca 1999 roku. Gdy przy-
jechał już mocno chory (kilka go-
dzin później nie pojawił się na 

Błoniach w Krakowie, gdzie go 
oczekiwały setki tysięcy ludzi), 
ale jeszcze znalazł siły, by odwie-
dzić katedrę i zjawić się na Brat-
kowicach. Mówił u nas głównie 
do nauczycieli, dzieci i rodziców.  
O wychowaniu, wierze, wartości 
rodziny. W gazecie wydanej tuż 
po wizycie tak w skrócie podsu-
mowaliśmy Jego homilię:

O życiu, powołaniu i miłości
Jan Paweł II miał mówić u nas  

o wychowaniu – i mówił. Ale osadził 
główne nauczanie w kontekście na-
uczania o wartości życia i o godno-
ści ludzkiego powołania. Oto główne 
wątki tego, co nam przekazał.
 Życie ludzkie jest święte, dar 

życia jest największą łaską Boga 

dla rodziny, ale także dla narodu  
i Kościoła. Każdy człowiek poczęty 
w łonie matki ma prawo do życia.
 Miejscem, gdzie zaczyna się 

wychowanie, jest rodzina. To w ro-
dzinie dziecko uczy się przyjmować 
miłość i miłością obdarowywać.
 Rodzina potrzebuje ze strony 

państwa pomocy – nie wyręczenia.
 Polska szkoła potrzebuje kli-

matu przyjaznego dialogu, ma 
wychowywać ludzi otwartych  
na świat, ale kochających swój ro-
dzinny kraj.
 Szukając odważnie prawdy 

o sobie i o otaczającym świecie, 
szukając swego powołania, po-
szukując wzorca, młodzież może 
zawsze liczyć na Chrystusa, który 

jest i wzorem, i najlepszym przy-
jacielem.

Staraliśmy się też, już po jego 
odjeździe, by to, co mówił, nadal 
pobrzmiewało w sercach. W NŁ 
z 23 września 1999 r., w 100 dni 
po wizycie w Łowiczu, przypo-
mnieliśmy szerzej fragmenty tej 
pamiętnej homilii. Oto one:

Przypominamy co Papież po-
wiedział w Łowiczu

(...) Drodzy Rodzice! Bóg ob-
darzył was szczególnym powoła-
niem. By zachować życie ludzkie 
na ziemi, powołał do istnienia spo-
łeczność rodzinną. To wy jesteście 
pierwszymi stróżami i opiekunami 

życia jeszcze nie narodzonego, ale 
już poczętego.

Przyjmujcie dar życia jako naj-
większą łaskę Boga, jako Jego bło-
gosławieństwo dla rodziny, dla na-
rodu i Kościoła. Tu, z tego miejsca, 
zwracam się do wszystkich ojców 
i matek mojej Ojczyzny i całego 
świata, do wszystkich ludzi bez wy-
jątku: każdy człowiek poczęty w ło-
nie matki ma prawo do życia! Życie 
ludzkie jest święte. Nikt w żadnej 
sytuacji nie może rościć sobie pra-
wa do bezpośredniego zniszczenia 
niewinnej istoty ludzkiej. (…)

Ponieważ rodzice dają życie 
swoim dzieciom, dlatego przysługu-
je im prawo do tego, by byli uznani 
za pierwszych i głównych ich wy-
chowawców. Oni też mają obo-
wiązek stworzenia takiej atmosfery 
rodzinnej, przepełnionej miłością  
i szacunkiem do Boga i ludzi, która 
by sprzyjała osobistemu i społecz-
nemu wychowaniu dzieci. (...)

Drodzy Rodzice, dobrze wie-
cie, że nie jest łatwo w dzisiejszych 
czasach stworzyć chrześcijańskie 
warunki potrzebne do wychowa-
nia dzieci. Musicie czynić wszyst-
ko, ażeby Bóg był obecny i czczony 
w waszych rodzinach. Nie zapo-
minajcie o wspólnej modlitwie co-
dziennej, zwłaszcza wieczornej;  

każdy człowiek 
poczęty w łonie matki 
ma prawo do życia! 
Życie ludzkie jest 
święte. nikt w żadnej 
sytuacji nie może 
rościć sobie prawa 
do bezpośredniego 
zniszczenia niewinnej 
istoty ludzkiej. 

Jan Paweł ii w Łowiczu

Gdy na Bratkowicach niektórzy jeszcze nie wiedzieli, że papież nie przyleci, lecz przyjedzie i wypatrywali helikopterów, ojciec Święty był już  
na Starym rynku, dokąd dotarł samochodem z Warszawy, przez Sochaczew. obok niego stoi biskup Alojzy orszulik. dziś obaj już nie żyją.
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14 czerwca 1999 r., godzina 6.30. na perony dworca Głównego PkP w łowiczu wylewały się z kolejnych 
pociągów tłumy ludzi. czekał ich jeszcze długi marsz na miejsce spotkania z papieżem.
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Niedziela, 13 czerwca 1999 roku, Stary Rynek. noc przed przyjazdem ojca Świętego – to był niesamowity 
czas radosnego oczekiwania.
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o świętowaniu niedzieli i uczestni-
czeniu we Mszy św. niedzielnej. Je-
steście dla swoich dzieci pierwszy-
mi nauczycielami modlitwy i cnót 
chrześcijańskich i nikt was w tym 
nie może zastąpić.

Zachowujcie religijne zwyczaje 
i pielęgnujcie tradycję chrześcijań-
ską, uczcie wasze dzieci szacunku 
dla każdego człowieka. Niech wa-
szym największym pragnieniem 
będzie wychowanie młodego po-
kolenia w łączności z Chrystusem  
i Kościołem. (...)

*
Zwracam się również do was, 

drodzy nauczyciele i wychowaw-
cy. Podjęliście się wielkiego zadania 
przekazywania wiedzy i wycho-
wania powierzonych wam dzieci  
i młodzieży. Stoicie przed trudnym 
i poważnym wezwaniem.

Młodzi was potrzebują. Oni po-
szukują wzorców, które byłyby dla 
nich punktem odniesienia. Ocze-
kują też odpowiedzi na wiele za-
sadniczych pytań, jakie nurtują ich 
umysły i serca, a nade wszystko do-
magają się od was przykładu życia. 
(…)

Szkoła winna stać się kuźnią 
cnót społecznych, tak bardzo po-
trzebnych naszemu narodowi. 
Trzeba, by ten klimat przyczynił się 
do tego, by dzieci i młodzież mogły 
otwarcie przyznawać się do swo-
ich przekonań religijnych i zgodnie  
z nimi postępować. Starajmy się 
rozwijać i pogłębiać w sercach dzie-
ci i młodzieży uczucia patriotyczne 
i więź z Ojczyzną. Wyczulać na do-
bro i uczyć młodzież odpowiedzial-
ności za przyszłość. Wychowanie 
młodego pokolenia w duchu miło-
ści Ojczyzny ma wielkie znaczenie 
dla przyszłości narodu. Nie moż-
na bowiem służyć dobrze narodo-
wi, nie znając jego dziejów, bogatej 
tradycji i kultury. Polska potrzebu-
je ludzi otwartych na świat, ale ko-
chających swój rodzinny kraj.(...)

*
Drodzy chłopcy i dziewczęta! 

(...) Nie lękajcie się wejść na dro-
gę waszego powołania, nie lękaj-
cie się szukać prawdy o sobie i ota-
czającym was świecie. Tak bardzo 
bym pragnął, abyście wszyscy mieli  
w waszych domach atmosferę 
prawdziwej miłości. Bóg dał wam 
rodziców i za ten wielki dar winni-
ście Panu Bogu często dziękować. 
Szanujcie i miłujcie waszych ro-
dziców. Oni was zrodzili i wycho-
wują. Oni są dla was zastępcami 
Boga Stwórcy i Ojca. Są też, powin-
ni być, najbliższymi przyjaciółmi,  
u których możecie szukać pomocy  
i rady w waszych życiowych proble-
mach.(...)

*
Młodość poszukuje wzorców  

i przykładów. Z pomocą przycho-
dzi wam sam Jezus Chrystus, któ-
ry poświęcił całe swoje życie dla 
dobra innych. Ku Niemu kierujcie 
wzrok. Niech będzie obecny w wa-
szych myślach, podczas waszych 
zabaw i w waszych rozmowach.  
Z Nim winniście zawsze żyć  
w szczególnej przyjaźni. Pan Jezus 
chce wam pomagać. Chce być dla 
was podporą i umacniać w mło-
dzieńczej walce o zdobywanie cnót, 
takich jak: wiara, miłość, uczci-
wość, szlachetność, czystość, wielko-
duszność. Gdy będzie wam trudno, 
gdy będziecie przeżywać jakieś nie-
powodzenia czy zawody, niech wa-
sza myśl biegnie ku Chrystusowi, 
który was miłuje, który jest wier-
nym towarzyszem i który pomaga 
przetrwać każdą trudność. Wiedz-
cie, że nie jesteście samotni. To-
warzyszy wam ktoś, kto nigdy nie 
zawodzi. Chrystus rozumie najtaj-
niejsze pragnienia waszego serca. 
On czeka na waszą miłość i na wa-
sze świadectwo.(...)

Ciekawe było, jak w kilka dni 
po odjeździe papieża z Łowicza 
komentowali jego słowa szczegól-
ni ich adresaci: dyrektorzy szkół 
i nauczyciele. Ich wypowiedzi 
zebraliśmy w numerze z 8 lipca 
1999. Przytaczamy dziś ponow-
nie.

Henryk ZasęPa, ówczesny 
dyrektor I Liceum Ogólnokształ-
cącego im. J. Chełmońskiego  
w Łowiczu:

Papież ujął wychowanie cało-
ściowo: w rodzinie, szkole, Koście-
le. Powiedział, że do wychowania 
powołana jest przede wszystkim 
rodzina, ale ona nie wystarczy, 
oczekuje więc pomocy od państwa  
– a więc szkoły, a także Kościoła. 
Młodzi potrzebują więc ze strony 
szkoły nie tylko przekazu wiedzy, 
ale i oddziaływania wychowaw-
czego, wychowawca powinien być 
wzorem dla młodego człowieka. 
Wychowanie powinno się odbywać 
w duchu miłości Ojczyzny, co jest 
ważne dla przyszłości narodu. Pa-
pież zwrócił też uwagę na trud na-
uczycieli, dziękował im za ich pracę, 
nazywając ją służbą. Do młodzieży 
zwrócił się, by szanowała rodziców, 
a rodziców nazwał pierwszymi 
przyjaciółmi dzieci – a we współ-
czesnym świecie ten kontakt się za-
traca, rodzice nie poświęcają swym 
dzieciom dość czasu. Papież wró-
cił więc do tego, od czego zaczął:  
do rodziny. Cała ta pielgrzymka 
była zresztą dla młodego pokolenia, 
ona kieruje w przyszłość.

MaCIeJ MOŃka, ówczesny 
dyrektor szkoły na Blichu, teraz 
wójt gminy nowa sucha:

Ważny był zdecydowany apel 
papieża w obronie życia, a także 
jego wypowiedzi na temat rodziny. 
Mocne było także stwierdzenie, że 
należy tak wychowywać, by młodzi 
ludzie byli otwarci na świat, ale za-
chowali swoją tożsamość. W kate-
goriach wychowania Ojciec Święty 
mocniejszy nacisk położył na rodzi-
nę niż na szkołę. Szkoła nie powin-
na „wyrywać” dzieci rodzinie, to 

rodzice są najważniejsi, to oni de-
cydują, szkoła powinna tylko uzu-
pełniać. Rodzice powinni przy tym 
wymagać od szkoły wychowania  
w sposób im odpowiadający.

Dla nas w rodzinie ważne było 
też to, że papież nie zwraca się do 
nowoczesnych systemów w psycho-
logii, tylko mówi: bądźcie z dzieć-
mi! To jest takie proste, nie ma  
w tym żadnego udziwniania.

eWa BUry, Liceum ekono-
miczne, wicedyrektor:

Bardzo wzruszyły mnie słowa 
o sytuacji dzieci. Zapomina się, że 
miłość, która kształtuje człowieka, 
wynosi się z domu, a w wielu do-
mach tej miłości nie ma. W pra-
cy zawodowej widzę wiele braków 
wynikających z tego „niedokocha-
nia”. Naszym zadaniem w szkole 

średniej jest kształtować 15-latka, 
ale przepaść dzieląca nas od wielu 
z nich jest bardzo duża, część z nich 
czegoś z domu rodzinnego nie wy-
niosła.

Papież mówił także o odpo-
wiedzialności dorosłych za poczę-
te życie, a to znaczy nie tylko nie 
zabijaj, ale i to, że skoro to dziecko 
już jest, to jestem za nie odpowie-
dzialny – a tyle jest wobec dzieci 
egoizmu, tyle obojętności. Niektó-
rzy rodzice uważają, że to szko-
ła powinna wychowywać, a szko-
ła nie jest w stanie temu podołać, 
to się zaczyna od początku, w ro-
dzinie. Odbierałam homilię pa-
pieską przez pryzmat swego zawo-
du i szalenie mocno ją przeżyłam. 
Dało się zauważyć, że każda wy-
powiedź papieża na temat wycho-
wania dała się sprowadzić do mi-
łości.

ZBIGnIeW ZaGaJeWskI, 
ówczesny nauczyciel historii  
w I Liceum Ogólnokształcącym 
im. J. Chełmońskiego:

Czytelny był dystans papieża do 
lawiny wzorców pseudokulturo-
wych z Zachodu. Trzeba być otwar-
tym, ale nie jest to równoznaczne  
z zapominaniem o tym, co zostawi-
li nam przodkowie.

Po drugie papież nie wyrażał 
obaw o młodzież, nie podzielał ne-
gatywnych opinii o niej. On nie jest 
ślepy na negatywne zjawiska za-
chodzące wśród polskiej młodzie-
ży, ale podkreśla swój optymizm co  
do niej, mówi, że młodzież jest na-
dzieją Kościoła.

Po trzecie papież nawiązywał 
do reformy Konarskiego. Wprowa-
dzając obecną reformę szkolnictwa, 
która wzbudzałaby śmiech, gdyby 
nie była tak żałosna, trzeba mie-
rzyć do tamtego wzorca.

GrZeGOrZ JaneCZek, 
wówczas nauczyciel historii  
w Zespole szkół Zawodowych  
nr 1 w Głownie, radny miejski,  
od wielu lat burmistrz Głowna:

Uczę historii, a papież dużo mó-
wił na ten temat. Przesłaniem nie-
wątpliwie godnym zapamiętania 
jest to, by dbać o wiedzę, pielęgno-
wać ją, czerpać wszystko co dobre. 
Może nie powiem tego dosłow-
nie, ale zgadzam się z Jego opinią,  
że nie można dobrze służyć Ojczyź-
nie, nie znając przeszłości. Mam 
tylko nadzieję, że młodzi ludzie, 
koło których stałem podczas mszy, 
a byli wśród nich także moi ucznio-
wie, zdają sobie sprawę z tych tak 
prostych, a jednocześnie tak wie-
le mówiących słów: dom, rodzina, 
Ojczyzna. Jeśli chodzi o szkołę, to 
powinna być ona przede wszystkim 
uczciwa wobec młodzieży.

eWa DZWOnkOWska, dy-
rektor szkoły Podstawowej nr 4:

Wizyta Ojca Św. w Łowiczu 
była wydarzeniem bezprecedenso-
wym, które pozostawiło w uczest-
nikach tego spotkania wiele wzru-
szeń, przede wszystkim jednak 
wiele dobra i siły do lepszego życia. 
Słowa Ojca Św. na długo pozostaną 
w mojej pamięci, była to piękna lek-
cja wychowawcza, tak dla uczniów, 
jak i nauczycieli. Słowa, które zapa-
dły mi w pamięć najbardziej, to te, 
że wprawdzie Polska potrzebuje lu-
dzi otwartych na świat, ale nigdy 
nie zapominających o swych ko-
rzeniach i tradycji.

WaCŁaW WITWICkI, wów-
czas dyrektor szkoły Podstawo-
wej nr 3, dziś już nieżyjący:

Bardzo poruszyło mnie wspo-
mnienie tego, czym od zawsze 
żyję: konieczności współdziałania 
rodziny i szkoły w sprawach wy-
chowawczych. Rodziny nie trze-
ba wprawdzie zastępować w spra-
wach wychowawczych, ale trzeba 
jej pomóc. Z kolei to szkoła musi 
odpowiadać za poziom edukacyj-
ny, ale jej też potrzebna jest pomoc 
i współdziałanie ze strony rodziny. 
Ale to współdziałanie, w sprawach 
wychowawczych szczególnie, rodzi 
wiele praktycznych problemów. 
Wiele jest rodzin, które w ogóle 
rzadko odwiedzają szkołę, przy-
bywa rodzin biednych, które szcze-
gólnie potrzebują pomocy, choć 
przybywa i bogatych. Problem 
w tym, by rodzina artykułowała 
swoje problemy.

Ważne było poruszenie relacji 
my – świat. My też możemy wnieść 
do Unii Europejskiej coś cenne-
go, typowo polskiego, naszego.

PrZeMysŁaW JaBŁOŃskI, 
dyrektor szkół pijarskich w Ło-
wiczu:

Młodemu pokoleniu grozi,  
że będzie wypłukane ze wszelkich 
wartości, ale tu rzesze młodzieży 
dały jednak świadectwo, że chcą 
budować swą przyszłość na fun-
damencie chrześcijańskim i naro-
dowym. Wielką rolę mają do ode-
grania nauczyciele, by te podwaliny 
budować – wtedy młody człowiek 
odpowie sobie na wiele zasadni-
czych pytań. Młodzież musi się na-
uczyć, że dorosłość to nie przyjem-
ność, a odpowiedzialność. Szkoła 
powinna być wspólnotą nauczycie-
li, rodziców i uczniów, w której nikt 
nikogo nie wyręcza – i nikt nie wy-
ręczy rodziców w ich obowiązkach. 
Przyprowadzenie dziecka do szkoły 
tych rodzicielskich obowiązków nie 
kończy.

Czy straciły cokolwiek ze swej 
aktualności?  wal

młodych spotkało się w Łowiczu z papieżem bardzo wielu. nauczycieli też nie brakowało. 

dla nas w rodzinie 
ważne było też to,  
że papież nie zwraca 
się do nowoczesnych 
systemów  
w psychologii,  
tylko mówi: bądźcie  
z dziećmi! To jest takie 
proste, nie ma w tym 
żadnego udziwniania.

maciej mońka

Pozdrowieniem, jakie sam Bóg przekazał swemu ludowi za pośrednictwem mojżesza, witał ojca Świętego 
„nowy łowiczanin” – bo wtedy, w tym budynku przy ul. Podrzecznej, tuż przy katedrze, mieliśmy swe biuro 
ogłoszeń. mogliśmy mieć tę radość, że żegnając się z łowiczem, pod koniec mszy świętej, papież błogosławił 
wszystkim zebranym na bratkowicach, nawiązując do drugiej części tego błogosławieństwa: „niech Pan ukaże 
wam wszystkim pogodne oblicze, niech was obdarzy Swą łaską i pokojem”.
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Na Bratkowicach spotkało się z Janem Pawłem ii około 300 tysięcy ludzi.
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Autostrady | Gdzie powstaną stacje? 

Samochód elektryczny 
naładujesz również na MOP-ach 
w Głownie i Bolimowie 

Umowę na dzierżawę terenu 
pod ogólnodostępne stacje łado-
wania samochodów elektrycz-
nych podpisała w ubiegłym tygo-
dniu Generalna Dyrekcja Dróg 
Krajowych i Autostrad. Stacje ta-
kie powstaną na 17 Miejscach Ob-
sługi Podróżnych zlokalizowa-
nych przy autostradach A1, A2 
oraz A4. Również na MOP-ach  
w naszym rejonie: Mogiły oraz Bo-
limów przy autostradzie A2 oraz 
MOP Głowno Wschód i Głowno 
Zachód przy autostradzie A1. 

Umowy zostały zawarte z fir-
mą Ekoenergetyka Polska Sp. z.o-
.o. oraz konsorcjum firm Green-
way Polska Sp. z o.o. i GreenWay 
Infrastrukture s.r.o. Maja obowią-
zywać przez 10 lat, w ciągu któ-
rych GDDKiA pobierać będzie 
czynsz od dzierżawców. W cią-
gu 12 miesięcy od odbioru tere-
nu dzierżawy, firmy zobowiązane 
są do wybudowania stacji łado-
wania samochodów składających 
się z dwóch punktów ładowania  
oraz świadczyć będą rolę dostaw-
cy usługi ładowania. 

W sytuacji kiedy GDDKiA 
stwierdzi wzrost zainteresowania 
usługą ładowania, umowa przewi-
duje możliwość rozbudowy stacji. 
– Liczymy, że z czasem na MOP-
-ach zaczną pojawiać się także 
obiekty małej gastronomii, które 
wzbogacą ofertę gastronomiczną 
dostępną wzdłuż sieci dróg krajo-
wych i będą oferowały swoje usłu-
gi w trakcie ładowania pojazdów  
– dodatkowo informuje GDDKiA.

Według Polskiego Stowarzy-
szenia Paliw Alternatywnych na 
koniec lutego w Polsce funkcjo-
nowały 1.093 ogólnodostępne sta-
cje ładowania. W prognozie roz-
woju elektromobilności w Polsce 
czytamy m.in., że 24% ogólnodo-
stępnych stacji ładowania na pol-
skim rynku znajduje się w obrę-
bie galerii handlowych, 22% na 
ogólnodostępnych parkingach,  
a 21% na terenach hoteli. 

Obecnie najbliższa Łowiczowi 
stacja ładowania „elektryków” jest 
na parkingu przy stacji paliw Bli-
ska przy ul. Kościelnej w Łyszko-
wicach.   mak 

i Lo | maturzystka piecze torty 

Słodka pasja Kingi 
Dwa lata temu Kinga 
Śmigielska, tegoroczna 
maturzystka z I LO  
w Łowiczu, upiekła swój 
pierwszy tort, od którego 
zaczęła się jej cukiernicza 
pasja. Obecnie każdy jej 
wypiek to małe dzieło 
sztuki. 

– Moja pasja zaczęła się  
w czerwcu 2018 r., gdy całkowicie 
sama upiekłam mój pierwszy tort 
na urodziny mamy – wspomina 
Kinga. – Od tego momentu zaczę-
łam robić torty na urodziny moich 
bliskich. Później przyjaciółka po-
prosiła mnie o tort na swoją impre-
zę 18-stkową – opowiada o swoich 
początkach. 

Pieczenie tortów spodobało jej 
się tak bardzo, że zaczęła szukać 
inspiracji w internecie. Wszystkie-
go nauczyła się sama, korzystając 
z tutoriali (filmiki instruktażowe), 
blogów i grup społecznościo-
wych. Kinga podkreśla jednak,  
że wszystkie przepisy testuje  

i przerabia według swoich upodo-
bań i smaków. 

Uczennica dużą wagę przykła-
da do estetyki swoich wypieków, 
co sprawia, że wyglądają one jak 
małe dzieła sztuki. Zazwyczaj 
wszystkie elementy są wykonane 
z masy cukrowej, dzięki czemu są 
jadalne. 

– Niewiarygodne jest to, że 
Kinga zaczynając tortową przygo-
dę w ogóle nie miała wiedzy, ani 
umiejętności w tym zakresie. Nie 

umiała upiec biszkoptu, przygoto-
wać odpowiedniej masy cukrowej, 
ani łączyć smaków. A mimo to za-
kasała rękawy, stanęła w kuchni  
i przez dwa lata doszła do niesa-
mowitej perfekcji – napisała na 
Facebooku szkoły o pasji uczen-
nicy dyrektor Dorota Dziekanow-
ska-Słoma. 

Niedawno Kinga upiekła tort 
na konkurs „Bake & Play – Kon-
kurs dla Młodych Cukierników”. 
Ponieważ był to okres Świąt 

Wielkanocnych, na szczycie tor-
tu umieściła dwa zające, które od 
początku do końca wyrzeźbiła 
sama z masy cukrowej. Konkursu 
nie udało jej się wygrać, ale nie za-
mierza się poddawać i chce dalej 
rozwijać swoją cukierniczą pasję. 

– W rodzinie nie mam żadne-
go cukiernika, ale mam cudowną 
mamę, która jest świetną kuchar-
ką. Moim ogromnych marzeniem 
jest otworzenie własnej pracowni 
z tortami w przyszłości i myślę,  
że na pewno do tego dojdzie  
– mówi maturzystka.  aa 

kinga Śmigielska  
marzy o otworzeniu własnej 
pracowni z tortami. 

idealny tort dla wielbiciela myszki 
miki. 
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urodziny z takim tortem są 
jeszcze piękniejsze. 
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Sąd okręgowy w Łodzi | Zaciągali kredyty na setki nieświadomych niczego osób 

Proces oszustów przerwany,  
areszt tymczasowy przedłużony 
Do połowy czerwca przerwana została rozprawa 
w procesie odwoławczym, który toczy się 
przed Sądem Okręgowym w Łodzi, a dotyczy 
wyłudzenia wieluset kredytów oraz telefonów 
komórkowych na szkodę przypadkowych osób. 
W pierwszej instancji Sąd Rejonowy w Łowiczu 
skazał w tej sprawie łącznie 10 osób,  
w tym 3 osoby na kary więzienia.  
Wyrok w Łowiczu zapadł w grudniu 2018 roku. 

O procederze pisaliśmy wielo-
krotnie na naszych łamach oraz 
na portalu Łowiczanin.info. Wy-
jaśniając w skrócie tę sprawę, na-
leży podkreślić, że pierwszy raz  
na naszym terenie ujawniono 
oszustwa na taka dużą skalę i w ta-
kiej liczbie. Np. skazanego w SR 
w Łowiczu Mariusza M., który 
usłyszał w pierwszej instancji naj-
surowszy wyrok (6 lat więzienia) 
spośród 10 zasiadających na ławie 
oskarżonych, prokuratura oskar-
żała o popełnienie aż 338 czynów. 
Wysokość zaciąganych na Bogu 
ducha winne, przypadkowe oso-
by kredytów była różna i wynosiła 
od kilkuset złotych do aż 50 tys. zł. 

Argumentując wydanie su-
rowego wyroku w pierwszej in-
stancji sędzia Małgorzata Szu-
bert-Fiałkowska uzasadniała,  
że Mariusz M. uczynił sobie stałe 
źródło dochodów z procederu wy-
łudzania kredytów i telefonów. 

Przypomnijmy ponadto, że 
Adam S. założył działalność go-
spodarczą po to, by mieć dostęp 
do systemów bankowych i para-
bankowych (wyrok w I instancji  
3 lat więzienia). Tomasz Z. (wy-
rok 2 lat i 6 miesięcy więzienia  
w I instancji) nie założył takiej 
działalności tylko dlatego, że był 
wcześniej karany, ale jego udział 
w wyłudzaniu kredytów był  
– zdaniem prokuratury i łowickie-
go sądu – znaczący. 

Kolejne osoby: Kinga M., Ja-
cek K, Patrycja G., Katarzyna 
M., Danuta G. usłyszeli w Łowi-
czu wyroki w zawieszeniu. Po-
nadto dwaj kurierzy (Mariusz M. 
oraz Kamil B.), którzy dostarczali 
umowy kredytowe nie tam gdzie 
powinni i nie weryfikowali tożsa-
mości osób, które je podpisywa-
ły, usłyszeli wyroki ograniczenia 
wolności – świadczenia prac spo-
łecznych.

Główny oskarżony Mariusz M. 
od momentu zatrzymania, do cze-
go doszło 17 stycznia 2017 roku, 
przebywa po dziś dzień w tym-
czasowym areszcie. Na ostatniej 
rozprawie trzyosobowy skład 
sędziowski Sądu Okręgowego  
w Łodzi, któremu przewodniczył 
sędzia Paweł Sydor, postanowił 

jednak areszt ten przedłużyć jesz-
cze do 30 lipca. Argumenty za 
tym przemawiające – zdaniem 
sądu – były dwa: zagrożenie wy-
soką karą (6 lat kary pozbawienia 
wolności) oraz konieczność za-
bezpieczenia prawidłowego toku 
postępowania wobec domniema-
nego utrudniania ze strony oskar-
żonego. Decyzja o przedłużeniu 
tymczasowego aresztowania zo-
stała podjęta po krótkiej naradzie 
składu sędziowskiego. 

Jak można było się spo-
dziewać, obrońca oskarżone-
go wnosił o uchylenie aresztu  
i zastąpienie go „środkami nie-
izolacyjnymi”. Adwokat oskar-
żonego M. wnosił o rozważenie 
zastosowania dozoru policyjnego 
(konieczność „meldowania się” 
co kilka dni na komendzie poli-
cji) oraz poręczenia majątkowe-
go, którego wysokość zostawiał 
do rozważenia przez sąd. – Okres 
tymczasowego aresztowania trwa 
już długo, bo około 3,5 roku, 
a oskarżony może starać się  

o przedterminowe zwolnienie  
– argumentował adwokat. 

Sąd jednak uznał inaczej i Ma-
riusz M. pozostaje w areszcie.  
– Tym bardziej, że oskarżony 
jest reprezentowany przez profe-
sjonalnego adwokata i w okresie 
stosowania środka zapobiegaw-
czego w postaci aresztu tymcza-
sowego dotychczas nie wpłynął 
wniosek o jego uchylenie – mó-
wił sędzia Paweł Sydor. 

Zarówno oskarżonego M., jak 
i pozostałych oskarżonych, tego 
dnia nie było na sali rozpraw. Ze 
względów epidemicznych i stoso-
wanego w sądzie reżimu sanitar-
nego Mariusza M. nie doprowa-
dzano z aresztu. 

rozprawy  
bez publiczności  
i z ograniczonym 
dostępem
Dostanie się, w tym nietypo-

wym okresie, na salę rozpraw 
nie było łatwe. Zgodę na obec-
ność dziennikarza Nowego Łowi-

czanina musiał wyrazić nie tylko 
przewodniczący składu sędziow-
skiego, ale również i prezes Sądu 
Okręgowego w Łodzi. – Proszę 
sobie nie robić wielkich nadziei 
na to, że prezes wyrazi zgodę 
na obecność przedstawiciela re-
dakcji na sali rozpraw. Do koń-
ca maja utrzymujemy reżim sa-
nitarny i ograniczamy możliwość 
uczestnictwa osób – oprócz stron 
postępowania – na sali rozpraw  
– usłyszeliśmy w biurze praso-
wym łódzkiego sądu, gdy starali-
śmy się o możliwość relacjonowa-
nia procesu. 

Przekonaliśmy jednak prezesa 
sądu tym, że sprawa ta jest wyjąt-
kowa: dotyczy bardzo wielu osób 
ze społeczności lokalnej, jest bul-
wersująca i relacjonowaliśmy 
już wcześniej proces toczący się  
w 2018 roku w pierwszej instancji, 
czyli w Sądzie Rejonowym w Ło-
wiczu. 

Ostatecznie prezes łódzkie-
go sądu wyraził zgodę na naszą 
obecność na sali rozpraw. Wią-
zało się to z koniecznością speł-
nienia dodatkowych wymagań: 
obowiązkowym zastosowaniem 
maseczki zakrywającej usta i nos, 
a przed wejściem do sądu mierze-
niem temperatury oraz podaniem 
danych osobowych, żeby w razie 
ewentualnego stwierdzenia u któ-
rejś z osób uczestniczących w roz-
prawie zarażenia koronawirusem 
sąd – a w zasadzie Sanepid – mógł 
dotrzeć do każdego z uczestników. 

Należy dodać, że zdecydowa-
na większość rozpraw w łódz-
kim sądzie była w ostatnich tygo-
dniach odwoływana. Odbywały 
się tylko te najważniejsze. Ponad-
to rozprawa odbywała się w naj-
większej sali rozpraw, „S”, w no-
wym budynku SO w Łodzi przy 
ul. Narutowicza. To po to, by ła-
twiej było zachować dystans po-
między uczestnikami rozprawy. 

Sędziowie ze składu orzekającego 
również siedzieli w większym niż 
zwykle oddaleniu od siebie. Dla-
tego też, z uwagi na ten dystans 
oraz kilkunastometrową odległość 
od pozostałych uczestników roz-
prawy, sąd poprosił strony o zgodę 
na prowadzenie rozprawy bez ma-
seczek na twarzy. 

Przerwa w rozprawie 
do połowy czerwca 
Proces odwoławczy tego dnia 

nie zakończył się. Rozprawa zo-
stała przerwana ze względu na 
to, że do sądu nie wpłynęły jesz-
cze wszystkie akta sprawy z po-
stępowania przygotowawczego  
z Prokuratury Rejonowej w Ło-
wiczu oraz nie wszystkie insty-
tucje bankowe odpowiedziały na 
pisma kierowane przez sąd. Prze-
wodniczący składu sędziowskie-
go może przerwać rozprawę m.in. 
w celu przygotowania przez stro-
ny wniosków dowodowych lub 
sprowadzenia dowodu. Każdora-
zowa przerwa w rozprawie może 
trwać nie dłużej niż 42 dni. W tym 
konkretnym przypadku chodziło  
o sprowadzenie dowodów. 

Ponadto obrońcy oskarżonych 
złożyli wnioski o umożliwienie 
zapoznania się z aktami z postępo-
wania przygotowawczego. Dyspo-
nentem takich akt jest prokuratu-
ra. Reprezentujący stronę skarżącą 
prokurator Jakub Młoczak z Pro-
kuratury Rejonowej w Łowiczu 
nie miał nic przeciwko temu, by 
z aktami z owego postępowania 
przygotowawczego (kilka tomów) 
mogli zapoznać się obrońcy re-
prezentujący oskarżonych. – (…) 
Ale z wyłączeniem oskarżonych 
– wyartykułował swoje stanowi-
sko. Kodeks postępowania karne-
go dopuszcza taką ewentualność, 
a stronom przysługuje na nie za-
żalenie i obrońcy nie wykluczali,  
że będą takie składać, stąd też 
wniosek jednego adwokatów o za-
protokołowanie, że zgoda nie do-
tyczy oskarżonych. 

Ponadto, ze względu na sytu-
ację związaną z epidemią, zapo-
znanie się z wielotomowymi akta-
mi może być utrudnione z uwagi 
na to, że czytelnia akt w SO w Ło-
dzi będzie czynna od przyszłego 
tygodnia. Będziemy relacjonować 
na naszych łamach ciąg dalszy 
procesu.  mak

Z sali sądowej

Ze względów 
epidemicznych 
i stosowanego 
w sądzie reżimu 
sanitarnego 
mariusza m.  
nie doprowadzano 
z aresztu. 

Przewodniczący składu sędziowskiego SSo Paweł Sydor. 
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WSPomNieNiA | PoZoSTAną W nASZEJ PAmiĘci

Praktycznie każdy, z kim 
rozmawialiśmy na temat 
Jerzego, niezależnie 
od tego, czy to członek 
rodziny, bliski czy dalszy 
znajomy, w pierwszej 
kolejności wymieniał 
te same z jego cech: 
życzliwość, uczynność, 
bezinteresowność. Przez 
blisko pół wieku życia 
zawodowego jeździł 
z zaopatrzeniem po 
całym naszym, szeroko 
rozumianym regionie, 
wszędzie tam gdzie 
budowano, remontowano 
i utrzymywano drogi 
krajowe. mieszkańcom 
całego łowicza, 
a w szczególności 
osiedla korabka, dał 
się też poznać jako 
człowiek mocno 
i zupełnie bezinteresownie 
zaangażowany w sprawy 
społeczne. 

   Jerzy uczciwek 
(1949 – 2019)

Okruchy życiaoDeSzLi oD NAS | 10.05.2020–16.05.2020

 10 maja: 
kazimierz kołodziejczyk, l.80; 
mieczysław Skoblewicz, l.84; 
mariusz maria Pietraszkiewicz, l.90; 
Genowefa Pierzak, l.82; 
Stanisława kosiorek, l.88.

 11 maja: marianna Solarek, 
l.79; Jan frątczak, l.83; barbara 
Wawrzyńczak, l.82, Głowno; 
Janina lubczyńska, l.91, Głowno.

 13 maja: marian mucha, l.70.
 14 maja: Aniela fijołek, l.74; 

Andrzej rybus, l.50; Stanisława 
multan, l.74; Jerzy Ścibor, l.77.

 15 maja: barbara ozimek, l.73; 
Zofia Podrażka, l.95; 
nina Pawłowska, l.77.

 16 maja: dariusz Grabowicz, 
l.55; mirosław Panek, l.69; 
Janina kamińska, l.91. Jerzy Uczciwek (1949–2019)

Urodził się w Łowiczu 8 maja 
1949, był najstarszym dzieckiem 
Marianny i Stanisława Uczciw-
ków. Potem miał czworo rodzeń-
stwa, kolejno: Krystynę, Marka, 
Irenę i Jadwigę. Przez większość 
życia mieszkał w rodzinnym 
domu przy ul. Sochaczewskiej. 
Dopiero niedługo przed przej-
ściem na emeryturę zdecydował 
się przeprowadzić do mieszka-
nia w bloku na osiedlu przy ul. 
Grunwaldzkiej, by mieć blisko do 
sióstr, często jednak jeździł na So-
chaczewską, gdzie miał ogródek 
z warzywami (którymi chętnie 
obdarowywał sąsiadów z bloku), 
a także sąsiadów, z którymi żył 
w serdecznej przyjaźni.

Ukończył szkołę zawodową 
w Łowiczu przy Podrzecznej, 
a potem technikum w Sochacze-
wie. Po krótkim okresie pracy 
w gwoździarni, w 1968 roku zna-
lazł zatrudnienie w Rejonie Dróg 
Publicznych w Łowiczu. Z dro-
gownictwem związany zawodo-
wo był przez 48 lat, aż do przejścia 
na emeryturę. Pracował przede 
wszystkim jako zaopatrzeniowiec, 
ale pełnił różne funkcje, miał sze-
reg uprawnień do jazdy różnymi 
maszynami, takimi jak na przy-
kład odśnieżarki czy pługi. 

Praca
Jego miejscami pracy były naj-

pierw siedziba Rejonu przy ul. 
Warszawskiej, potem przy ul. Jana 
Pawła II, a na końcu przy węź-
le „Skierniewice” autostrady A2, 
przy czym tak naprawę za miej-
sce pracy należy uznać cały re-
gion, który w ciągu tego bez mała 
półwiecza przejeździł wzdłuż 
i wszerz, biorąc czynny udział 
w budowie każdej z jego głównych 
dróg. – Pan Jerzy był ze starszego 
pokolenia względem wszystkich 
obecnie pracujących w Rejonie, 
więc poznaliśmy go już jako do-
świadczonego pracownika, od któ-
rego mogliśmy się uczyć – mówi 
Magdalena Siejka, kierownik Re-
jonu Łowicz w Generalnej Dyrek-
cji Dróg Krajowych i Autostrad. 
– Był kolegą, przyjacielem i do-
brym duchem, żartobliwie mówi-
liśmy, że był też naszym atlasem 
drogowym, przewodnikiem tury-
stycznym, encyklopedią i książką 
telefoniczną, ze względu na nie-
zwykłą wiedzę, pamięć i cieka-
wostki, jakimi się z nami dzielił. 

Każdemu w pracy służył po-
mocą zarówno w sprawach zawo-
dowych, jak i wszelkich innych. 
Zawsze z uśmiechem, wyraźnie 
widocznym, mimo przeważnie 
gęstej brody.

Magdalena Siejka wspomi-
na też, że Jerzy Uczciwek miał 
bardzo szerokie kontakty to-
warzyskie, nieraz zdawało się, 
że w Łowiczu i okolicy zna nie-
mal każdego. – Po części wynika-
ło to z jego wieloletniej pracy i jej 
specyfi ki, która wymagała ciągłe-
go jeżdżenia i spotykania się, ale 
przede wszystkim z jego usposo-
bienia i życzliwego nastawienia 
do ludzi – mówi.

Dobrych relacji ze współpra-
cownikami nie przerwało przej-
ście pana Jerzego na emery-
turę, bo niemalże do samego 
końca utrzymywał z nimi kon-
takty, odwiedzał, dzwonił i pa-
miętał o wszystkich urodzinach 
czy imieninach, co było niemal 
jego znakiem rozpoznawczym. 
Nie osłabło też jego zaintereso-
wanie sprawami, jakimi zajmował 
się służbowo, chętnie rozmawiał 
o planowanych inwestycjach dro-
gowych czy remontach.

Można powiedzieć, że również 
w rodzinie pełnił, rzecz jasna nie-
formalnie, wiele bardzo różnych 
funkcji, był dla niej swego rodza-
ju ogniwem spajającym. Sam ni-
gdy się nie ożenił, był natomiast 
bardzo blisko zżyty zarówno 
z rodzeństwem i jego rodzinami, 
z którymi spotykał się niemal re-
gularnie, jak i z nieco dalszymi 
krewnymi. Na pewno był tym, 
który szczególnie dbał o pamięć 
o rodzinnych koligacjach do 
trzech pokoleń wstecz. Nie tylko 
sam zawsze pamiętał o ważnych 
rocznicach kogoś z rodziny, ale też 
przypominał o nich innym. 

– Wujek dzwonił do mnie z sa-
mego rana i mówił: „Nie zapo-
mnij, że dzisiaj są urodziny cioci 
Krysi” albo przypominał o czyjejś 
rocznicy ślubu, przy czym opero-
wał tymi wszystkimi przymiotni-
kami typu: „bawełniana”, „weł-
niana”, „aluminiowa” – mówi 
Piotr Uczciwek, bratanek Jerzego.

Był tym, na którego pomoc 
zawsze można było liczyć, nie-
oceniony jeśli chodzi o wszelkie 
naprawy, remonty, załatwianie 
gdzieś potrzebnych części, poma-
gał też w pracach polowych ro-
dzinie mieszkającej na wsi. – Był 
jakby taką ostatnią deską ratunku 
– mówi Piotr. – Gdy nie było wia-
domo co robić, bo na przykład ze-
psuł się samochód, wystarczyło 
zadzwonić do wujka Jurka, któ-
ry zjawiał się tak szybko jak tyl-
ko mógł i znajdował rozwiązanie. 

Kiedy jeszcze pracował 
w GDDKiA, a wiedział, że ktoś 
z rodziny wybrał się w dalszą 
podróż, niczym „Radio Kierow-

ców” informował na bieżąco 
o wypadkach na trasie czy kor-
kach, w razie potrzeby wskazując 
najlepszą drogę objazdu.

Przewodniczący
W 2007 roku Jerzy Uczciwek 

został wybrany do Zarządu Osie-
dla Korabka, którego aktywnym 
członkiem był przez kolejne 8 lat. 
9 października 2013 roku na ze-
braniu osiedlowym, po nieoczeki-
wanej rezygnacji Janusza Wróbla, 
Jerzy Uczciwek został wybrany 
na przewodniczącego zarządu. 
Funkcję tę pełnił do końca kaden-
cji, czyli do października 2015.

– Posiadał niezwykły dar łago-
dzenia sporów i zjednywania so-
bie ludzi – wspomina Krzysztof 
Igielski, członek zarządu osiedla 
także w tamtym czasie. – Zda-
rzało się, że przychodzili ludzie 

wręcz nabuzowani ze złości na za-
rząd i w ogóle na wszystko, mio-
tali przekleństwa, ale po rozmo-
wie z panem Jerzym wychodzili 
uśmiechnięci i życzliwi. Jak to 
na zebraniach, często bywały róż-
ne zdania na różne kwestie, także 
wewnątrz samego zarządu, ale po 
jakimś czasie zawsze okazywało 
się, że to właśnie pan Jerzy miał 
rację, że to jego propozycje były 
dla osiedla najlepsze.

Krzysztof Igielski przypomi-
na też, że Jerzy Uczciwek był 
w swoich działaniach dla osiedla 
zawsze bezinteresowny i szcze-
ry, nigdy niczego nie udawał i nie 
oczekiwał poklasku. – Nie skła-
dał też obietnic na wiatr – mówi. 
– Jeżeli coś zadeklarował, czy to 
dla mieszkańców, dla parafi i, dla 
szkoły „Trójki”, to było gwaran-
cją, że dopilnuje wszelkich starań, 
by się z tego wywiązać. Po prostu 
kapitalny człowiek!

Po zebraniu 28 października 
2015 roku na nowego przewodni-
czącego został wybrany Krzysz-
tof Gałusa. Dziś mówi nam, 
że możliwość współpracy z jego 
poprzednikiem była przyjemno-
ścią i zaszczytem, bo choć pan Je-
rzy po tych wyborach do zarządu 
nie wszedł, to i tak pozostał zaan-
gażowany w sprawy osiedla tak 
jak dawniej.

Krzysztof Gałusa szczegól-
nie pamięta ich rozmowę tuż po 
przekazaniu funkcji i związanych 
z tym dokumentów, kiedy pan Je-
rzy mówił m.in. o bardzo dobrych 
relacjach zarządu osiedla z parafi ą 
Matki Bożej Nieustającej Pomo-
cy, z którą wspólnie organizował 
kilka imprez dla mieszkańców. 
Podkreślał, że trzeba dbać o pod-
trzymanie tej współpracy i do-
brych relacji. 

– Nie znaliśmy się zbyt dobrze 
na polu prywatnym, bo ja zosta-
łem przewodniczącym niedługo 
po tym, jak przeprowadziłem się 
na Korabkę – mówi Krzysztof Ga-
łusa – ale zawsze będę miał dla 
pana Jerzego wielki szacunek za 
jego oddanie sprawom społecz-
nym, dla naszego osiedla, mia-
sta, parafi i. To był taki społecznik 
w prawdziwym tego słowa zna-
czeniu, który nie zabiegał o po-
klask i rozgłos, nie wychodził 
przed szereg, ale kiedy trzeba było 
działać, zawsze był w gotowości. 
– Sumiennie przychodził na każ-
de zebranie, czy na każdą organi-
zowaną na osiedlu czy w parafi i 
imprezę – dodaje Krzysztof Ga-
łusa. – Chyba tylko raz nie było 
go na zebraniu, kiedy wyjechał 
do sanatorium i, choć uczestnic-
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two w zebraniach nie jest przecież 
dla mieszkańców obowiązkowe, 
uznał za stosowne poinformować 
mnie wcześniej, a nawet przepro-
sić.

Zaangażowanie społeczne Je-
rzego Uczciwka nie ogranicza-
ło się do samej Korabki, ale też 
spraw Łowicza. Grzegorz Mi-
chalak, były radny, wspomina np. 
2006 rok i duże, niestety bezsku-
teczne, zaangażowanie pana Je-
rzego, by po wyburzeniu Mostu 
Warszawskiego na Bzurze zacho-
wać przynajmniej historyczne po-
zostałości po nim, jak fragmenty 
konstrukcji, tablice z nazwą mostu 
i z datą budowy. 

– Był czas, że kontaktował się 
ze mną w tej sprawie praktycznie 
każdego dnia, bardzo leżało mu 
na sercu, żeby po tym moście coś 
zostało – wspomina Grzegorz Mi-
chalak.

Pilot wycieczek
Przez wiele lat Jerzy Uczciwek 

współpracował jako pilot wycie-
czek z łowickim Biurem Podró-
ży „Orbis Travel”. Jeśli chodzi 
o geografi ę Polski, to był jak eks-
pert, wliczając w to znajomość 
wszystkich numerów dróg, tak ak-
tualnych, jak i starych. Pilotował 
dłuższe, kilkudniowe wycieczki, 
ale także jednodniowe wyjazdy 
do kina, teatru, do Warszawy czy 
Łodzi. Były to często wyjazdy dla 
jego zakładu pracy, ale też i dla in-
nych ludzi. – Zawsze był chwalo-
ny przez uczestników, nie mogło 
być zresztą inaczej – wspomina 
Alicja Chojecka, prowadząca biu-
ro. – Po pierwsze miał wiedzę, 
przygotowanie, bardzo sumienne 
podejście, ale przede wszystkim 
to był ciepły, niezwykle serdecz-
ny człowiek. Do dzisiaj trudno mi 
się pogodzić z tym, że tak wcze-
śnie odszedł.

Zmarł niespodziewanie, w swo-
im mieszkaniu, 24 sierpnia 2019 
roku, czyli w dniu imienin, któ-
re planował świętować z rodziną. 
– Nikt się tego nie spodziewał, bo 
brat, mimo problemów ze zdro-
wiem, do końca pozostawał ak-
tywny, praktycznie ciągle gdzieś 
jeździł, umawiał się na spotkania 
i wyjazdy ze znajomymi – mówi 
siostra Krystyna. – Dzień przed 
śmiercią przywiózł naszej cioci 
kwiaty z działki, powiedział, że to 
„ostatnie kwiaty”, mając zapewne 
na myśli, że ostatnie tego lata, ale 
niestety słowa te nabrały innego 
znaczenia.

Spoczął na cmentarzu parafi i 
katedralnej w Łowiczu. Na rodzi-
nie duże wrażenie zrobiło ostatnie 
zdanie mowy pogrzebowej, jaką 
wygłosił bratanek Piotr: „Był po 
prostu naszym wujkiem Jurkiem”, 
w tym zawierało się niemal 
wszystko. Z kolei koleżanki i ko-
ledzy z pracy, podkreśliwszy raz 
jeszcze cechy charakteru, za któ-
re uwielbiali pana Jerzego, napisa-
li: „Wierzymy, że spośród wszyst-
kich przemierzonych przez Ciebie 
dróg, ta którą właśnie podążasz, 
zaprowadzi Cię do celu Twojego 
ziemskiego życia oraz przyniesie 
spokój, szczęście i ukojenie”.  tm

Łowicz | ratowanie zabytkowych nagrobków

Nagrobki Mioduszewskiego 
i Eichhorna zostaną uratowane
14 maja zapadła decyzja o wyborze zabytkowych mogił, 
które w tym roku poddane zostaną renowacji z pieniędzy 
zebranych podczas ostatniej, rekordowej kwesty, podczas 
święta Wszystkich Świętych i Dnia Zadusznego 1-2 
listopada ubiegłego roku. Przypomnijmy, że w listopadzie 
na łowickich cmentarzach przy ul. Blich oraz ul. Tuszewskiej 
podczas kwesty uzbierano 19.771 zł 15 gr oraz 7 euro.

Decyzja podjęta została pod-
czas spotkania, w którym udział 
wzięli organizatorzy kwesty z ło-
wickiego oddziału PTTK oraz za-
proszeni goście, wśród nich pastor 
parafi i ewangelicko-augsburskiej 
w Kutnie i Płocku Szymon Czem-
bor i konserwator zabytków z Ży-
rardowa Piotr Owczarek, który 
będzie prowadził prace przy na-
grobkach. 

Jak nas poinformował koordy-
nator kwesty Jacek Rybus, praca-
mi konserwacyjnymi objęte zo-

staną tym razem dwa nagrobki: 
podporucznika Jana Mioduszew-
skiego – żołnierza 10 Pułku Pie-
choty, poległego w pierwszych 
dniach września 1939 roku 
pod Łowiczem, pochowanego 
na cmentarzu katedralnym oraz 
Ferdynanda Wilhelma Eichhor-
na, inżyniera i budowniczego 
powiatu łowickiego, społeczni-
ka i członka Ochotniczej Straży 
Ogniowej w Łowiczu, znajdują-
cy się na cmentarzu ewangelic-
ko-augsburskim.

Jak podkreśla Jacek Rybus, 
grób Eichhorna będzie pierwszym 
obiektem remontowanym na tym 
cmentarzu, w czasie dziesięcio-
letniej historii zbiórki. Nagrobek 
znajduje się w rejestrze zabytków.

PTTK planuje także prowadze-
nie innych działań, aby ratować 
cenne nagrobki. Organizacja chce  
zorganizować akcję społeczną, 
której celem będzie uporządko-
wanie grobów oraz zabezpiecze-
nie farbą antykorozyjną elemen-
tów metalowych nagrobków, które 
ulegają korozji. – Niestety wielu z 

nich już nie ma, bo zostały skra-
dzione przez złomiarzy. Skala kra-
dzieży jest ogromna! Być może 
konserwacja tego, co zostało, spo-
woduje, że pozostaną one na swo-
ich miejscach na kolejne lata? 
– wyraża nadzieję Rybus. 

W tym roku zostaną również 
dokończone rozpoczęte przed ro-
kiem prace przy nagrobku Jana 
Konopackiego. Grób ten znajdu-
je się na cmentarzu katedralnym. 
Pozostała jeszcze do wykonania  
marmurowa tablica (wykona ją 
łowicki artysta kamieniarz Jerzy 

Michalak) oraz położenie war-
stwy ochronnej, zabezpieczają-
cej nagrobek przed negatywnym 
wpływem warunków atmosfe-
rycznych. 

Trudno dokładnie określić, 
w jakich miesiącach przeprowa-
dzone zostaną wszystkie prace, 
ze względu na konieczność uzy-
skania zgody z Wojewódzkiego 
Urzędu Konserwacji Zabytków. 
Na pewno przed kolejną kwestą 
pieniądze z poprzedniej będą już 
wykorzystane. Efekt prac każdy 
będzie mógł zobaczyć.  mwk

Jubileusz Jana Pawła ii | „cała Polska śpiewa dla Papieża” 

Nasi artyści nagrali muzyczny hymn 
Muzyczny hymn pt. „Nie 
zastąpi Ciebie nikt” nagrali 
muzycy związani 
z powiatem łowickim. 
Hasło rzuciło Centrum 
Kultury Turystyki 
i Promocji Ziemi Łowickiej 
z okazji przypadającej 
w poniedziałek, 18 maja, 
setnej rocznicy urodzin 
Papieża Polaka, a muzycy 
podjęli wyzwanie. Efekt jest 
wyśmienity. Film można 
obejrzeć m.in. na naszym 
portalu Łowiczanin.info

– Podjęliśmy się tego wyzwa-
nia, każdy z nas nagrał ścieżkę 
dźwiękową w domu, później do 

tego wizja. I efekt wyszedł cał-
kiem nieźle, nawet jeżeli cho-
dzi o jakość. To trudne czasy dla 
muzyków i artystów, ale coś ro-
bić trzeba. Chociaż w taki sposób 
– powiedział nam jeden z zaanga-
żowanych w nagranie muzyków, 
Szymon Mońka. 

Hymn „Nie zastąpi Ciebie nikt” 
został napisany dla uczczenia uro-
dzin wielkiego Polaka. Muzykę 
skomponował nieżyjący już artysta 
Romuald Lipko, autorem słów jest 
Marek Dutkiewicz, a utwór wyko-
nują znani na łowickiej (i nie tylko) 
scenie muzycznej: Malwina Cie-
sielska – śpiew, Weronika Moń-
ka – skrzypce, Szymon Mońka 
– akordeon, Michał Chwała – gi-
tara. 

– Bardzo ucieszył nas pomysł, 
że możemy się włączyć w akcję 

„Cała Polska śpiewa dla Papie-
ża” jako reprezentacja Łowicza 
– opowiada skrzypaczka Weroni-
ka Mońka. – Była to jedna z ostat-
nich kompozycji przed śmiercią 
autora muzyki, tym bardziej czu-
liśmy, że jest to utwór szczegól-
ny i wyjątkowy. Mońka pamięta 
wizytę Ojca Świętego w Łowi-
czu, choć była wtedy dzieckiem. 
– Miałam wtedy 6,5 roku i byłam 
z całą rodziną na łowickich Brat-
kowicach powitać papieża. To 
było dla mnie tym bardziej wyjąt-
kowe, że wtedy po raz pierwszy 
miałam na sobie strój łowicki. 

Nagrania utworu rozpoczęli 
na kilka dni przed premierą, we 
wtorek, 12 maja, tak więc muzy-
cy mieli dość mało czasu. – Pro-
dukcją utworu zajęliśmy się razem 
z Michałem, a video zmontowa-

ła Gabriela Gajewska (pracują-
ca w CKTiP w Łowiczu – przyp. 
red.) – opowiada o kulisach po-
wstania utworu Weronika Moń-
ka. Przypominamy również, 
że 14 czerwca przypada rocznica 

wizyty duszpasterskiej Jana Pawła 
II w Łowiczu, która miała miejsce 
w 1999 roku. – Z tej okazji przy-
gotowaliśmy inne atrakcje, o któ-
rych niebawem – zapowiada Cen-
trum.  mak 

Łowiccy muzycy nagrali hymn w swoich domach w ciągu zaledwie kilku dni

Grób Ferdynanda eichhorna na cmentarzu ewangelicko-augsburskim. 
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Członkowie komisji kwestarskiej przy grobie Ferdynanda eichhorna na cmentarzu ewangelicko-
augsburskim w łowiczu. 
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Ogłoszenia

 
PuNkty PRzyJmoWANiA oGŁoSzeń DRoBNyCh Do „NoWeGo ŁoWiCzANiNA”: BiuRo oGŁoSzeń ŁoWiCz, ul. PiJArSkA 3A; BeDNARy, SklEP P. PAPiErnik 24A; BoBRoWNiki 27, SklEP P. PAclEr; BoLimóW, ul. fArnA 1 SklEP 
„EWA”, P. PAPiErnik; DomANieWiCe, ul. GłóWnA 26, SklEP P. JAkubiAk; GąGoLiN PoŁuDNioWy, SklEP „koS”; iŁóW: Pl. rynEk STAromiEJSki 21; SklEP P. PAPiEroWSkiEGo; kieRNoziA, rynEk koPErnikA, kioSk P.  WESołoWSkiEJ; 
koCieRzeW PóŁNoCNy: SklEP „nA Północnym” kuRABkA 17A, SklEP P. ToPolSkiEJ; ŁoWiCz, oS. brATkoWicE, kioSk loTTo; ŁySzkoWiCe, SklEP „duET”, ul. GminnA 6; NieBoRóW, Al. lEGionóW PolSkicH 18, SklEP P. fiGATA;  
NoWA SuChA 22, SklEP P. SiEWiEry; oStRóW 20, SklEP P. bEJdy; oSmoLiN: ul. rynEk 2, SklEP P. SErWAcH; ul. rynEk 19, SklEP SPoŻyWcZo-PrZEmySłoWy; PSzCzoNóW 147, SklEP P. liPińSkiEGo; SANNiki, ul. WArSZAWSkA 183,  
SklEP P. olkoWicZ; SoBotA, Pl. ZAWiSZy cZArnEGo 12, SklEP P. bińcZAk; StAChLeW 113A, SklEP P. WiErZbickiEJ; StARy DęBSk 6A, SklEP SPoŻyWcZo-PrZEmySłoWy, ŚLeSzyN, ul. GórnA 5,SklEP P. mącZyńSkiEJ;  
zAWADy 67, SklEP P. SokAlSkiEJ; zŁAkóW BoRoWy 139A, SklEP P. PiEcki;

„WieŚCi z GŁoWNA i StRykoWA”: BiuRo oGŁoSzeń GŁoWNo, ul. łoWickA 40; GŁoWNo, ul. biElAWSkA 3, SklEP WiElobrAnŻoWy; DmoSiN 1: PiEkArniA boŻEnA, krZESZEWSkA; StRykóW: STAry rynEk 1;  ul. cmEnTArnA 12.

„NoWy ŁoWiCzANiN” WyDANie DLA żyChLiNA i okoLiC”: BeDLNo 28 SklEP mini-mAG; DoBRzeLiN SklEP „mAGdA”, ul. Wł. JAGiEłły; PACyNA, ul. ToWAroWA 4, SklEP P. m. durki; PLeCkA DąBRoWA, SklEP „monikA”;  
PoDCzAChy 16, SklEP SPoŻyWcZo-PrZEmySłoWy; ŚLeSzyN, ul. GórnA 5, SklEP P. mącZyńSkiEJ; żyChLiN, ul. 29 liSToPAdA 28, SklEP SPoŻyWcZo-PrZEmySłoWy.

WyDAWCA i ReDAkCJA Nie PoNoSzą oDPoWieDziALNoŚCi zA tReŚć oGŁoSzeń i RekLAm oPuBLikoWANyCh zGoDNie z ARt. 36 uStAWy  z DNiA 26.01.1984 R. „PRAWo PRASoWe”

samochodowe

kupno
 dostawcze, tel. kom. 725-562-998.

 Skup aut, całe i uszkodzone, najlepsze 
ceny, tel. kom. 604-191-186.

 Skup samochodów, tel. kom. 
725-361-836.

sprzedaż
 Audi A3, 1,9 Tdi, 2001 rok, 5-drzwiowy, 

4000 zł, tel. kom. 602-584-266.

 Audi A4, 1.9, 1999, tel. kom. 
608-487-685.

 Audi A4, 2.0 Tdi, 2007 rok, czarny, 
garażowany, tel. kom. 506-336-944.

 Audi A6 b6, 2.7 cdTi, 2006 rok, 
kombi, 180 km, automat, i właściel, pełne 
wyposażenie, tel. kom. 502-096-420.

 bmW 318d, 2004 rok, 6.900 zł, w 
rozliczeniu mogę przyjąć mniejszy, tel. 
kom. 604-706-309.

 bmW 320 d, 2007 rok, tel. kom. 
668-594-262.

 cHEVrolET Aveo, 1.2 benzyna/gaz, 
2005 rok, cena promocyjna, tel. kom. 
604-706-309.

 dAEWoo lanos, 1.4 75km, 1999 rok, i 
właściciel, tel. kom. 882-611-016.

 fiAT 126p, 1999 rok, motocykl TS 
mZk, tel. kom. 668-003-008.

 fiAT Panda iii, 1.2, 2012 rok, 59.000 
km, tel. kom. 695-323-452.

 fiAT Panda, 1.1, 2009 rok, tel. kom. 
606-348-077.

 fiAT Punto, 1.2 benzyna/gaz, 2000 rok, 
zadbany; 2.400 zł, tel. kom. 604-213-682.

 FiAt Seicento, 900, 2002 rok, stan 
bdb., tel. kom. 667-917-611.

 fiAT Seicento, 900, 2002 rok, złoty 
metalik, tel. kom. 513-375-786.

 fiAT Seicento, 900, 2000 rok, tel. kom. 
782-668-009.

 fiAT Seicento, 900 fun, grudzień 
2001 rok, 135.000 km, 2.500 zł, tel. kom. 
721-386-330.

 fiAT Seicento, 2004 rok, niski przebieg, 
tel. kom. 793-497-528.

 ford focus, 1,6 diesel, 2005 rok, 275 
tys km, tel. kom. 889-561-893.

 ford focus, 1.6 Tdci 109 km, 2006 
rok, tel. kom. 516-126-025.

 ford mondeo, 1.8 benzyna/gaz, 
2002 rok, niski przebieg, tel. kom. 
733-125-163.

 HondA civic, 1.4 16V, 2005 rok, 
bogate wyposażenie, atrakcyjna cena, tel. 
kom. 513-375-786.

 HondA crV, 2012 rok, tel. kom. 
668-594-262.

 HyundAi i30, 1.4, 2011rok, i właściciel, 
tel. kom. 600-944-728.

 HyundAi Tuson, 2006, tel. kom. 
601-301-412.

 lT28, na części, tel. kom. 508-286-519.

 mAZdA demio, 1.3 16V, 2001 rok, i 
właściciel, 90.000 km, stan rewelacyjny, 
tel. kom. 513-375-786.

 oPEl Astra iii, kombi, 2006 rok, tel. 
kom. 606-348-077.

 oPEl corsa, 1.2, 2012 rok, tel. kom. 
600-944-728.

 oPEl corsa b, 1.2, 2000 rok, tel. kom. 
606-348-077.

 oPEl corsa c, 1.0, 2003 rok, tel. kom. 
606-348-077.

 oPEl corsa c, 1,3 diesel, 2005r, 
3-drzwiowa, biała, drugi właściciel, tel. 
kom. 609-688-461.

 oPEl corsa, 1.2, 2014rok, 207.000km, 
salon Polska, tel. kom. 600-944-728.

 oPEl frontera benzyna/gaz, po 
remoncie lub zamienię na c-328, c-330, 
tel. kom. 506-355-899.

 oPEl mokka, 1,6, 2012 rok, 95000 
km, bezwypadkowy, 1-właściciel, 
serwisowany w ASo, 41,700zł, tel. kom. 
502-422-823.

 oPEl omega, 2.0 benzyna, 1997 
rok, stan dobry, niedrogo, tel. kom. 
530-306-657.

 oPEl Vectra c GTS, 1.9 Tdi, 2009 
rok, skrzynia „6”, 13.200 zł, tel. kom. 
513-375-786.

 oPEl Vectra, 1.9 cdTi, 2007 
rok, 150 km, i właściciel, salonowy, 
automat, bogate wyposażenie, tel. kom. 
502-096-420.

 oPEl Vivaro, 2011 rok, tel. kom. 
602-814-481.

 rEnAulT clio, 1.5dci, 2002 rok, tel. 
kom. 669-779-901.

 rEnAulT Espace, 2.0d, 2004 rok, full 
opcja, tel. kom. 889-601-888.

 rEnAulT laguna 2, 2004 rok, cena 
do negocjacji, tel. kom. 696-385-646.

 rEnAulT megane, 1.4 16V, 2000 
rok, w oryginale, bezwypadkowy, stan 
rewelacyjny, cena atrakcyjna, tel. kom. 
604-706-309.

 SkodA rapid, 1,6 Tdi, 2014 rok, 
89000 km, tel. kom. 509-775-218.

 Sprzedam opla corsę d, tel. kom. 
667-115-453.

 SuZuki Grand Vitara, 1.9, 2008 r, tel. 
kom. 605-070-411.

 ToyoTA Avensis, 2.0 d-4d, 2006 
rok, wersja d-cat, atrakcyjna cena, 
możliwość zamiany na mniejszy, tel. kom. 
604-706-309.

 ToyoTA corolla hatchback, 1996 rok, 
stan bdb, tel. kom. 509-921-347.

 ToyoTA rav4, 2007 rok, tel. kom. 
695-027-515.

 ToyoTA yAriS, 2004, benzyna + gaz i 
klimatyzacja, tel. kom. 609-524-676.

 ToyoTA yaris, 1.4d4d, 2003 rok, 
klimatyzacja, cena atrakcyjna, tel. kom. 
513-375-786.

 VolVo S40, 2.0d, 2005 rok, czarny 
metalik, bogato wyposażony, tel. kom. 
513-375-786.

 VW Golf 4, 1.9 dTi, 2001 rok, 
Po kapitalnym remoncie, tel. kom. 
693-975-404.

 VW Golf iV combi, 1,9, 2000 rok, 
zadbany, 4500zł, tel. kom. 666-046-328.

 VW Golf iV, 1.9 Tdi, 2000 rok, 
5-drzwiowy, 4200zł, tel. kom. 
602-584-266.

 VW Golf iV, 1,9 Tdi 101 km, 2002 rok, 
ii właściciel, oryginalny przebieg, stan 
dobry, tel. kom. 724-438-377.

 VW Golf V, 1.9 tdi, 2005, 9700, tel. kom. 
795-342-334.

 VW Golf V, 1.9 tdi, 2005, cena 9700 zł, 
tel. kom. 795-342-334.

 VW Passat Tdi, tel. kom. 660-667-464.

 VW Passat, 1.9 Tdi, 2001 rok, po lifcie 
z drugim kompletem kół zimowych, tel. 
kom. 606-987-042.

 VW Polo, 1.4, 2009 rok, 11.700 zł, tel. 
kom. 513-375-786.

 VW Transporter, 1.9, 2009 rok, 
168.000 km, 102 km, stan bdb, tel. kom. 
508-868-498.

inne
 klucze samochodowe, piloty, stacyjki, 

Głowno, tel. kom. 606-319-335.

 opony, felgi z niemiec, hurtownia. 
największy skład w rejonie, klimatyzacja, 
mechanika. bratoszewice, ul. łódzka 28, 
www.opony-gaweda.pl, tel. (42) 719-63-
08, tel. kom. 505-151-701.

 opony letnie 175/65/r14 na 
alufelgach 4 śruby, tylko sms opony, tel. 
kom. 606-687-756.

motorowe

kupno
 Stare motocykle, części, tel. kom. 

513-185-357.

 kupię stare motory i części, tel. kom. 
603-444-431.

sprzedaż
 Honda Xl 350, tel. kom. 665-349-136.

 Skuter 50 cm3, 4TrXl romet, tel. kom. 
504-627-755.

 romet 2 biegowy sprzedam, tel. kom. 
606-690-364.

 Sprzedam skuterka, tel. kom. 
726-487-191.

 Sprzedam mini crossa nitro-50, tel. 
kom. 669-034-011.

garaże

sprzedaż
 Sprzedam garaż murowany 20 mkw. 

przy intermarche 30.000 zł, tel. kom. 
730-954-544.

nieruchomości

kupno
 kupię ziemię, gm. łyszkowice i okolice, 

tel. kom. 502-602-463.

 mieszkanie, dom, działkę Głowno-
łowicz kupię, tel. kom. 606-319-335.

 kupię kawalerkę Tkaczew lub 
reymonta, tel. kom. 668-900-763.

 kupię działkę budowlaną w Goleńku 
lub mariance, tel. kom. 606-832-571.

sprzedaż
 dom z oficyną, Głowno, tel. kom. 784-

391-049, 666-865-844.

 działka 1,22 ha, Zielkowice i, tel. kom. 
609-106-174.

 Sprzedam działkę na Zielkowicach 
1000 mkw, tel. kom. 602-504-924.

 dom, stan surowy zamknięty z 
działką 1.150 mkw., Arkadia, tel. kom. 
530-370-088.

 oddam w dzierżawę 1 hektar w 
Zielkowicach, tel. kom. 515-612-347.

 Sprzedam dom w łowiczu, tel. kom. 
797-777-537.

 Polesie, 9.400 mkw., tel. kom. 
603-878-783.

 Ziemia Złaków, tel. kom. 692-101-989.

 Sprzedam działki o pow.3073m2 i 
3032 m2 w dobieszkowie z projektami 
budynków, tel. kom. 782-596-220.

 działka budowlana przy drodze łowicz-
Strzelcew, tel. kom. 793-024-030.

 działka 900 mkw, uzbrojona, bełchów 
osiedle, tel. kom. 880-280-527.

 Pół bliźniaka, stan surowy zamknięty, 
tel. kom. 609-009-558, po 16.00.

 Sprzedam mieszkanie iV piętro, 48 
mkw., Głowno, Sikorskiego, tel. kom. 
668-405-227.

 Sprzedam działkę budowlaną k./
łowicza 88 arów z lasem, tel. kom. 
606-818-288.

 Sprzedam lub wynajmę mieszkanie 
m-3, po remoncie, Skierniewice osiedle 
Widok, tel. kom. 781-580-984.

 Sprzedam 3ha ziemi, maurzyce 22, tel. 
kom. 661-192-414.

 Sprzedam plac budowlany z 
budynkami (do rozbiurki) maurzyce 22, 
tel. kom. 661-192-414.

 mieszkanie 60m2, 3 pokoje, oś. 
dąbrowskiego i piętro, tel. kom. 
605-180-881.

 Sprzedam mieszkanie ii piętro 48m2, 
tel. kom. 791-768-666.

 Gospodarstwo rolne 22,13ha klasa 
iii-Vi, Seligi gmina bielawy. możliwość 
nabycia placu z budynkami i przyległą 
działką 0,95ha, tel. kom. 535-730-887.

 Sprzedam pokój, kuchnię + ganek, 
działka 150m, tel. kom. 608-138-685.

 mieszkanie 50 m2, os. kostka, do 
remontu, tel. kom. 601-942-050, po 18:00.

 Sprzedam działkę rolną o pow. 
4,25ha w Gągolinie zachodnim, tel. 
kom. 603-161-640.

 kawalerka 24 mkw., ii piętro, 
Skierniewice, Pomologiczna, tel. kom. 
609-810-777.

 Sprzedam ziemię rolną Zduny Wieś tel 
513-044-270.

 działka 6.000 mkw., łowicz, tel. kom. 
603-878-783.

 Sprzedam grunty rolne o pow. 0,84ha 
i 0,17ha Jackowice gm. Zduny, tel. kom. 
793-162-796.

 Sprzedam działkę rolną o powierzchni 
2,5 ha, ostrołęka, gmina Głowno, tel. 
kom. 506-178-496.

 Gospodarstwo rolne 9 ha z 
zabudowaniami w Huminie razem lub 
oddzielnie, tel. kom. 502-639-575.

 Sprzedam działkę budowlaną 495 
mkw w łowiczu, tel. kom. 604-607-830 
lub 728-712-473.

 Sprzedam mieszkanie 50 mkw. 
parter os. bratkowice bl. 12, tel. kom. 
512-443-958.

 Sprzedam mieszkanie 2 pokoje, 
kuchnia, łazienka, garderoba 54 mkw. 
cena 280.000 zł, tel. kom. 883-759-389.

wynajem
 Pokój Starzyńskiego, tel. kom. 

692-101-989.

 do wynajęcia mieszkanie os. 
Sikorskiego Głowno, tel. kom. 
507-892-390.

 mieszkanie do wynajęcia, tel. kom. 
693-499-861.

 Wynajmę mieszkanie 52 m2 +garaż 
od 1.06.2020, wszystkie media, tel. kom. 
607-302-816.

 Wynajmę mieszkanie w centrum 
łowicz 60 m2 4 pokoje, tel. kom. 
785-333-972.

 Wynajmę mieszkanie o pow. 40 
mkw. w okolicach Żychlina, tel. kom. 
883-161-278.

 Wynajmę m-3 w Dmosinie, tel. kom. 
692-749-175.

kupno różne
 kupię wszelkiego rodzaju złoto, tel. 

kom. 515-612-347.

 Piec co,ekogroszek używany, tel. kom. 
668-594-262.

 bagnety, monety, starocie, tel. kom. 
606-941-752.

sprzedaż różne
 Sprzedam krzesła do renowacji, tel. 

kom. 669-325-029.

 kręgi, pokrywy, przepusty, płytki 
chodnikowe w kolorze, tel. kom. 
531-467-981.

 drewno kominkowe, opałowe 
(workowane). Skrzynki uniwersalki, 
jedynki, klepki. Producent, tel. kom. 
501-658-261.

 drewno kominkowe, opałowe, tel. kom. 
504-257-615.

 Piasek płukany, pospółka, żwiry, 
podsyp, transport, tel. kom. 600-895-026.

 drewno opałowe, tel. kom. 
798-877-090.

 Palety, 5 zł, tel. kom. 502-919-192.

 betoniarka, sprężarka samoróbka, 
silnik 1,5 kW, tel. kom. 530-370-088.

 Sprzedam kostkę brukową, używaną 
około 40 metrów, tel. kom. 604-645-075.

 rusztowania warszawskie, tel. kom. 
500-262-573.

 Sprzedam silnik elektryczny 11 kW, 
silnik do motocykla WSk, tel. kom. 
668-003-008.

 Gałęzie do rozdrobnienia i zabrania 
darmo, łagów 18, tel. kom. 604-497-153.

 Sprzedam meble używane do 
sypialni, ławę i stolik pod telewizor, fotel 
rozkładany, łóżko 1-osobowe, tel. kom. 
668-032-439.

 Tunele foliowe 4 sztuki 30x4,20 
dodatkowo folię, tel. kom. 607-760-119.

 Sprzedam silnik 5,5 kW i 7,5 kW, tel. 
kom. 508-831-707.

 Sprzedam kuchnię gazową metalik, tel. 
kom. 608-138-685.

 Sprzedam cyklop z łyżką cena 2700., 
tel. kom. 698-367-366.

 Skrzynki jedynki, palety, drabiny, wagi, 
tel. kom. 665-464-794.

 Sprzedam Siewnik Poznaniak,brony 
5 ciężkie, siewnik lejek, tel. kom. 
692-892-162.

 Piec c.o żeliwny, silnik elektryczny 5,5 
kw, tel. kom. 692-892-162.

 kuchnia gazowa podwójna, butla 
gazowa z reduktorem, tel. kom. 
512-931-513.

 Sprzedam camping niewiadow, tel. 
kom. 663-887-721.

 Sprzedam worki, tel. kom. 663-887-721.

 Trajzega i silnik, tel. kom. 736-702-052.

 betoniarki: naprawa, wyprzedaż, części, 
tel. kom. 510-124-700.

 Wózek paleciak, tel. kom. 693-830-160.

 oddam gruz i glinę, tel. kom. 
669-840-947.

 rower kolarski, tel. kom. 660-667-464.

 dwa tapczany, rower, tel. kom. 
606-634-729.

 Sprzedam trelinkę z rozbiórki, tel. kom. 
605-094-165.

 Perkusja elektroniczna Hayman 
ddZ03+, używana, tel. kom. 661-221-935.

remontowo-
budowlane

usługi
 Wylewki agregatem, tel. kom. 

698-480-048.

 Stawianie, renowacja kominów, 
wylewki, tel. kom. 739-021-981.

 Tynki tradycyjne, z piaskiem 
kwarcowym, wylewki, solidnie, tel. kom. 
501-931-961.

 usługi minikoparką, przeciski kretem, 
tel. kom. 668-591-725.

 remonty wykończenia od A-Z, tel. kom. 
739-021-981.

 Tynki maszynowe, tel. kom. 
796-954-454.

 Tynki maszynowe profesjonajne, 
wylewki, tel. kom. 604-144-668.

 układanie kostki brukowej, tel. kom. 
667-837-817.

 cyklinowanie, polerowanie, tel. kom. 
501-249-461.

 układanie kostki brukowej, opaski 
wokół nagrobków, tel. kom. 667-189-380.

 Tynki, tel. kom. 575-661-940.

 ogrodzenia panelowe, metalowe, 
siatki, betonowe, łupane, bramy, furtki, 
balustrady, wiaty, fundamenty, tel. kom. 
798-877-090.

rEklAmA
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 Brukarstwo, tel. kom. 791-306-104.

 usługi kruszarką (rozbiórki), 
przesiewaczem, walcem, ładowarką, 
koparko-ładowarką, koparką 
gąsiennicowa, wywrotką, transport 
maszyn budowlanych, rolniczych, tel. 
kom. 693-565-564.

 układanie kostki brukowej, tel. kom. 
605-565-647.

 malowanie, tel. kom. 514-347-542.

 dachy, pokrycia dachowe, konstrukcje, 
obróbki, tel. kom. 609-846-316.

 usługi budowlane, docieplenia, tel. 
kom. 572-947-448.

 usługi minikoparką, wywrotka do 3,5 
tony, tel. kom. 608-632-134.

 bramy garażowe, wrota, drzwi, 
ogrodzenia, bramy, montaż ogrodzeń, tel. 
kom. 506-771-822.

 ogrodzenia - montaż, tel. kom. 
606-303-471.

 docieplenia budynków, elewacje, 
glazura, terakota, adaptacja poddaszy, 
kompleksowe wykończenia wnętrz. fVAT, 
tel. kom. 606-737-576.

 okna: naprawa, regulacja, tel. kom. 
609-135-411.

 Wykończenia wnętrz, remonty, tel. kom. 
532-115-111.

 układanie płytek, remonty, tel. kom. 
666-152-315.

 dachy, elewacje. Szybko, tanio, 8% VAT, 
tel. kom. 502-859-742.

 montaż pokryć dachowych, 
blachodachówka termozgrzewalna, tel. 
kom. 515-236-149.

 cyklinowanie bezpyłowe, tel. kom. 
504-960-515.

 malowanie elewacji, tel. kom. 
607-168-196.

 Papa - tanio, solidnie!, tel. kom. 
608-677-525.

 krycie dachów i sprzedaż materiałów 
budowlanych. Tanio, solidnie!, tel. kom. 
608-677-525.

 docieplanie budynków, malowanie 
elewacji, tel. kom. 511-735-802.

 Dachy: profesjonalnie, papa 
termozgrzewalna, malowanie, 
smarowanie, rynny, gwarancja!, tel. 
kom. 735-300-550.

 Wykończenia poddaszy płytą k/g, 
sufity podwieszane, malowanie, gładzie, 
glazura, terakota, przystępne ceny, tel. 
kom. 695-263-945.

 Wykończenia wnętrz, malowanie, 
gipsowanie, ścianki działowe, sufity 
podwieszane, glazura, terakota, przeróbki 
hydrauliczne i elektryczne, itp. Wolne 
terminy, tel. kom. 663-801-457.

 Wykończenia wnętrz, malowanie, 
gipsowanie, ścianki działowe, sufity 
podwieszane, glazura, terakota, przeróbki 
hydrauliczne i elektryczne, itp. Wolne 
terminy, tel. kom. 663-801-457.

 murowanie z klinkieru płoty i kominy, 
tel. kom. 721-651-936.

 Wylewki agregatem, mixokret, tel. 
kom. 513-985-412.

 dachy, pokrycia dachowe, tel. kom. 
723-917-819, 530-026-584.

 budowanie domów, garaży od 
podstaw, przeróbki budynków 
mieszkalnych i gospodarczych, 
murowanie kominów z klinkieru, tel. kom. 
530-026-584, 723-917-819.

 malowanie ogrodzeń, renowacja, tel. 
kom. 793-394-921.

 Tynki pod pacę, tanio, tel. kom. 
510-300-753.

 Tynki, remonty, docieplenia, tanio, tel. 
kom. 573-172-175.

 Brukarstwo, tel. kom. 579-243-494.

 dachy: konstrukcje, pokrycia, naprawy, 
konserwacje, malowanie, smarowanie, 
tel. kom. 609-227-348.

 malowanie, gipsowanie, tapetowanie, 
panele, płyta G/k, wykańczanie 
poddaszy, tel. kom. 535-466-501.

 Gładź, malowanie, glazura, terakota, 
łazienki wykończenia, malowanie 
elewacji, tel. kom. 609-541-373.

 Gładzie gipsowe, malowanie, 
zabudowy k-G, tel. kom. 796-689-987.

 Firma oferuje budowę domów 
od podstaw, garaży i budynków 
gospodarczych, tel. kom. 
605-051-991.

 rozbiórki, wyburzenia budynków, 
kopanie zbiorników retencyjnych i 
stawów. usługi koparką i koparko-
ładowarką, tel. kom. 721-771-517.

 układanie kostki brukowej, prace 
brukarskie, odwodnienia budynków, 
wykonanie dróg dojazdowych, tel. kom. 
782-452-548.

 układanie kostki brukowej, tel. kom. 
531-020-043.

 docieplenia, gładzie, malowanie, tel. 
kom. 796-334-745.

 Remonty, glazura, terakota, gładzie, 
malowanie, tel. kom. 721-108-965.

 budowy domów, budynków 
gospodarczych, tel. kom. 783-117-546.

 Wylewki maszynowy mixokret, tel. kom. 
517-032-915.

 Adaptacja poddaszy, ścianki, sufity 
G/k, malowanie, gładzie, glazura, 
terakota, tel. kom. 792-781-446.

 Podłogi drewniane, parkiety: układanie, 
cyklinowanie, polerowanie, lakierowanie, 
olejowanie. Schody: renowacja. 
Profesjonalnie, solidnie, tel. kom. 733-
552-113, 601-378-677.

sprzedaż
 Extra czarna ziemia ogrodowa, 

po obróbce mechanicznej, tel. kom. 
601-239-779.

 Żwir (kamień) 16-35 mm do ogrodu, 
odwodnień i drenażu, kopalnia 
maurzyce, tel. kom. 601-239-779.

 Sprzedaż piasku, kruszyw, ziemi 
ogrodowej sortowanej, tel. kom. 
693-565-564.

 Tanie, dobre, nowe okna i drzwi, tel. 
kom. 602-370-470.

 Wyprzedaż rolet okiennych, tel. 
kom. 602-370-470.

 rusztowania warszawskie, tel. kom. 
500-262-573.

 rusztowania + cały sprzęt do ociepleń, 
tel. kom. 602-814-481.

 Sprzedam pustaki kramzytowe, tel. 
kom. 660-117-565.

 drut zbrojeniowy, słupki ogrodzeniowe, 
tel. kom. 665-464-794.

 Sprzedam materiały budowlane, tel. 
kom. 502-140-481.

usługi 
instalacyjne

 Hydraulika kompleksowo, tel. kom. 
601-818-310.

 Anteny, telewizory naprawa, tel. kom. 
791-210-176.

 Fotowoltaika, tel. kom. 
727-534-450.

 usługi hydrauliczne: kompleksowo. 
Przeciski podziemne, przyłącza 
wod.-kan., usługi koparko-ładowarką, 
oczyszczalnie przydomowe, również jako 
podwykonawca, tel. kom. 601-379-355.

 usługi hydrauliczne, tel. kom. 
785-543-610.

 usługi elektryczne, tel. kom. 
509-838-364.

 drobna hydraulika, biały montaż, tel. 
kom. 535-466-501.

 Przyłącza wodno-kanalizacyjne, usługi 
minikoparką, tel. kom. 535-466-501.

 usługi hydrauliczne, spawalnicze, 
mechaniczne. Złota rączka, tel. kom. 
506-891-289.

usługi inne
 Wycinka drzew, usługi podnośnikami 

koszowymi 27-metrowymi, tel. kom. 
668-591-725.

 okna: naprawa, regulacja, tel. kom. 
609-135-411.

 rozdrabnianie gałęzi, wycinka drzew, 
zakrzaczeń, koszenie traw i prace 
ogrodnicze, tel. kom. 667-732-751.

 usuwanie/frezowanie pni po ściętych 
drzewach, tel. kom. 506-660-095.

 masz problem z komputerem: 
zadzwoń., tel. kom. 504-070-837.

 cięcie drzew niebezpiecznych, 
pielęgnacja zieleni i ogrodów, tel. kom. 
782-718-483.

 instalacje fotowoltaiczne, tel. kom. 
727-534-450.

 okna: naprawa, regulacja, tel. kom. 
609-135-411.

 Wycinka drzew, tel. kom. 
696-008-528.

 odnawianie wanien, tel. kom. 
600-979-826.

 Piaskowanie, tel. kom. 667-285-669.

 usługi koparko-ładowarką, tel. kom. 
607-168-196.

 Pielęgniarka zabiegi rany odleżynowe, 
higiena, tel. kom. 577-916-931.

 Wycinka drzew, tel. kom. 510-052-908.

 usługi podnośnikiem, tel. kom. 
510-052-908.

 mycie, malowanie dachów, elewacji, 
kostki, tel. kom. 510-052-908.

 naprawa telewizorów, łowicz 
Topolowa 19, tel. (46) 837-70-20, tel. kom. 
728-227-030.

 usługi rębakiem, rozdrabnianie gałęzi, 
przycinka drzew, tel. kom. 606-370-008.

 koszenie nieużytków i łąk, tel. kom. 
606-370-008.

matrymonialne
 Poznam kobietę do miłych spotkań, tel. 

kom. 781-196-232.

 Poznam zadbaną dziewczynę do 
związku, tel. kom. 782-140-763.

 rozwodnik, 52lata Pani do stałego 
związku do 48 lat, szczupłej, tel. kom. 
696-273-987.

 Wdowiec emeryt pozna Panią 
emerytkę do 66 lat 1,65-1,70 cm, tel. kom. 
607-406-024.

nauka
 Prace dyplomowe, licencjackie, 

magisterskie - pomoc. Przepisywanie 
tekstów, tel. kom. 794-060-711, łowicz.

 matematyka, tel. kom. 791-802-482.

 matematyka, tel. kom. 601-303-279.

praca

dam pracę
 Przyjmę do pracy przy układaniu 

kostki brukowej na terenie łowicza, 
Sochaczewa, okolic. Praca od 
poniedziałku do piątku. Godne 
wynagrodzenie, tel. kom. 691-700-209.

 Zatrudnię osobę do serwisu opon 
na stanowisko mechanik-wulkanizator, 
bratoszewice, dobre warunki, tel. kom. 
505-151-701.

 zatrudnię kierowców C+e w 
transporcie międzynarodowym, 
chłodnie, izotermy, tel. kom. 
601-720-805.

 Przyjmę do pizzerii w łowiczu 
barmankę oraz pomoc kuchenną, tel. 
kom. 504-859-387, 885-353-500.

 Przyjmę stażystkę do sklepu 
spożywczego łowicz, tel. kom. 
501-011-198.

 murarzy i pomocników, okolice 
Głowna, tel. kom. 515-697-643.

 zatrudnię do ociepleń, tynkarza, tel. 
kom. 513-985-412.

 Praca przy warzywach, tel. kom. 696-
441-178, Sierżniki.

 Zatrudnię pracowników do rozbioru 
półtusz i produkcji wędlin, tel. kom. 
662-296-699.

 Zatrudnię do zbioru truskawek, 
praca od 20 maja, możliwy dowóz, 
zakwaterowanie, osiek, gmina kocierzew, 
tel. kom. 692-629-178.

 Zatrudnię do rwania truskawek. Praca 
od początku czerwca. dobre warunki, 
nocleg., tel. kom. 691-744-376.

 Zatrudnię dociepleniowców i 
pomocników, tel. kom. 600-575-945.

 zatrudnię do zbioru truskawek, tel. 
kom. 723-969-749.

 Zbiór bobu, tel. kom. 507-325-984.

 Zbiór truskawek, tel. kom. 600-988-028.

 Zatrudnię do zbioru truskawek, tel. 
kom. 663-715-969.

 Zatrudnię hydraulika, pomoc 
hydraulika, tel. kom. 691-991-000.

 Zatrudnię pomoc domową, tel. kom. 
691-991-000.

 Zatrudnię do zbioru truskawek, tel. 
kom. 605-725-688.

 Zatrudnię kierowcę c+E, kraj, chłodnia, 
tel. kom. 605-680-709.

 Ślusarz, Zduny. Praca na miejscu., tel. 
kom. 601-303-235, Zduny.

 Zatrudnię diagnostę samochodowego 
na okręgową Stację kontroli, tel. kom. 
698-535-737.

 Zatrudnię kierowcę do rozwozu gazu 
na terenie Głowna i okolic, tel. kom. 
600-237-175.

 zatrudnię pomocnika na budowę, 
tel. kom. 607-168-196.

 do zbioru truskawek z dowozem z 
łowicza (możliwy nocleg), 697-286-861, 
tel. kom. 787-982-333.

 Zatrudnię do zbioru truskawek z 
dowozem z łowicza (możliwy nocleg), 
697-286-861, tel. kom. 787-982-333.

 firma krolux zatrudni do prac 
torowych. Atrakcyjne wynagrodzenie, 
dzwonić 9-13, tel. kom. 668-391-722.

 Zatrudnię pracownika do prac 
wykończeniowo-remontowych, tel. kom. 
607-343-338.

 firma babycam/Vinci Group 
zatrudni magazyniera - operatora wózka 
widłowego wysokiego składowania z 
uprawnieniami, tel. kom. 537-313-915.

 hurtownia budowlana w Strykowie 
zatrudni na stanowisko sprzedawcy  
i magazyniera. Dobre wynagrodzenie, 
tel. kom. 601-153-348.

 Pracowników do produkcji ogrodzeń 
betonowych (praca akordowa) koło 
Strykowa, spawacza na 1/2 etatu lub 
jako pracę dodatkową, tel. kom. 606-238-
181, 509-345- 234.

 firma w łowiczu zatrudni kobiety do 
sortowania tekstyli, tel. kom. 784-073-289.

 Zatrudnię kierowcę c+E; trasy: 
Włochy-finlandia (przez Polskę), tel. kom. 
793-500-433.

 Zatrudnię do zbioru truskawek duże, 
ścielone, nawadniane, możliwy dowóz, 
tel. kom. 796-569-721.

 Przyjmę pracownika do produkcji 
ogrodzeń betonowych, możliwość 
zakwaterowania, łyszkowice, tel. kom. 
501-735-885.

 Zatrudnię do zbioru truskawek, tel. 
kom. 785-480-517.

 Zatrudnię do zbioru truskawek 
kocierzew. możliwość dowozu z łowicza, 
tel. kom. 600-876-355.

 firma Steven zatrudni osoby 
przy produkcji skarpet, możliwość 
przyuczenia, praca w Goleńsku, tel. kom. 
606-832-571.

 firma Steven zatrudni osobę do działu 
handlowego ze znajomością języka 
angielskiego, tel. kom. 606-832-571.

 Zatrudnię dekarzy lub pomocników, 
okolice dmosina, tel. kom. 609-846-316.

 Zatrudnię do zbioru truskawek, tel. 
kom. 515-592-892.

 Zatrudnię stażystę w hurtowni w 
łowiczu, tel. kom. 608-621-402.

 Zatrudnię kierowcę kat. c, możliwość 
przyuczenia, kiernozka 12, tel. kom. 
600-357-428.

 Zatrudnię pracownika do firmy 
remontowo budowlanej okolice Głowna 
i łowicza tel 507-150-766, tel. kom. 
604-403-654.

 Zatrudnię do opieki nad psem pon-pt 
W godzinach 6.00-17.30, tel. kom. 
666-075-702.

 Zatrudnię kierowcę c+E, chłodnia, 
dobre warunki pracy, tel. kom. 
507-477-120.

 Zatrudnię do rwania truskawek, okolice 
rybna, tel. kom. 508-533-306.

 Zatrudnię do zakładu  
kamieniarskiego w Strykowie, 
tel. (42) 719-81-66.

 Zatrudnię do opieki nad szczupłą 
47-letnią kobietą poruszającą się na 
wózku, tel. kom. 501-413-929.

 Przyjmę pomocnika murarza z 
łowicza, tel. kom. 662-129-221.

 Zatrudnię pomocników na budowę, 
tel. kom. 783-997-688.

 Zatrudnię księgową - kierownika biura 
rachunkowego, min. wykształcenie 
średnie, dobra organizacja pracy, mile 
widziana obsługa programu Symfonia, 
pdbiuro.strykow@wp.pl, tel. kom. 
604-187-079.

 Zatrudnię księgową - kierownika  
biura rachunkowego, min. wykształcenie 
średnie, dobra organizacja pracy, mile 
widziana obsługa programu Symfonia, 
pdbiuro.strykow@wp.pl, tel. 604-187-079.

szukam pracy
 Podwójna obsada kierowców c+E 

poszukuje pracy na chłodnie od zaraz 
Hiszpania-Pl, tel. kom. 605-470-435.

rolnicze – kupno

płody rolne
 kupię zboża, tel. kom. 508-471-814.

 kupię każde zboże, odbiór własnym 
transportem, tel. kom. 783-112-512.

 Skup zbóż paszowych: jęczmień 710 
zł, pszenżyto 650 zł, pszenica 800 zł, 
transport/załadunek, leśniczówka k./
Soboty, tel. kom. 505-406-917.

 Skup zboża, auto samozaładowcze,  
tel. kom. 607-202-732.

 kupię zboże, tel. kom. 667-566-276.

 kupię zboże paszowe, 668-478-617.

hodowlane
 Skup macior, knurów, trzody 

chlewnej. Wysokie ceny, tel. kom. 
603-711-760.

 kupię byczki, jałówki 100-500 kg do 
dalszego chowu, tel. kom. 515-121-410.

maszyny
 kupię c-328, c-330, c-360, c-355, 

c-380, mTZ, mf-255, T-25 Władimirec 
bez dokumentów, do remontu, tel. kom. 
502-939-200.

 każdego ursusa, Władymirca, tel. kom. 
725-361-836.

 Pług 3-skibowy grudziądzki, tel. kom. 
506-355-899.

 kupię śrutownik ssąco-tłoczący  
z mieszalnikiem do 0,5 tony, tel. kom. 
603-947-530.
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rolnicze - 
sprzedaż

płody rolne
 Sprzedam kukurydzę, 

tel. (46) 837-14-61.

 Sprzedam słomę kostka, tel. kom. 
692-200-407.

 Słoma mała kostka rolka 120x120, 
pszenżyto, kiernozia, tel. kom. 
609-842-747.

 Suche wysłodki, śruty, otręby, tel. 
kom. 602-235-159.

 Pszenżyto, pszenica, tel. kom. 
669-419-342.

 mieszanka, pszenżyto, tel. kom. 
538-455-989.

 Sprzedam suchą słomę w belach, 
Świące, tel. kom. 601-320-604.

 Pszenżyto, mieszanka zbożowa, słoma 
w kostkach, tel. kom. 505-383-202.

 Słoma ze stodoły, okrągłe bele, 
Świeryż 52, tel. kom. 509-838-266.

 Słoma ze stodoły, tel. kom. 
664-837-390.

 Sprzedam owies, pszenżyto, Skaratki, 
tel. kom. 667-539-954.

 Sprzedam pszenżyto, tel. kom. 
793-497-528.

 Sprzedam słomę w balotach, 
tel. (42) 719-60-14.

 Sprzedam owies, tel. kom. 
502-585-456.

 Sprzedam pszenicę, tel. kom. 
882-694-103.

 Pszenżyto, pszenica jara, tel. kom. 
607-181-404.

 Pszenżyto, tel. kom. 607-172-809, po 
17:00.

 Sprzedam żyto w balotach świeże, tel. 
kom. 607-890-158.

 Słoma sucha, bele 120x120 Świeryż, 
tel. kom. 696-565-452.

 Sprzedam żyto, pszenżyto, słomę, tel. 
kom. 695-027-515.

 Sprzedam siano, tel. kom. 
694-057-900.

 Zboże, tel. kom. 723-585-201.

 Siano z łąk sianych 130/130-15 sztuk, 
słoma ze stodoły 130/130 50 sztuk, tel. 
kom. 792-320-050.

 Sprzedam pszenicę, jęczmień i siano, 
tel. kom. 512-179-465.

 Sprzedam pszenżyto, żyto, owies, 
mieszankę, słomę bele ze stodoły, tel. 
kom. 601-814-220.

 Sprzedam żyto, tel. kom. 607-376-264.

 Sprzedam mieszankę zbożową 2 t, 
Głowno, tel. kom. 694-477-961.

 Pszenica, tel. kom. 723-030-883.

 Słoma, sianokiszonka: baloty, tel. kom. 
667-380-523.

 Jęczmień, kiernozia, tel. kom. 
609-842-747.

 Ziemnaki, tel. kom. 782-072-806.

 Pszenżyto, jęczmień, tel. kom. 
789-319-421.

 Słoma ze stodoły, duże bele; 
pszenżyto, chąśno 1, tel. kom. 
721-737-369.

 Sprzedam zboże, tel. kom. 
602-387-024.

 Sprzedam pszenżyto oraz mieszankę 
zbożową, chąśno, tel. kom. 502-123-315.

 Sprzedam zboże pszenżyto, jęczmień, 
mieszankę, tel. kom. 669-037-421.

 Sprzedam mieszankę, tel. kom. 
880-646-919.

 Sprzedam słomę po 17, tel. kom. 
665-277-589.

 Top bób, tel. kom. 691-620-963.

 Sprzedam zboże paszowe, tel. kom. 
668-478-617.

 Sprzedam siano + słomę w kostkach 
ze stodoły, tel. kom. 797-385-959.

 Żyto, pszenżyto, tel. kom. 504-629-438.

 Jęczmień 23 tony, tel. kom. 
502-659-506.

 Słoma kostka, pszenżyto, tel. kom. 
663-491-197.

 Sprzedam żyto, tel. kom. 501-235-473.

 Zboże, tel. kom. 509-853-384.

 Pszenżyto, tel. kom. 662-665-605.

 Sprzedam pszenicę, tel. kom. 
660-117-565.

 Żyto, tel. kom. 508-484-228.

 Jęczmień, pszenica, tel. kom. 609-788-
366, gmina chąśno.

 Słoma baloty, Złaków, tel. kom. 
507-659-615.

 Sprzedam tonę żyta, tel. kom. 
510-830-705.

 Pszenżyto, tel. kom. 510-084-555.

 Słoma baloty, spod wiaty, nieborów, tel. 
kom. 781-192-860.

 Trawę na siano lub sianokiszonkę, 5 ha 
nieborów, tel. kom. 781-192-860.

 Sprzedam owies, żyto, tel. kom. 
530-306-673.

 Pszenżyto, słoma , tel. kom. 
788-278-657.

 Pszenżyto, pszenica, żyto, Zduny, tel. 
kom. 532-277-616.

 Sprzedam pszenżyto, tel. kom. 
726-390-515.

 Sprzedam żyto, tel. kom. 600-916-962.

 Słoma (baloty) ze stodoły, Guźnia, tel. 
kom. 880-918-256, 889-910-333.

 Sucha słoma (baloty), tel. kom. 
508-364-312.

 Sprzedam pszenżyto, tel. kom. 
513-063-945.

 Sprzedam słomę ze stodoły oraz 
pszenżyto, bąków Górny, tel. kom. 
606-607-566.

 Sprzedam 2 t. żyta, tel. kom. 
511-859-997.

 Słoma okrągłe bele ze stodoły, tel. 
kom. 693-830-160.

 Sprzedam pszenżyto, 668-221-132, tel. 
kom. 608-041-087.

 Sianokiszonka w balotach, tel. kom. 
665-091-818.

 Warzywa dla zwierząt, buraki 20 gr, 
ziemniaki 25 gr, tel. kom. 515-727-900, 
koło Skierniewic.

 Sprzedam żyto, tel. kom. 731-710-052.

 Sprzedam żyto 6 ton, tel. kom. 
723-958-440.

 Sprzedam słomę ze stodoły, duże bele 
możliwy transport, tel. kom. 601-662-955.

 Słoma ze stodoły, tel. kom. 
509-392-251.

 Słoma ze stodoły, tel. kom. 
661-323-863.

 Ziemniaki paszowe, tel. kom. 
608-702-276.

 Pszenica, żyto, tel. kom. 880-481-512.

 Pszenżyto 6 ton, tel. kom. 508-835-030.

 Pszenżyto, tel. kom. 697-567-944.

 owies, żyto, pszenżyto z żytem 
zmieszane, tel. kom. 736-417-516.

 Sprzedam słomę, tel. kom. 
880-646-919.

 Słoma jara, baloty, pszenżyto, boczki, 
tel. kom. 784-621-588.

 Siano ii pokos, tel. kom. 693-172-904.

 Pszenżyto, tel. kom. 602-517-961.

 Pszenica, pszenżyto, tel. kom. 
695-066-195.

 Słoma baloty, różyce, tel. kom. 
695-493-616.

 Sprzedam słomę, pług 4-skibowy, tel. 
kom. 662-089-395.

 Słoma, żyto, tel. kom. 600-822-089.

 Pszenica ozima, Złaków, tel. kom. 
885-228-682.

 Słoma, tel. kom. 883-237-644.

 Żyto, pszenżyto, pszenica, mieszanka 
jara, tel. kom. 692-601-678, Zduny.

 kukurydza na śrutę, ziemniaki jadalne i 
paszowe, tel. kom. 501-538-808.

 Sprzedam słomę 110 balotów 50 zł/
sztuka, tel. kom. 690-620-606.

 Sprzedam zboże paszowe, około 
12 ton, okolice Głowna, tel. kom. 
500-296-197.

 Sprzedam żyto, mieszankę, tel. kom. 
605-657-256.

 do sprzedania pszenżyto i żyto, więcej 
informacji telefonicznie lub mailowo: 607-
370-606, auto.-max@wp.pl.

 Gorczyca, kukurydza, owies, 
mieszanka, pszenica, pszenżyto, słoma, 
tel. kom. 506-115-015.

 Sprzedam jęczmień, tel. kom. 
509-425-237.

 Sprzedam pszenicę, pszenżyto, żyto, 
tel. kom. 605-094-165.

 Słoma baloty, tel. kom. 661-221-935.

 Pszenżyto, mieszanka, tel. kom. 
661-221-935.

hodowlane
 Sprzedam jałówki cielne, tel. kom. 

517-669-648.

 Sprzedam 2 jałówki cielne, tel. kom. 
798-966-412.

 Sprzedam jałówkę wycielenie 20.05, 
tel. kom. 721-296-923.

 drób ozdobny, nioski, kaczki, indyki, 
perliczki, tel. kom. 726-121-861.

 młode kury nioski, perliczk, 
indyczki, kaczki, gęsi i przepiórki, tel. 
kom. 726-121-861.

 kurczaki jednodniowe, tel. kom. 
726-121-861.

 Prosiaki, tel. kom. 795-629-994.

 Sprzedam rocznego ogierka, tel. kom. 
506-267-101.

 Sprzedam 10 byczków 3-miesięczych, 
tel. kom. 695-825-509.

 Sprzedam 2 jałówki cielne, tel. kom. 
668-424-376.

 cielaki do dalszego chowu (byczek, 
cieliczka), tel. kom. 723-528-039.

 Jałówka wysokocielna, tel. kom. 
692-101-976.

 Jałówka na wycieleniu, wydajność 
obory >10.000 l, tel. kom. 508-364-312.

 Sprzedam jałówkę hodowlaną cielną, 
tel. kom. 889-722-699.

 Sprzedam dwie jałówki wysokocielne 
(lipiec), tel. kom. 570-058-619.

 Sprzedam byczki i jałoszki, tel. kom. 
726-931-728.

 Sprzedam jałówkę wycielenie 6 lipca, 
tel. kom. 601-533-397.

 Jałówka wysokocielna, obora pod 
oceną, tel. kom. 609-423-118.

 Jałówka cielna, tel. kom. 602-517-961.

 Prosiaki, tel. kom. 697-049-235.

 Prosiaki, tel. kom. 604-436-938.

 Sprzedam prosiaki i ziemniaki 
sadzeniaki, tel. kom. 732-797-792.

 Sprzedam krowę wysokocielną, tel. 
kom. 663-283-279.

 krowa i jałówka, termin 
cielenia 23.05, rasa ho, tel. kom. 
533-206-503.

 młode krowy i cielaki żarłoki, tel. kom. 
663-972-056.

 Sprzedam prosiaki, gmina Pacyna, tel. 
kom. 886-917-778.

 Sprzedam 2 krowy cielne, tel. kom. 
694-665-878.

maszyny
 Pług 3 skibowy, wózek, tel. kom. 

601-301-412.

 kupię kombajn (bolko, Anna, karlik), 
sadzarkę, cyklop, troll, rozrzutnik, 
glebogryzarkę, kopaczkę, inne, tel. kom. 
511-713-596.

 Sprzedam wóz, platforma do ciągnika.

 Sprzedam wóz, platforma do ciągnika, 
tel. kom. 513-184-091.

 Przyczepa do balotów, tel. kom. 
795-583-677.

 Sprzedam rozrzutnik 2-osiowy w 
dobrym stanie, tel. kom. 665-974-254.

 Sprzedam T-25, tel. kom. 518-360-010.

 redła do uprawy warzyw, tel. kom. 
693-652-261.

 kombajn bizon Zo56, tel. kom. 
888-822-173.

 opryskiwacz 400 litrów z atestem, tel. 
kom. 607-902-650.

 kosiarka rotacyjna 1,35 m, 2017 
rok, stan prawie nowy. Przekładnia do 
wyciągu obornika o dużej mocy, tel. kom. 
608-580-044.

 opryskiwacz 400- litrowy, przyczepa 4 
tony, przyczepa do balotów, słoneczko 
do siana 4, tel. kom. 664-759-891.

 Sadownicze, mf 374, 3330, 
opryskiwacz i kosiarka, tel. kom. 
504-475-567.

 Sprzedam przetrząsaczo-zgrabiarkę 
taśmową, tel. kom. 602-264-275.

 dwukółka ciągnikowa, tel. kom. 
668-003-008.

 Sprzedam kosiarkę rotacyjną, tel. kom. 
880-214-141.

 Zgrabiarka 2,5 metra szerokości, tel. 
kom. 665-349-136.

 Sprzedam łyżki i paleciaki do turów 
i ładowarek różne wymiary, tel. kom. 
605-884-584.

 Przyczepa do zielonki krone, XXl, 
dyszel łamany, wałki z tyłu, 40 m3, 1990 
rok,, tel. kom. 509-282-300.

 kombajn do ziemniaków Glines, tel. 
kom. 509-282-300.

 Prasa rolująca John deere 950 m na 
pasach, tel. kom. 509-282-300.

 kosiarka rotacyjna class, corto 210 
m, hydraulicznie składana, tel. kom. 
509-282-300.

 Przystawki do kombajnu new Holand, 
przystawki do rzepaku, szerokość 3m; 
4,5 m; 5m, 6m, tel. kom. 509-282-300.

 Przekładnie shimano, tel. kom. 
509-282-300.

 Pług zagonowy rabenwerk, 5-skibowy, 
tel. kom. 509-282-300.

 Głebosz kuhn 4-redlicowy, tel. kom. 
509-282-300.

 rozisewacze do nawozu Amazone, 
raw; ładowność 600-2.000 kg, 
duży wybór, import niemcy, tel. kom. 
509-282-300.

 rozładownice do warzyw, taśmociągi 
5, 6-metrowe, kosz przyjęciowy do 
warzyw, tel. kom. 509-282-300.

 Zgrabiarka do siana, 2,8 m; 3,40, 3,80, 
4,20; 4,80; 8m, 1-2gwiazdowa, kuhn, 
Pottinger, fella,duży wybór, tel. kom. 
509-282-300.

 Agregaty bierne 3-metrowe rau, z 
hydropakiem, tel. kom. 509-282-300.

 orkan do trawy Tarup, szerokość 1,4-
1,6 m, tel. kom. 509-282-300.

 beczki asenizacyjne ocynkowane 
4, 5, 6, 7, 8, 10.000 litrów, oś skrętna, 
sprowadzone z niemiec, tel. kom. 
509-282-300.

 rozrzutniki obornika fortschritt T088, 
Welgler, bergman, Strautman 4-10 t., 
duży wybór, tel. kom. 509-282-300.

 Talerzówki 3, 4, 4,5 m, typ X, V, z wałem 
strunowym, sprowadzone z niemiec, tel. 
kom. 509-282-300.

 Wycinaki do kiszonek fell kuhn, 
podwójny nóż, winda, duży wybór, 
sprowadzone z niemiec, tel. kom. 
509-282-300.

 ciągnik rolniczy fendt 511 115 km, 
1999 rok, tel. kom. 509-282-300.

 ciągnik rolniczy case 956 Xl, 95PS, 
4x4, 28.500 zł, tel. kom. 509-282-300.
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 ciągnik rolniczy mf294 z ładowaczem 
czołowym, kabina, 4x4, tel. kom. 
509-282-300.

 ciągnik rolniczy Same Tiger 100ZE 
4x4 100PS, 25.800 zł, tel. kom. 
509-282-300.

 karmniki dla świń z niemiec, duży 
wybór, tel. kom. 509-282-300.

 Paszowóz Silowolf 12,5 m3, 2004 rok, 
tel. kom. 509-282-300.

 Przyczepy do remonty sztywne, 
wywrotki 6, 8, 10 ton, przyczepa tandem 
16 ton, 3-stronny wywrot, tel. kom. 
509-282-300.

 brona aktywna rabewerk 3 m z 
hydropakiem, tel. kom. 509-282-300.

 Siewnik do zboża Amazone d7, d8,2,5, 
3, 4 m; izaria lobster Super, duży wybór, 
tel. kom. 509-282-300.

 obsypniki do kopców, kukurydzy 
Wulkan, tel. kom. 509-282-300.

 Pługi obrotowe 4, 5-skibowe 
kverneland, frost, rabewerk, landsberg 
zabezpieczenia resorowe, sprężynowe, 
kołkowe, duży wybór import niemcy, tel. 
kom. 509-282-300.

 kojce przegrodowe do tuczników z 
tworzywa sztucznego, sprowadzone z 
niemiec, tel. kom. 509-282-300.

 kombajn do zboża class, heder 3 
m, sprowadzony z niemiec, tel. kom. 
509-282-300.

 Taśmociągi do warzyw, 3, 4,5; 5, 6, 7, 8, 
10 metrów, duży wybór, import niemcy, 
tel. kom. 509-282-300.

 Wąskie koła do ciągnika, kompletne, 
48, 46, 42, 38, 36 cali, więcej informacji 
pod telefonem, tel. kom. 509-282-300.

 kosiarki, gałęziarki, kompresory, tel. 
kom. 513-666-808.

 obsypnik do kiszonek, tel. kom. 
505-319-895.

 Sprzedam prase fAmrol mała 
kostka z podajnikiem z 2003 r., tel. kom. 
782-978-976.

 kosiarka rotacyjna do małego remontu, 
500 zł, tel. kom. 669-480-845.

 Wózki sadownicze 1-paletowe, tel. kom. 
576-948-173.

 bizon Z-56, cyklop, ursus u-902, prasa 
Z-224, beczka 2000l, rozrzutnik obornika, 
tel. kom. 512-179-465.

 Sprzedam kosiarkę rotacyjną, tel. kom. 
792-247-013.

 ciągnik rolniczy Same roller 55W z 
turem, 2008rok. krokodyl do obornika 
130cm, rozrzutnik obornika krone 
optimat 4-tonowy, tel. kom. 508-194-191.

 ciągnik c-355, tel. kom. 504-019-557.

 Prasa Sipma 1211; owijarka 
samozaładowcza Sipma, tel. kom. 
604-213-682.

 ciągnik changfa 80 km, 1200 mth, 
2008 rok, tel. kom. 669-020-024.

 Pług 3 skibowy, wózek, tel. kom. 
601-301-412.

 ciągnik c60 wyrejestrowany stan 
dobry, przyczepa 6 ton sztywna 
rejestrowana stan bardzo dobry, tel. kom. 
507-117-438.

 rozrzutnik 2-osiowy na resorach, 
zgrabiarka 7-gwizdowa, tel. kom. 
601-662-955.

 kombajn zbożowy mf835, klasik 88, 
tel. kom. 607-706-343.

 ciągniczek ogrodowy fortschritt 
oprzyrządowaniem, tel. kom. 
504-627-755.

 Sprzedam talerzówkę, rozsiewacz 600 
litrów 2014 rok, opryskiwacz 400 litrów, 
tel. kom. 530-342-110.

 Pługi 3-skibowe, prasa Z-224 
Sipma, zgrabiarka 7, pająk, tel. kom. 
669-034-195.

 Sprzedam mf255, maszt do balotów, 
tel. kom. 790-781-890.

 Traktorek muraj z koszem do trawy, tel. 
kom. 513-491-379.

 Przetrząsaczo-zgrabiarka 4, sieczkarnia 
2-kołowa, tel. kom. 691-620-963.

 Sprzedam prasę claas typ 410, 
przetrząsacz koruzelowy, zgrabiarkę 
Słoneczko, tel. kom. 797-385-959.

 Sprzedam prasę rolującą Sipma, 
kombajn do cięcia kukurydzy Jaguar, tel. 
kom. 697-920-224.

 Sprzedam pompę do opryskiwacz 
polskiego, tel. kom. 503-562-330.

 Sprzedam przyczepę samozbierającą, 
tel. kom. 668-434-902.

 Sprzedam dwukółkę sadowniczą, tel. 
kom. 603-610-952.

 rozrzutnik 1-osiowy, cyklop, wycinak 
na podwójny nóż z windą, przyczepa 
samozbierająca class Sprint 330S, tel. 
kom. 600-361-148.

 rozrzutnik 2,5-tonowy, kultywator, 
zgrabiarka 4-ka zawieszana, tel. kom. 
508-192-016.

 Sprzedam siewnik poznaniak, stan 
dobry, tel. kom. 502-253-639.

 c-330, c-360, talerzówka, tel. kom. 
509-853-384.

 Sprzedam siewnik poznaniak 3m, 
glebogryzarka, rozsiewacz unia mlX 
1200 kg, kosiarka rotacyjna, tel. kom. 
886-135-119.

 kombajn TX66 bogata wersja, tel. kom. 
721-737-343.

 Sprzedam ciągnik Władimirec T-25 
z turem, nie rejestrowany, zgrabiarkę 5, 
przetrząsarkę karuzelową na pasek, tel. 
kom. 693-591-546.

 Sadzarka do rozsady pomidorów, 
kapusty, 4-rzędowa produkcji niemieckiej, 
stan bdb., tel. kom. 606-901-931.

 loda do cięcia sieczki; gmina chąśno, 
tel. kom. 609-788-366.

 Sprzedam mieszalnik do pasz 
suchych, śrutownik walcowy, prasa Jonh 
deere 550 owijanie na dwa sznurki, tel. 
kom. 662-752-205.

 ładowacz czołowy do mf 575, ursus 
4512, tel. kom. 510-420-824.

 Prasa Warfama, 2011 rok, tel. kom. 
693-975-404.

 Przyczepy, wywrotki 8,16, 18 t, traktory 
70 i 125 km massey ferguson, wółkę 
ciężką, łębosz, tel. kom. 696-059-903.

 Sprzedam pług 4 skibowy, siewnik 
zbożowy 2,5 metra, rozsiewacz do 
nawozu, lej 300 litrów, kultywator 13 
zębów, dwukółkę i laweda do bel, tel. 
kom. 533-110-710.

 Grabiarka 7, karuzela, kos, tel. kom. 
570-980-770.

 opryskiwacz Termit (300 zł), tel. kom. 
605-070-411.

 kombajn zbożowy biZon Z056 rok 
1988 stan dobry, 604-598-640, tel. kom. 
604-994-842.

 rozrzutnik obornika dwuosiowy, 
prasa Z 224, 604-598-640, tel. kom. 
604-994-842.

 Rozsiewacz nawozu Amazone, tel. 
kom. 601-272-521.

 dwukółka ciągnikowa do przewozu 
żywca, waga samochodowa 50 t, c-330 
1979r. kosiarka listwowa osa zgrabiarka 
do siana 4gwiazdowa zawieszana, tel. 
kom. 606-357-786.

 Sprzedam kosiarkę rotacyjną polską, 
tel. kom. 722-250-091.

 Sprzedam zgrabiarkę 7-kę, tel. kom. 
600-916-962.

 beczka asenizacyjna 4.000 l, stan 
bdb., śrutownik bijakowy, tel. kom. 
600-523-438.

 kosiarka rotacyjna polska, walec 
do ziemniaków, dwukółka, tel. kom. 
880-500-224.

 Sprzedam bizon Z056 1981rok, 
dmuchawę do siana, dwukółkę, tel. 46/ 
838-98-31, po godz. 20.00.

 Sprzedam wyciąg obornika, błędów, 
tel. kom. 693-538-499.

 Prasa kostka Z224/1 2006 rok, 
czerwona, sprawna, i właściciel, tel. kom. 
502-037-679.

 Sprzedam siewnik Poznaniak, duży 
kosz, tel. kom. 601-533-397.

 Przyczepa zbierająca noże wyrzut 
wałki, przyczepa do balotów, wieżyczka 
do balotów, talerzówka rozkładana 4m, 
kosiarka rotacyjna, zgrabiarka Pająk, tel. 
kom. 783-017-131, 797-506-016.

 Przetrząsałka do siana, tel. kom. 
661-323-863.

 kosiarka rotacyjna, tel. kom. 
603-214-737.

 Wóz konny, krajzega, rozsiewacz 
nawozu c-360 lub zamienię na c-330, tel. 
kom. 506-355-899.

 Prasa Sipma kostka, kopaczka, 
kolumna do c-330 i inne, tel. kom. 
723-958-499.

 Sprzedam cyklop oraz kultywator 3 m 
w dobrym stanie, tel. kom. 724-041-546.

 Sprzedam kosiarkę rotacyjną, 2009 
rok, tel. kom. 792-402-202.

 Sprzedam talerzówkę 180 cm, 21 
talerzy, tel. kom. 663-731-263.

 Sprzedam przyczepę tandemową, 
wywrotkę 3-stronny wywrot, tel. kom. 
664-778-301.

 Sprzedam ciągnik ursus c-330 z 
osprzętem, tel. kom. 508-625-745.

 Sprzedam c-330, 1987 rok, 16.000, 
c-328 półokrągła maska, tel. kom. 
885-973-099.

 Sprzedam ciągnik c-330m, rozrzutnik 
obornika dwuosiowy śrutownik walcowy, 
tel. kom. 697-083-980.

 Sprzedam beczkowóz do przewozu 
paszy, stan dobry, tel. kom. 696-463-410.

 Przetrząsarka, zgrabiarka karuzelowa 
do siana, wycinak do kiszonek, tel. kom. 
600-822-089.

 Sprzedam przyczepę zbierająca 
T-10, 2.000 zł, przetrząsarko-zgrabiarkę 
paskową, rozrzutnik 2-osiowy, tel. kom. 
609-656-826.

 Traktor Esa, tel. kom. 513-981-547.

 Sprzedam ciągnik mf255 1990-92 rok, 
tel. kom. 508-364-849.

 Sprzedam zgrabiarkę 7, tel. kom. 
607-065-145.

 Waga inwentarska, zgrabiarka, tel. kom. 
607-494-146.

inne
 Schładzalnik 500 litrów delaval, tel. 

kom. 506-486-990.

 Plandeki, billbordy, siatki, tel. kom. 
665-349-136.

 opony rolnicze 16-9/30 Zetor, tel. kom. 
511-740-971.

 Stanowiska dla bydła, pług 
dwuskibowy, tel. kom. 693-829-615.

 Sprzedam obornik bydlęcy, tel. kom. 
530-342-110.

 Pszenżyto 7 t, pszenica 5 t, okolice 
kiernozi, tel. kom. 664-170-556.

 Sprzedam opryskiwacz 300 litrów, 
siewka motyl, tel. kom. 601-052-026.

 Sprzedam schładzalnik do mleka 1200 
litrów Wedholms, tel. kom. 696-363-211.

 łubianki plastikowe nowe, 
glebogryzarka do truskawek włoska, tel. 
kom. 792-902-783.

 Schładzalnik 550 litrów, tel. kom. 
692-996-054.

 Waga inwentarska 1 tona, tel. kom. 
669-622-714.

 Sprzedam basen 820 litrów, stan bdb, 
tel. kom. 512-592-291.

 Sprzedam beczkę asenizacyjną 10.000 
l i 4.500 l, tel. kom. 508-364-849.

 Sprzedam zbiornik na mleko, 
pojemność 300l, 1972 rocznik, na siłę, 
sprawny, cena 1500 możliwa negocjacja. 
Zapraszam do kontaktu, tel. kom. 
781-266-732.

rolnicze - usługi
 białkowanie obór, tel. kom. 

518-168-598.

 Transport maszyn rolniczych, tel. kom. 
665-734-042.

 okna: naprawa, regulacja, tel. kom. 
609-135-411.

 Naprawa ciągników i maszyn 
rolniczych z dojazdem na miejsce, tel. 
kom. 782-273-568.

zwierzęta

sprzedaż
 Sprzedam psy dorosłe sznaucer 

miniatura i jamnik, tel. kom. 515-277-426.

 Suczka owczarka niemieckiego czarna, 
tel. kom. 506-641-866.

 owce, barany, jagnięta, tel. kom. 
693-172-904.

 kurczaki, kokoszki, kury, kaczki, tel. 
kom. 669-779-901.

 kurczaki, kury, kaczki, tel. kom. 
669-779-901.
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 łoWicZ i okolicE

ważne telefony
   infolinia PkP: intercity 703 200 200,  
koleje mazowieckie 22 364 44 44,  
Łódzka kolej Aglomeracyjna  
(42) 205 55 15
  informacja PkS 609-846-204
 Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 Straż pożarna 998 alarmowy
 komenda Powiatowej Państwowej 
Straży Pożarnej w Łowiczu  
46 830 25 50, 46 830 25 69
 Policja 997 alarmowy
 komenda Powiatowa Policji  
w Łowiczu 46 837 95 00
 Policyjny telefon zaufania 837-80-00
 Pogotowie energetyki cieplnej  
46-837-59-16
 Pogotowie wod.-kan. 46-837-35-32
 Pog. energetyczne 991, 46-830-15-00
 PGe: przerwy w dostawach prądu  
422 222 222, infolinia 422 222 298
 Awarie oświetlenia ulicznego  
w Łowiczu: 881-551-551, 46 830-91-53 
 Warsztat konserwatorski ŁSm: 
46-837-42-33 (całodobowo);  
609-135-423 (po godz. 15.00)
 taxi osobowe:  
46-837-34-01; 46-191-91; 46-830-05-00; 
606-486-555; 600-508-308;  
dworcowa: 602-774-552
 taxi bagażowe: 46-837-35-28 

dyżury przychodni
 Nocna i świąteczna pomoc lekarska  

ul. ułańska 28, tel. 46-837-56-11, 46-837-56-
12, 46-837-56-13 lub 509-056-091– czynna: 
w dni robocze 18.00-8.00, soboty, niedziele 
i święta od 8.00 (przez 24 h).

infolinie
  infolinia NFz w sprawie koronawirusa  

czynna całą dobę – 800 190 590
  infolinia Państwowej inspekcji Sani-
tarnej województwa łódzkiego:  
czynne codziennie w godz. 8.00–22.00 
695 422 338, 663 114 439, 782 236 442, 
782 277 228, 663 154 463, 665 386 932
  infolinia dla mieszkańców woj. łódz-
kiego czynna całą dobę: 42 664 19 04

 Sanepid w Łowiczu 46 837 64 94, 
alarmowy (całodobowy) 604 691 091
 Powiatowa Stacja Sanitarno-epide-
miologiczna w Skierniewicach 
46 83346 00, 46 83330 21, 509425343

apteki
 Łowicz – apteka całodobowa: 

    ul. Stanisławskiego, tel. 46-830-22-02
 Bielawy, ul. Garbarska 10, tel. 839-22-76
 Chąśno 64, tel. 838-18-25
 Domaniewice, ulica Główna 9,  

tel. 838-33-85; ul. Górna 1A, tel. 911-55-44
 kiernozia, rynek kopernika 12,  

tel. 24-277-91-58; ul. kościuszki 6, tel. 24-
277-97-64; ul. łowicka 12A, 24-382-11-66

 kocierzew Płd. 101, tel. 839-42-42
 Łyszkowice, ul. kościelna 3, tel. 46-838-

87-86; ul. Wolności 6b, tel. 606-221-872
 Nieborów 209, tel. 46-838-56-25
 Bełchów, Przemysłowa, tel. 46-837-11-83
 Sobota, Pl. Zawiszy czarnego 20,  

tel. 46-838-22-81
 zduny 1a, tel. 46-838-74-68
 zduny 34, tel. 46-838-75-35

msze święte  
w niedziele i święta

 kościół pw. św. Ducha: 7.00, 8.30, 
10.00, 12.00, 18.00. 
 kościół pw. Chrystusa Dobrego 
Pasterza: 7.00, 8., 10., 11.15, 12.30, 17.00, 
w czasie epidemii i obowiązywania ogra-
niczeń dodatkowo o godz. 9.00 i 18.00
 katedra: 7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00.
 kościół o.o. Pijarów:  8.00, 9.30, 11.00, 
12.30, 16.00. 
 kościół Sióstr Bernardynek:  8.00, 10.
 kościół pw. matki Bożej Nieustającej 
Pomocy: 8.00, 10:00, 12.30, 18.00.
 kaplica seminaryjna: 10.00.

urzędy i instytucje
 Starostwo Powiatowe w Łowiczu 
Wydział organizacyjny 46 837 59 02
 urząd miejski w Łowiczu 
Sekretariat  tel. 46 830 91 51
 Powiatowy urząd Pracy 46 830 98 00
 Powiatowy inspektorat Weterynarii 
46 837 55 78

 Powiatowy Rzecznik konsumentów 
46 830 00 64
 Poradnia Psychologiczno-Pedago-
giczna w łowiczu 46 837 42 71
 PCPR w łowiczu 46 837 03 44, 46 830 
01 77, 46 830 03 16
 urząd Stanu Cywilnego 830 91 81 /80
 Pomoc przy zakupie leków, podsta-
wowych artykułów spożywczych  
i higieny osobistej 792 792 412  
(pon. – sob. godz. 8-16)
 zGm tel. 837 60 63
 zuk tel. 837 36 62
 zum tel. 46 830 91 82, tel. kom. 
519 130 551, 536 381 000
 zakład obsługi Przedszkoli miejskich 
tel. 46 837 49 76
 moPS tel. 46 837 41 55, 46 837 39 43
 ŚDS tel. 46 837 41 11
 Biblioteka miejska 46-837-76-03
 Biblioteka Powiatowa 46 837 38 74
 Łowicki ośrodek kultury 46 837 40 01
 Sąd Rejonowy w Łowiczu – Biuro 

obsługi interesanta 46 830-43-10
 Pttk o/Łowicz tel. 513 767 511;
 zAz „Ja-ty-my” Łowicz tel. 511 917 282
 urząd Gminy Bolimów 46 83803 05, 
 uG Bielawy 46 838 26 95
 uG Chąśno 46 838 14 23
 uG Domaniewice 46 830 17 60
 uGkiernozia 24 277 90 80, 
 uG kocierzew Pd. 46 838 48 25
 uG Łowicz 46 830 26 30;
 uG Łyszkowice 46 838 87 78
 uG Nieborów 46 838 56 13, 
 uG Sanniki 24 277 78 10
 uG zduny 46 838 74

boiska i hale sportowe
 orlik ul. Grunwaldzka – tel. 735-048-951
 orlik ul. Bolimowska tel. 516-031-268
 Stadion ul. Starzyńskiego 6/8,  

tel. 46-837-62-08
 oSiR Łowicz: 46-837-51-06; 46-837-09-04; 
 orlik przy SP nr 1, 519-130-551
 Boisko przy SP nr 4; tel. 46 837-36-94
 Boisko przy Lo im. J. Chełmońskiego  

46 837-42-00

muzea i wystawy
 muzeum w Łowiczu tel. 46 837 39 28,  
czynne od wtorku do niedzieli w godz. 
11.00-15.00 (ostatnie wejście o 14.30), 
wstęp w maseczkach i po dezynfekcji rąk
 Skansen w maurzycach czynny  
w godzinach 10.00–15.00, wstęp wyłącz-
nie w maseczkach i po dezynfekcji rąk
 ogrody w Nieborowie i Arkadii czynne 
codziennie w godzinach 10.00–18.00.
 Park przy Pałacu w Sannikach  
czynny codziennie w godz. 8.00-22.00:
„Jedwabne motyle” – zewnętrzna 
wystawa fotografii Jana drzewieckiego

kino
 Czwartek, 21 maja:
seans wirtualny – moJEekino.pl,  
bilety: 10, 15 i 18 zł
 Piątek–sobota, 29-30 maja:
kino plenerowe; dziedziniec łowickiego 
ośrodka kultury, ul. Podrzeczna 20

ważne telefony
 Policja 997 alarmowy;  
w Głownie 42-719-20-20;  
w Strykowie: 42-719-80-07
 Straż pożarna: 998 alarmowy,  
w Głownie 42-719-10-08,  
w Strykowie 42-719-82-95;
 Pogotowie ratunkowe 999 alarmowy
 Pogotowie wodociągowe 
w Głownie 42-719-16-39
 Pogotowie energetyczne  
w Strykowie 42-719-80-10;  
w zgierzu 42-675-10-00.
 Sanepid w Zgierzu 42 714 02 53
 Powiatowy urząd Pracy w Zgierzu 
tel. 42-716-49-41, 42-716-67-82, 42-717-41-
76; sekretariat 42-714-12-77, 42-714-12-78;  
fax 42-717-41-60; lozg@praca.gov.pl
  informacja PkS 42-631-97-06
 taxi w Głownie 42-719-10-14

dyżury aptek
 Głowno: 
czwartek, 21 maja:
ul. kopernika 19, tel. 42 719-20-12 

piątek, 22 maja:  
ul. młynarska 1, tel. 42 716-45-95
sobota, 23 maja: 
ul. Sikorskiego 45/47, tel. 42 719-10-28
niedziela, 24 maja: 
ul. Swoboda 17, tel. 42 685-78-11
poniedziałek, 25 maja:  
ul. Sikorskiego 59, tel. 42 710-12-99
wtorek, 26 maja:  
ul. łowicka 38 A, tel. 42 719-21-31
środa, 27 maja:  
ul. kopernika 19, tel. 42 719-20-12 
Apteki pełnią dyżury: w dni powsze-
dnie od zakończenia zmiany dziennej  
do godz. 8.00 dnia następnego;  
w soboty 20–8 dnia nast.; w niedziele 
18–8 dnia nast., w święta 8–8 dnia nast.
 Stryków: niedziela, 24 maja:  
pl. łukasińskiego 15, w godz. 9–14.00

dyżury przychodni
 Przychodnia Rejonowa w Głownie,  
ul. kopernika 19, tel. 42-719-10-92; 
poradnia ogólna: pn.-pt. 7.00-18.00
 Przychodnie w Strykowie:  
ul. kościuszki 27: tel. 42-717-45-15 
ul. Targowa 16: tel. 42-719-92-30

 Punkt konsultacyjny ds. uzależnień  
i Przemocy w Rodzinie: 42-719-26-46
 Nieodpłatna pomoc prawna: Głowno, 
665-530-294; Stryków, 665-529-866

urzędy i instytucje
 urząd Gminy Dmosin 46 874-62-94
 Skansen w Nagawkach 722-007-525
 urząd miejski w Głownie- sekretariat 
798 831 668, 798 831 480, 
 urząd Stanu Cywilnego w Głownie:  
798 831 572, wwronska@glowno.pl
 miejski ośrodek kultury 42 719-11-43
 Schronisko dla zwierząt 509-104-718
 urząd Gminy Głowno - sekretariat 
42 719-12-91, 42 719-13-54, 
 Biblioteka i ośrodek kultury  
w Bronisławowie 42 719-15-11
 Środowiskowy Dom Samopomocy  
w Woli Zbrożkowej 42 717-20-77
 urząd miasta i Gminy Stryków – 
sekretariat 42-719-80-02
 okiR w Strykowie 42-719-81-52
 ŁoDR bratoszewice 42-719-89-28
 Dom kultury w Niesułkowie 
42-719-70-94;  516-049-886; 505-964-846

GłoWno i STrykóW 

ważne telefony
 Policja w żychlinie24 253 00 14
 Policja w Pacynie 24 235-02-710
 Policja w Sannikach: 24 235-02-75
 kPP w kutnie 24 253-22-00 
 Pogotowie gazowe – 992
 Straż pożarna: 998 alarmowy
 oSP w żychlinie 24 285-12-10
 oSP w Pacynie 604-349-406
 oSP w Bedlnie 24 285-51-91
 Pogotowie energetyczne  991
 Pogotowie energetyczne  
w żychlinie: 285-10-27
 Stacja uzdatniania wody 24 285-13-59
 oczyszczalnia ścieków 24 285-12-35
 zakład energetyki Cieplnej 24 
285-11-52
 energetyk-Serwis 24 285-46-60
 Awarie oświetlenia ulicznego kutno 
całodobowo: 606-605-494, 692-888-144
  informacja PkP 22-194-36 
  informacja PkS 609-846-204
 Sanepid w kutnie 24  355 71 00
 Powiatowy urząd Pracy w kutnie 
tel. 24 355 70 50, fax. 24 355 70 51

dyżury
 Nocna i Świąteczna Pomoc Lekarska 

kutno, ul. Popiełuszki 1, nZoZ red-med  
tel. (24) 355-60-11, 697-859-705

 Apteka: kutno ul. mickiewicza 5, 
tel. 24-254-79-39 – dyżur całodobowy

 Nieodpłatna pomoc prawna – Punkt 
specjalistycznego poradnictwa obywatel-
skiego, mediacje: urząd Gminy w Żychlinie, 
ul. barlickiego 15a, tel. (24) 355-47-64

 Regionalny interwencyjny telefon 

zaufania dla Dzieci i młodzieży 726 
611 611, codziennie w godz. 12.00–20.00 
infolinia; w godz. 20.00–0.00 wsparcie spe-
cjalistów na Snapchacie i messengerze

msze święte 
w niedziele i święta

 żychlin, parafia pw. Św. Apostołów Piotra 
i Pawła: 7.00, 9.00, 10.30, 12.00, 18.00.

 żychlin, kaplica pw. św. maksymiliana 
kolbego: 9.30, 11.00, 12.30

boiska sportowe
 orlik, żychlin pl. Łukasińskiego 21, 

animator tel. 609-262-446
 Stadion miejski w żychlinie,  

ul. Waryńskiego 8 – Piotr Wojciechowski, 
tel. 607-574-261

urzędy
 Gmina Bedlno 24 282 14 20
 Gmina oporów  24 383 11 50
 Gmina Pacyna 24 285 80 54
 Gmina żychlin 24 351-20-32

muzea i wystawy
 muzeum – zamek w oporowie  

czynne: od poniedziałku do piątku w godz. 
10.00-16.00 (kasa: 10.00–15.30); w soboty 
i niedziele 10.00–17.00 (kasa 10.00–16.30), 
bilety: normalny 10 zł, ulgowy 7 zł. W okre-
sie pandemii dla zwiedzających dostępne 

są: zbrojownia na półpiętrze, sale na 
i piętrze zamku oraz krużganki z kaplicą.

 Park przy zamku w oporowie czynny 
codziennie w godz. 8.00–20.00; wstęp wolny.

wydarzenia on-line
  ii Festiwal Piosenki Dziecięcej 

„Czerwone Jabłuszko” żychlin 2020 – 
konkurs dla dzieci w wieku od 5 do 15 lat; 
Szczegóły: www.zedek.pl

 „Portret rodzinny z okazji Dnia 
matki”  – rodzinny konkurs fotograficz-
ny;  zdjęcia należy nadsyłać do 24 maja. 
Szczegóły: renata dziuba tel. 500 301 405 
lub www.zedek.pl

  izabela Nowysz i Łukasz Głowacki 
oboje z łowicza

ŚLuBoWALi SoBie

SkARB RoLNikA
noToWAniA Z TArGoWiSkA miEJSkiEGo 
– ceny z dnia 19.05.2020 r.

w łowiczu
borówki 0,25 kg 12,5
botwinka pęczek 3
brokuły szt. 7
buraki czerwone kg 2,5
cebula kg 3
cebula dymka pęczek 3
cukinia kg 10
czosnek szt. 2,5
gruszki kg 8
jabłka kg 5
jaja fermowe 15 szt. 7,00-8,00
jaja wiejskie 15 szt. 12
kalafior szt. 6
kapusta biała szt. 5
kapusta kiszona kg 5
kapusta pekińska szt. 6
koperek pęczek 2
miód 0,9 litra 35
marchew kg 3
natka pietruszki pęczek 2
ogórki kiszone kg 7
ogórek zielony kg 6
papryka czerwona kg 18
pieczarki kg 10
pietruszka kg 6
pomidor malinowy kg 8,00-9,00
pomidor szklarniowy kg 5,00-8,00
por szt. 2,50-3,00
rzodkiewka pęczek 3
sałata szt. 3
seler szt. 6
szczypiorek pęczek 2,5
włoszczyzna pęczek 5
ziemniaki kg 2,5

RoLNik SPRzeDAJe
ceny z dnia 19.05.2020 r.

żywiec wieprzowy:

  domaniewice: 4,60 zł/kg+VAT

  różyce: 4,60 zł/kg+VAT

  kiernozia: 4,40 zł/kg + VAT

  Skowroda Płd.: 5,80 zł/kg+VAT

  chąśno: 5,00 zł/kg+VAT

  karnków: 4,50 zł/kg+VAT

żywiec wołowy:

  domaniewice: jałówki 6,50 zł/kg+VAT,  
krowy 5,00 zł/kg+VAT; byki 6,50 zł/kg+VAT

  różyce: jałówki 6,50 zł/kg+VAT,  
krowy 5,00 zł/kg+VAT; byki 6,50 zł/kg+VAT

  Skowroda Płd.: jałówki 6,80 zł/kg+VAT,  
krowy 4,80 zł/kg+VAT; byki 6,80 zł/kg+VAT

ŻycHlin i okolicE

rEklAmA

rEklAmA
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Głowno | Wirtualny kontakt, realne emocje

70 dni harcerstwa online
dokończenie ze str. 7
– Musimy wspierać najmłod-

szych, bo oni bardziej niż zwy-
kle potrzebują teraz naszej uwagi. 
Starsi przysyłają więc do mnie fil-
miki, uwieczniające czytanie ba-
jek, a ja umieszczam je na grupie, 
do której dostęp mają zarówno zu-
chy, jak i ich rodzice – zauważa.

Sposób na samotność
A co w tak wyjątkowym czasie 

jest dla harcerzy największą prze-
szkodą? Klaudia Rożniata nie ma 
co do tego wątpliwości: 

– Tym, co jest dla nas najtrud-
niejsze, jest tęsknota. Nie możemy 
się spotykać i działać ramię w ra-
mię, a to w grupie, w której na co 
dzień funkcjonowało się wspólnie, 
jest bardzo smutne. Internet nie 
zastąpi obecności drugiego czło-
wieka. Na szczęście i na to mamy 
swoje sposoby – podkreśla. 

Przypomnijmy, że w ostatnim 
czasie harcerzom udało się wspól-
nymi siłami przeprowadzić kilka 
dużych akcji. Czasem szczegól-
nym okazała się Wielkanoc. W ra-
mach przygotowań do niej druhny 
Sylwia Grabowicz i Marlena Za-

kłos zorganizowały konkurs ma-
lowania pisanek. Prace zostały 
wydrukowane i wraz z życzenia-
mi świątecznymi zawisły na har-
cerskim banerze nad Zatoką ZHP  
w Głownie. Większość młodych 
zaangażowała się również w przy-
gotowanie w domach kwiatów, 
które później zdobiły imponującą 
w swych rozmiarach tradycyjną 
palmę wielkanocną. Niespodzian-
kę w tych szczególnych dniach 
zrobili także instruktorzy, którzy 
osobiście dostarczyli wielkanocne 
zające do domów harcerzy.

Potrzebujący mogą  
na nich liczyć
W tym trudnym czasie nasi roz-

mówcy udzielają się także chary-
tatywnie. Przedstawiciele harcer-
skiej społeczności wsparli m.in. 
zbiórkę na zakup respiratora dla 
głowieńskiego szpitala i propa-
gowali tzw. Bazarek dla Zwie-

rzaka, z którego dochód przezna-
czony został na rzecz Przytuliska 
dla Zwierząt w Głownie. Współ-
organizowała go druhna Katarzy-
na Krawczyk, która zapewniła, że 
nawet w czasie epidemii harcerze 
nie mogli zostawić małych czwo-
ronożnych przyjaciół bez pomocy. 
Dodajmy, że ani przez moment 
nie zapomnieli przy tym o za-
chowaniu szczególnej ostrożności  
i przestrzeganiu norm bezpieczeń-
stwa. Do tego zachęcali i innych. 

W ramach 24-godzinnego aler-
tu ponad 110 osób związanych ze 
wspomnianą organizacją zrobiło 
sobie zdjęcie z napisem #zostańw-
domu. W ten sposób powstał pla-
kat, który w krótkim czasie zawisł 
przed szpitalem w Głownie, stając 
się z jednej strony formą przestro-
gi dla mieszkańców i podzięko-
waniem za pracę całego persone-
lu służby zdrowia z drugiej strony. 

Przykładem harcerskiego za-
angażowania w dobie epidemii 
mogą być również akcje, o któ-
rych wspominaliśmy już na na-
szych łamach: przygotowanie 
patriotycznej instalacji przed ko-
ściołem św. Jakuba w Głownie 
(16/2020) czy konkursu „Radosny 
patriotyzm” (19/2020).

Najważniejsza rola: 
wychowywać
– Podtrzymywanie w harcer-

zach ducha jest moim obowiąz-
kiem. Wiem, że jeśli będę siedzieć 
bezczynnie, to po epidemii moja 
drużyna się nie odbuduje, dlatego 
z całych sił angażuję się w zdal-
ną pracę i ze wszystkimi mam 
kontakt. Obecnie uczestniczymy  

w przygotowaniach do 76. roczni-
cy Bitwy o Monte Cassino oraz 
50. rocznicy śmierci generała 
Władysława Andersa. Z tej oka-
zji wspólnie nagrywamy piosen-
kę „Czerwone Maki”. Zapalimy 
też znicze na grobach walczących  
– mówi druhna Marika Szypnicka. 

Znaczenie edukacyjno-wycho-
wawczego aspektu przynależności 
do hufca podkreśla w rozmowie  
z naszym reporterem również 
harcmistrz Iwona Waśkiewicz.

– W walce z COVID-19 prze-
strzegamy zaleceń, uświadamia-
my, przypominamy i informuje-

my. Naszą najważniejszą rolą jest 
wychowanie młodych ludzi po-
przez codzienny kontakt czy po-
moc w lekcjach. Niezmiernie 
ważna jest również opieka peda-
gogiczna i psychologiczna, czyli 
wsparcie, którego dziś każdy z nas 
potrzebuje – tłumaczy.  aw

Aktualności

YaCht Club GłOWNO SZYKuje Się DO SeZONu 
W działającym przy Hufcu 
ZHP w Głownie yacht clubie 
Głowno już niebawem ruszą 
zajęcia żeglarskie. 
Zgodnie z wytycznymi 
sanitarnymi dorośli instruktorzy 
rozpoczęli już dyżury przy 
pracach szkutniczych. 
najpierw konieczne jest 
bowiem przygotowanie łodzi. 
niewykluczone jednak,  
że zajęcia ruszą już na dzień 
dziecka. – oczywiście, będą 
się one odbywać zgodnie  
z regulaminami oraz  
z zachowaniem wszelkich norm 
bezpieczeństwa – mówi retman 

Albert Waśkiewicz.
W praktyce w czasie spotkań 
konieczne będzie stosowanie 
maseczek ochronnych oraz 
zasad regularnej dezynfekcji. 
Zgodnie z wytycznymi 
przebiegać będzie również 
pływanie, zaś chętni 
zobowiązani zostaną  
do pojawiania się na zajęciach 
w odstępach. Wodniacy będą 
musieli być przyprowadzani  
i odbierani przez opiekunów.  
W kwestii innych obostrzeń 
Hufiec ZHP nadal czeka  
na dokładne wytyczne PZŻ  
i Zespołu Pilota cHł.  

– najmłodsi wodniacy już nie 
mogą się doczekać tych zajęć, 
bo są znużeni siedzeniem w 
domu. Póki co, organizujemy 
dla nich zajęcia on-line, 
konkursy i zdobywanie odznak. 
Jest też nauka piosenek, ale 
to nie to samo co zajęcia 
w harcówce, w terenie czy 
wreszcie na wodzie – podkreśla 
Piotr karwacki, komendant 
hufca. dodajmy, że już 
poczyniono zakupy materiałów 
szkutniczych. było to możliwe 
dzięki dotacji Gminy miasta 
Głowno na projekt „Żeglarskie 
zajęcia na mrożyczce”. 

otwarcie sezonu wkrótce, dlatego w klubie żeglarskim trwają prace szkutnicze.
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Podtrzymywanie  
w harcerzach 
ducha jest moim 
obowiązkiem.  
Wiem, że jeśli będę 
siedzieć bezczynnie,  
to po epidemii  
moja drużyna  
się nie odbuduje.

marika Szypnicka
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Głowno, Stryków | Więcej ludzi w lasach – więcej odpadów?

Śmieciowy problem  
powrócił ze zdwojoną siłą

dokończenie ze str. 8

Inni próbowali z kolei odpowie-
dzieć na odwieczne pytanie: po co 
ktoś to robi? W ich opinii za wy-
rzucanie śmieci do lasu mogą od-
powiadać ci, którzy unikają wyso-
kich opłat za odpady i tym samym 
nie dokonują zgłoszenia tzw. de-
klaracji śmieciowej, a przecież ja-
koś wyprodukowane przez siebie 
śmieci muszą „zagospodarować”. 

Taka postawa wzbudza  
w mieszkańcach naszego miasta 
uzasadnione oburzenie, nie dziwi 
więc, że nie brakuje wśród nich 
osób, które twierdzą, iż rozwiąza-
niem w tej sytuacji byłby jedynie 
wzrost ostracyzmu społecznego, 
prowadzący do ośmieszenia lub 
napiętnowania w najbliższym śro-
dowisku tych, którzy dopuszcza-
ją się zaśmiecania terenów rekre-
acyjnych. 

ile może miasto?
Jeszcze inni stanowczej reakcji 

oraz podjęcia skutecznych działań 
oczekują od burmistrza Grzego-
rza Janeczka. Proponują oni m.in. 
przeprowadzenie analizy zgło-
szonych deklaracji. W ich opi-
nii to właśnie ona umożliwiłaby 
dotarcie do takich osób, wszczę-
cie postępowań wobec nich, co 
raz na zawsze zakończyłoby, być 
może, a na pewno ograniczy-
ło smutny i szkodliwy proceder.  
W ostateczności, jak twierdzą, 
można byłoby wprowadzić w ży-
cie różnorodne metody nacisku 
oraz dotkliwe kary dla osób no-
torycznie zaśmiecających prze-
strzeń publiczną. Z pisma prze-
słanego do naszej redakcji przez 
Urząd Miejski w Głownie wyni-

ka, że miasto jest informowane 
przez mieszkańców o śmieciach 
zalegających w lasach, jednak 
problem w tym, że zdecydowa-
na większość interwencji dotyczy 
terenów Lasów Państwowych lub 
należących do innych właścicieli, 
np. PKP. Być może zaniepokojeni 
mieszkańcy nie zdają sobie z tego 
sprawy, informując o tym przede 
wszystkim samorząd. Jak zapew-
nia Rafał Jaśkowski, kierownik 
Referatu Promocji i Komunika-
cji Społecznej UM w Glownie, 
wszystkie tego typu sygnały prze-
kazane zostają na bieżąco wła-
ścicielom zaśmieconych terenów, 
którzy zobowiązani są uprzątnąć 
odpady na własny koszt. Dla przy-
kładu, przed kilkoma dniami do 
Lasów Państwowych (Nadleśnic-
two Grotniki) została przesłana 
prośba o podjęcie działań w spra-
wie likwidacji dzikiego wysypi-
ska odpadów zlokalizowanego  
w lesie przy ul. Świerkowej  
w Głownie. Analogiczne pismo  
przesłano także do Polskich Kolei 
Państwowych. Oba pisma zawie-

rały dokumentację fotograficzną 
dzikich wysypisk. 

– Właściciel zaśmieconych tere-
nów nie może oczekiwać od mia-
sta, żeby ponosiło koszty związane 
ze sprzątaniem nie swojego terenu. 
Lasy miejskie są natomiast syste-
matycznie sprzątane przez Miej-
ski Zakład Komunalny, a w tym 
tygodniu planowane jest kolejne 
sprzątanie. Niestety, jedni miesz-
kańcy zgłaszają dzikie wysypiska  
i są zatroskani stanem pobliskich 
lasów, inni wywożą do lasów 
śmieci. Mimo licznych apeli, edu-
kacji i rosnącej świadomości eko-
logicznej niewiele się zmienia...  
– twierdzi Rafał Jaśkowski.

Nawet 5 tysięcy 
grzywny  
dla zaśmiecających
Podobny problem występuje 

także na terenie całej gminy Stry-
ków. Do tamtejszego samorzą-
du regularnie wpływają sygnały  
o dzikich wysypiskach śmieci zlo-
kalizowanych zarówno na dział-
kach należących do gminy, jak  
i na prywatnych terenach. W przy-
padku tych pierwszych samorząd 
zleca sprzątanie Jednostce Ro-
bót Publicznych, a jednocześnie 
zawiadamia policję. Pozostawie-
nie odpadów w niedozwolonych 
miejscach jest bowiem ścigane  
z art. 75 kodeksu wykroczeń  
– karą jest wtedy grzywna w wy-
sokości do 500 złotych. W przy-
padkach większej wagi zastoso-
wanie mogą mieć art. 154 kodeksu 
wykroczeń (grzywna do 1. tys. zł). 

Wykorzystany może być rów-
nież art. 183 kodeksu karnego, 
który przewiduje nawet karę wię-
zienia od 3 miesięcy do 5 lat.  

W tym przypadku chodzi jednak 
o spowodowanie zagrożenia życia 
lub zdrowia człowieka lub spowo-
dowanie obniżenia jakości wody, 
powietrza czy powierzchni zie-
mi, a nawet dokonanie zniszczeń 
w świecie roślinnym lub zwierzę-
cym. 

Ponadto, policja może zwrócić 
się do sądu w celu nałożenia kary 
na osobę zaśmiecającą. Grzywna 
wynosi wtedy do 5 tysięcy zło-
tych. Sprawca ponosi również 
koszty związane z usunięciem 
śmieci.

Postępowania  
już trwają
Komisariat Policji w Stryko-

wie prowadzi obecnie dwa po-
stępowania o wykroczenia, do-
tyczące wyrzucania śmieci i 
odpadów budowlanych na tere-

nie byłej żwirowni w Wyskokach 
w gminie Stryków. W pierwszym 
przypadku dane osób, które wy-
rzuciły śmieci, udało się ustalić  
w toku postępowania, w dru-
gim zaś sprawca został złapany  
na gorącym uczynku podczas po-
zbywania się odpadów budowla-
nych. Po zakończeniu postępo-
wania policja zamierza skierować  
do sądu wnioski o ukaranie.  
Co ciekawe, w obydwu przypad-
kach są to osoby spoza gminy 
Stryków. 

W tym roku Jednostka Robót 
Publicznych w Strykowie sprzą-

tała już wyrzucone śmieci na 
działkach położonych np. przy ul. 
Browarnej, na granicy Strykowa  
oraz Tymianki w Wyskokach,  
a także przy drodze gruntowej 
prowadzącej do podstrykowskich 
magazynów. W odrębnym ar-
tykule piszemy również o śmie-
ciach, wśród których było mnó-
stwo papierowych teczek z logo 
dużego banku. Znalazł je radny 
gminy Stryków, będący także soł-
tysem Woli Błędowej – Jarosław 
Włodarczyk. Uprzątnięciem tych 
śmieci zajął się – by nie stracić wi-
zerunkowo – sam bank.  aw, mak

rEklAmA
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PSZOK DZiała, ale Z OGraNiCZeNiaMi 
Trzy tygodnie mijają właśnie od 
momentu uruchomienia Punktu 
Selektywnej Zbiórki odpadów 
komunalnych przy ul. dworskiej 
w Głownie. Przypomnijmy,  
że z uwagi na trwającą epidemię 
korzystać z jego usług można 
jedynie w wyjątkowej sytuacji, gdy 
nie ma możliwości czasowego 
przechowania odpadów 
na własnej posesji. nawet 
wtedy obowiązuje kilka zasad 
bezpieczeństwa.
PSZok czynny jest trzy razy  
w tygodniu: w czwartki i piątki  
w godzinach 11:00-19:00, a także 
w sobotę w godzinach 7.00-15.00.
nieodpłatnie przyjmowany jest 
gruz wytworzony poza terenami 

budowy, a także odpady  
zielone powstałe  
w gospodarstwach domowych 
mieszkańców Głowna. możliwy 
jest również odbiór odpadów 
wielkogabarytowych, ale tylko 
po wcześniejszym uzgodnieniu 
dostawy. inne odpady nie będą 
przyjmowane do odwołania. 
niewykluczone, że w przyszłym 
tygodniu punkt zostanie 
uruchomiony na dawnych 
zasadach, ale do chwili 
zamknięcia bieżącego  
numeru naszego tygodnika 
wiążąca decyzja w tej sprawie  
nie zapadła.
Zgodnie z regulaminem, mZk 
zastrzega, że pracownik punktu 

może odmówić przyjęcia 
odpadów, jeżeli ich ilość i rodzaj 
wskazuje, że mogą pochodzić 
z działalności gospodarczej lub 
powstanie odpadu na terenie 
budowy. W czasie epidemii 
obowiązują dodatkowe zasady: 

 na teren punktu można wejść 
pojedynczo

 dostarczane odpady powinny 
być posegregowane w celu 
ograniczenia czasu przebywania 
na terenie punktu

 odległość, jaką należy 
zachować od pracownika, wynosi 
2 metry

 zaleca się stosowanie maseczki 
ochronnej podczas pobytu  
w punkcie. 

odpady komunalne. ktoś zostawił 
je w lesie nieopodal szpitala. 
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Wyrzucone dziecięce tornistry w okolicach Woli błędowej. 
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taki był rok 1920 | 100 lat zwycięstwa nad bolszewikami – część 5

Wiktoria 1920. Tydzień po tygodniu
Co tydzień,  
we współpracy  
z Ośrodkiem Karta, 
przedstawiamy  
kolejne etapy zwycięskiej 
wojny z bolszewikami 
– oraz obraz nastrojów 
społecznych tamtych dni.

15–21 maja
Sowieci od połowy maja czynią 
przygotowania do kontrofen-
sywy na ukrainie oraz decy-
dujących działań na białorusi.  
16 maja sowiecka 12 Armia roz-
poczyna działania zaczepne. 
Wódz naczelny, Józef Piłsud-
ski, 17 maja wydaje dyrektywę 
o utworzeniu frontu Północne-
go, a następnego dnia przyjeż-
dża do Warszawy, gdzie witany 
jest – przez władze polityczne 
i społeczeństwo – jako wielki 
strateg i heroiczny zwycięzca.  
W kościele św. Aleksandra 
odbywa się specjalna msza  
na jego cześć. W tych dniach 
na Śląsku cieszyńskim na-
stępuje eskalacja wzajemnej 
polsko-czeskiej agresji, mająca 
zastraszyć przeciwnika przed 
planowanym plebiscytem, któ-
rego celem byłoby rozstrzygnię-
cie sporu terytorialnego między 
Polską a czechosłowacją.

Por. Aleksander mazaraki 
(członek Wojskowej misji 
Japońskiej) w raporcie z po-
dróży na front:
bolszewicy po zajęciu Żytomie-
rza przez Wojsko Polskie nie byli 
pewni powodzenia na prawej 
[zachodniej] stronie dniepru. 
W ciągu tygodnia ewakuowali 
kijów, wywożąc co się da i za-
cierając wszelkie ślady swych 

zbrodni. Projektowane wywiezie-
nie uczennic szóstej i siódmej 
klasy za dniepr nie doszło do 
skutku. W czerezwyczajkach  
i piwnicach, w których męczo-
no i rozstrzeliwano skazanych, 
podłogi są zasypane trocinami, 
a ściany pobielono. Ponieważ 
robota odbywała się z wielkim 
pośpiechem, nie zdołano usu-
nąć wszystkiego. Ślady krwi na 
ścianach i mózgu na sufitach 
widnieją dokładnie. bolszewicy, 
uchodząc z kijowa, zabrali około 
trzystu zakładników, z których na 
czernihowską stronę przewieźli 
tylko stu pięćdziesięciu. resztę 
zaś zamordowano w kijowie,  
a trupy wywieziono nocą i pota-
jemnie pochowano. […]

kijów, 17 maja 1920 
[Sprawozdanie z odbytej  

z Szefem Wojskowej  
misji Japońskiej drogi na front 

kapitana yamawaki, instytut 
Polski i muzeum Sikorskiego  

w londynie, A i 14/4]

Nikołaj murałow (członek 
bolszewickiej Rady Wojsko-

wo-Rewolucyjnej 12 Armii)  
w raporcie:
Z ankiety przeprowadzonej 
wśród polskich jeńców wojen-
nych w celu poznania ich nastro-
jów oraz stopnia świadomości 
rewolucyjnej wyłania się wyraźny 
obraz narodowego entuzjazmu, 
który ogarnia i polskiego chło-
pa, i polskiego robotnika. na 
przykład legionista 44. pułku 
– robotnik, ślusarz z Warszawy. 
ma 23 lata, narodowość – pol-
ski Żyd. Jest przekonany, że 
walczy za ojczyznę, że Piłsudski 
jest wielkim dobroczyńcą, a my 
kacapy jesteśmy ciemiężcami, 
grabieżcami. [...] Taka jest pie-
chota, a kawaleria – jeszcze 
bardziej szowinistyczna. biją się 
świetnie. oczywiście, nasi biją 
się lepiej, ale naszych jest mniej, 
źle są obuci, niedobrze ubrani, 
ostatnio strasznie źli na chłopa, 
zastraszeni przez niego, mimo 
woli zdenerwowani. obserwują 
tyły, gdzie stale podejrzewają 
zasadzkę, pułapkę przygotowa-
ną przez chłopów. [...] Polska 
armia jest silna liczebnie, wspa-
niale wyposażona w sprzęt, ma 
świetnych dowódców, stosuje 
niemiecką taktykę okopywania 
się, umacniania pozycji […]. Tej 
armii trzeba przeciwstawić siłę 
podobną liczebnie, tj. nie mniej 
niż 100 tysięcy bagnetów. Ale 
Armia czerwona to armia zże-
ranych przez wszy bosych obe-
rwańców, a to obniża zdolność 
bojową o 50 procent. 

17 maja 1920 
[Polsko-sowietskaja wojna 

1919–1920, moskwa 1994, 
tłum. dorota Pazio]

Wojciech trąmpczyński 
(marszałek Sejmu) podczas 
powitania Józefa Piłsudskie-
go w Sejmie:
Panie naczelniku Państwa! 
Sejm cały przez usta moje wita 
cię, Wodzu naczelny, wraca-
jącego ze szlaku bolesława 
chrobrego. od czasów kir-
cholmu i chocimia naród pol-
ski takich triumfów oręża swe-
go nie przeżywał. Ale nie triumf 
nad pogrążonym wrogiem, nie 
pycha narodowa rozpiera serca 
nasze. 
Historia nie widziała jeszcze 
kraju, który by w tak trudnych 
warunkach jak nasz tworzył swą 
państwowość. W takiej to chwili 
zwycięski Twój pochód na kijów 
dał narodowi poczucie własnej 
siły, wzmocnił wiarę we wła-
sną przyszłość, wzmógł jego 
dzielność duchową, a przede 
wszystkim stworzył podstawę 
do pomyślnego i stałego poko-
ju, którego wszyscy tak bardzo 
pragniemy. […] 

Warszawa, 18 maja 1920

maciej Rataj (członek sej-
mowej komisji spraw zagra-
nicznych, poseł PSL „Piast”):
Prawica trochę się krzywiła, ale 
przyszła [do Sejmu] w komple-
cie. [...] obserwowałem arcy-
biskupa Teodorowicza [posła  
z ramienia narodowej demo-
kracji]: stał w ławie blady, z zaci-
śniętymi wargami i klaskał z in-
nymi w sposób trochę sztuczny, 
wymuszony. ciężka się w nim 
musiała toczyć walka między 
nienawiścią do Piłsudskiego  
z jednej strony, a gorącym pa-

triotyzmem, którego dał nieje-
den dowód. 

Warszawa, 18 maja 1920 
[maciej rataj, Pamiętniki,  

Warszawa 1965]

maria Dąbrowska (pisarka) 
w artykule Próg tryumfu:
Tyle lat szło się do tego dnia. 
W pokorze i cudownej radości 
przekraczamy ten próg tryumfu. 
bo teraz już nie można iść niżej. 
Już przed nami tylko najtrud-
niejsze wysiłki. i tylko najwyższy 
piorunowy entuzjazm – wielkich 
czynów, którymi żywić się bę-
dzie nie tylko naród, ale wszy-
scy ludzie w swoim wielkim  
i twórczym pochodzie życia. Jak-
że inaczej może być? na taką 
drogę wprowadził nas geniusz 
rasy, uosobiony w Piłsudskim. 

Warszawa, 18 maja 1920
[„nowy Wiek. Popularny dzien-

nik ilustrowany” 5700/ 1920]

Jan hupka (ziemianin):
Piłsudski ma takie szczęście, 
że może jemu uda się to, co 
zdawało się niemożliwe, tj. zna-
lezienie i skupienie na ukrainie 
dość silnych a przyjaznych Pol-
sce państwowotwórczych czyn-
ników. [...] naczelny nasz wódz 
Piłsudski urasta mi w oczach 
na takiego bohatera narodowe-
go, że w jego cieniu blednie pa-
mięć kościuszki i Poniatowskie-
go. bo tamci nie mieli sukcesu,  
a on go ma. [...]
niwiska k. lwowa, 19 maja 1920  

[rok 1920. Wojna polsko-
radziecka we wspomnieniach  

i innych dok., Warszawa 1990]

z artykułu w „ilustrowanym 
kurierze Codziennym”:
roman dmowski był […] na 
posłuchaniu u naczelnika Pań-
stwa. konferencja trwała dwie 

godziny […] koła polityczne 
zbliżone do dmowskiego są 
przekonane, że zarówno wyniki 
badań, jak i wyniki konferencji 
u naczelnika Państwa spowo-
dowały zbliżenie dmowskiego 
do polityki wytkniętej i syste-
matycznie urzeczywistnianej 
przez głowę państwa. dmowski 
wyraził się o postępach, jakie 
państwowość polska poczyniła 
w przeciągu 18 miesięcy z naj-
wyższym uznaniem.  

Warszawa, 21 maja 1920 
[dmowski przedstawicielem 

Polski w Spa, „ilustrowany 
kurier codzienny” nr 140/1920]

z artykułu w „Gońcu Często-
chowskim”: 
cierpliwość ludności polskiej 
wyczerpała się. […]  dziś rano 
ruszył lud roboczy Zagłębia do 
cieszyna. kilkuset robotników 
i górników stanęło przed gma-
chem sądu karnego, w którego 
więzieniach trzymano areszto-
wanych, oskarżonych o zamach 
rzekomo dokonany na osobie 
znanego czecha Jandy. między 
aresztowanymi są porucznik 
wojsk polskich Zientek, sierżan-
ci sztabowi Tomczyk i Pawlica. 
Wobec silnej i groźnej postawy 
manifestantów i kategoryczno-
ści ich żądania, sędzia uwięzio-
nych uwolnił. 

cieszyn, 21 maja 1920 
[odwet ludności polskiej  

w cieszynie, „Goniec 
częstochowski” nr 114/1920]

Cykl przygotowany przez ośrodek 
kARtA na zlecenie biura Programu 
„niepodległa” w ramach obchodów 
setnej rocznicy odzyskania przez 
Polskę niepodległości i odbudowy 
polskiej państwowości. Dowiedz się 
więcej: www.niepodlegla.gov.pl,  
www.karta.org.pl

uroczysta msza w kościele św. Aleksandra na cześć naczelnego Wodza Józefa Piłsudskiego. 18 maja 1920.
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Członkowie komitetu Plebiscytowego Spisko-orawskiego, Trzciana, 1920. 
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100. rocznica urodzin JP ii | dla nowego łowiczanina pisze prof. Jerzy miziołek

Jan Paweł II a arcydzieła Michała Anioła
Łowicz – za sprawą pamiętnej wizyty  
Jana Pawła II 11 czerwca 1999 r. – należy 
do miast-świadków Jego wiekopomnego 
pontyfikatu. Złóżmy Mu hołd, rozpamiętując 
kilka myśli z Tryptyku rzymskiego  
i homilii o freskach Kaplicy Sykstyńskiej. 

Karol Wojtyła był w młodości 
nie tylko aktorem, ale i poetą. Ak-
torstwo porzucił szybko z powo-
du powołania do stanu duchowne-
go, ale do pisania poezji powracał 
wielokrotnie po wyświęceniu na 
kapłana i później po uzyskaniu 
sakry biskupiej i biretu kardynal-
skiego. Takie jego utwory jak: 
Pieśń o Bogu ukrytym, Profile Cy-
renejczyka, Promieniowanie Ojco-
stwa czy Myśląc Ojczyzna to wy-
bitne dzieła poezji religijnej. 

W czasach pontyfikatu, aż po 
rok 2002, Jan Paweł II nie znaj-
dował czasu na pisanie poezji, ale 
często czytał podziwianego nie-
ustannie Norwida i niekiedy Mi-
łosza i innych poetów. 

I oto w dwa lata po wielkim ju-
bileuszu roku 2000 i po głęboko 
przeżytej pielgrzymce na Synaj  
i do Ziemi Świętej powstał Tryp-
tyk rzymski, napisany białym 
wierszem. To prawdziwe arcy-
dzieło poetyckie, będące rodza-
jem poematu teologicznego, nie 
jest łatwe w odbiorze; wymaga 
skupienia i refleksji, by móc do-
trzeć do wszystkich pokładów 
myśli w nim zawartych. Ogrom-
nie upraszczając można powie-
dzieć, że pierwsza część dotyczy 
spektaklu Natury, w którym ob-
jawia się dzieło Stwórcy, środko-
wa, najdłuższa część jest rodza-
jem dialogu z Michałem Aniołem 
na temat fresków w Kaplicy Syk-
styńskiej i wreszcie trzecia rozpa-
miętuje ofiarę Abrahama – zapo-
wiedź ofiary na Golgocie.

Jak to się stało, że 80-letni pa-
pież, który poza młodzieńczym 
Renesansowym psałterzem właści-
wie nie odnosił się w swych po-
ezjach do sztuk plastycznych, zde-

cydował się poetyckim słowem 
dokonać niezwykle pogłębionego 
odczytania fresków Sykstyny z jej 
jakże licznymi wątkami tematycz-
nymi? 

W roku pasterskiej wizyty  
w Łowiczu ukazał się Jego pięk-
ny List do artystów, w którym po 
podkreśleniu roli sztuki w życiu 
Kościoła tak pisze: „Stąd prze-
mawia do nas Michał Anioł, któ-
ry we freskach Kaplicy Sykstyń-
skiej zawarł niejako cały dramat  
i misterium świata, od stworzenia 
po Sąd Ostateczny, ukazując obli-
cze Boga Ojca, Chrystusa sędzie-
go oraz człowieka przemierzają-
cego trudną drogę od początków 
do kresu dziejów”. 

Już wcześniej, w kwietniu 1994 
r., Jan Paweł II wygłosił homi-
lię pt. Kaplica Sykstyńska mówi  
o wielkości Boga z okazji ukończe-

nia konserwacji zdobiących ją fre-
sków. Po szesnastu latach pontyfi-
katu zdecydował się o nich mówić 
w taki sposób jak nigdy przedtem 
ani on sam, ani żaden z Jego po-
przedników na tronie św. Piotra. 

Tryptyk rzymski, zwłaszcza 
jego środkowa część zatytułowa-
na Medytacje nad Księgą Rodzaju 
na progu Kaplicy Sykstyńskiej, to 
poetycka, rozbudowana i niezwy-
kle pogłębiona opowieść o tym co 
było osiem lat wcześniej przed-
miotem wspomnianej homilii. 
Sięgnął do wypowiedzi poetyc-
kiej, by mówić o Tajemnicy, o wi-
zerunku Boga w wizji malarskiej 
genialnego artysty.

Obydwie te wypowiedzi – pro-
zą i wierszem – spowodowane 
zostały spektakularnym efektem 
prac konserwatorskich fresków,  
o których podjęciu zdecydował 
właśnie On – papież z Polski. 
Przed próbą opowiedzenia o głę-
bi i oryginalności interpretacji po-

lichromii Sykstyny w ujęciu Jana 
Pawła II warto krótko wspomnieć 
o powodach konserwacji i jej re-
zultatach.

Konserwacja  
arcydzieła
Ze źródeł pisanych wynika, 

że freski sklepienia, wykonane 
w latach 1508-1512, były po raz 
pierwszy czyszczone już w poło-
wie XVI w. Na ich mierzącej prze-
szło tysiąc metrów kwadratowych 
powierzchni osiadał kurz i sadza  
z palonych w wielkiej ilości świec 
i z piecyków ogrzewczych używa-
nych w czasie konklawe. 

Do czyszczenia stosowano mię-
kisz chleba moczony w białym 
winie; zajmował się tym wyzna-
czony pracownik, niekiedy artyści 
malarze. Lokalnie, zapewne już  
w XVI w., stosowano klej-werniks 
pochodzenia zwierzęcego, zwa-
ny keratyną, gdyż wino i chleb 
tylko w niewielkim stopniu usu-

wały czerń sadzy. Nadto przecie-
ki wody tworzyły wykwity z soli  
i wapna; by je ukryć i rozjaśnić na 
freski kładziono właśnie keratynę. 
Po takim zabiegu malowidła na 
kilkanaście lat stawały się jaśniej-
sze lecz potem werniks ciemniał 
ponownie, zmieniając tym samym 
ich kolorystykę. 

W XVIII wieku niewiele było 
miejsc tak na sklepieniu, jak i na 
ścianie ze sceną Sądu Ostatecz-
nego, bez zaaplikowanej keratyny. 
Oryginalna kolorystyka fresków 
genialnego artysty widoczna była 
jakby oglądana przez ciemne oku-
lary ze szkłami o rdzawej barwie. 

Istnieje dużo tekstów świad-
czących o tym, że z tego powo-
du przez całe wieki malarski ge-
niusz Michała Anioła pozostawał 
nierozpoznany. W 1769 r. pewien 
Francuz zanotował: „Całe sklepie-
nie [...] jest monotonne – o kolo-
rystyce ciemnoczerwonej i szarej 
– ten defekt rekompensuje jednak 

znakomity rysunek”. Podobne 
słowa odnaleźć można w książce 
Luigi Lanzi’ego: „Michał Anioł 
wydaje się być przede wszystkim 
znakomitym rysownikiem, lecz 
słabym kolorystą”. 

Zupełnie innej malarsko Syk-
styny domyślali się m.in. Goethe 
i znany konserwator z lat między-
wojennych, Biagio Biagetti: „Je-
śli będę mógł się zająć freskami 
Sykstyny – pisał – bez trudu wy-
każę, że widzimy je dziś niejako 
przez okopcone szkło. Zmniejsza 
to ogromnie jaskrawość ich barw  
i potęgę modelunku”. Biagettie-
mu nie dane było tego dokonać.

Bezpośrednim powodem wie-
loletniej (prowadzonej w latach 
1981-1994), kompleksowej kon-
serwacji fresków kaplicy było 
pojawienie się w keratynie bak-
terii niszczących wierzchnią war-
stwę malowideł. Spod warstw 
sadzy, kurzu, przemalówek i po-
ciemniałej keratyny wyłoniły się 
finezyjne, laserunkowo wyko-
nane polichromie pełne światła 
i mieniących się kolorów. Wraz 
z potęgą kolorów podziwiać te-
raz możemy wspaniałą plastycz-
ność postaci i ogromną ilość detali 
przedtem zupełnie niedostrzegal-
nych. 

Jan Paweł II mógł wreszcie  
– w tej kaplicy, jakże dla nie-
go ważnej – „widzieć” i głęboko 
przeżyć wizję Boga Ojca, Chry-
stusa sędziego i stworzenia czło-
wieka. W Tryptyku rzymskim 
klarownie daje nam do zrozumie-
nia, że Jego medytacje dotyczą tej 
„nowej” kaplicy z jej „bogactwem 
spiętrzonych kolorów”.

Czytanie  
arcydzieła
Jeden z polskich badaczy twór-

czości Michała Anioła tak pisał 
przed przeszło stu laty: „Freski 
Michała Anioła w Sykstyńskiej 
kaplicy są dziełem tak olbrzy-
mich rozmiarów, a treść ich my-
ślowa otwiera takie oceanicz-
ne głębie, że trudno się pokusić  
o podkreślenie całej ich wielkości 

rEklAmA

obydwie  
wypowiedzi  
– prozą i wierszem  
– spowodowane  
zostały 
spektakularnym 
efektem prac 
konserwatorskich 
fresków, o których 
podjęciu zdecydował 
właśnie on  
– papież z Polski.
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Sąd ostateczny – jeden z bardziej znanych fragmentów fresków w kaplicy Sykstyńskiej.
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Głowno | nowe zasady w bibliotece

Czytelniku, możesz już  
wypożyczyć książki
Zgodnie z wcześniejszymi zapowiedziami, po konsultacji  
z Powiatową Stacją Sanitarno-Epidemiologiczną  
w Zgierzu, w poniedziałek 11 maja ponownie otworzyła się 
na czytelników Miejska Biblioteka Publiczna w Głownie. 
Korzystając z niej, miłośnicy książek muszą jednak 
zastosować się do kilku nowych zasad. 

Ci, którzy w najbliższym czasie 
odwiedzą bibliotekę celem wypo-
życzenia książek, muszą pamię-
tać, że w tym miejscu mogą prze-
bywać jednocześnie dwie osoby, 
zaś jedna w pomieszczeniu wy-
pożyczalni. Pozostali czytelnicy 
oczekują na swoją kolej w holu bi-
blioteki z zachowaniem bezpiecz-
nej odległości, a więc 2 metrów. 

Rodzic z dzieckiem do lat 13 trak-
towany jest jako jedna osoba. 

Przed wejściem do wypoży-
czalni przybyli zobowiązani są do 
zdezynfekowania dłoni, korzysta-
jąc z płynu, który zapewni biblio-
teka. Zarówno pracownicy, jak  
i czytelnicy, powinni nosić ma-
seczki oraz rękawice ochron-
ne, zaś przed kontaktem bezpo-

średnim zabezpieczy ich osłona 
ochronna z plexi.

Dodatkowo, dla czytelników 
dostępna jest jedynie opcja wy-
pożyczeń i zwrotów książek, 
bez wolnego dostępu do księgo-
zbioru oraz czytelni czasopism. 
Zwrócone książki będą poddane 
10-14-dniowej kwarantannie. 

Na cieszące się zainteresowa-
niem mieszkańców formy działal-
ności kulturalnej, m.in. spotkania 
literackie, warsztaty czytelnicze  
i lekcje biblioteczne, przyjdzie 
nam jeszcze poczekać, bowiem 
w najbliższej przyszłości nadal nie 
będą one organizowane.

Bibliotekę odwiedzać można 
we wszystkie dni tygodnia z wy-
jątkiem wtorku i niedzieli w go-
dzinach: 10.00-17.00 – w ponie-
działki, środy i piątki, 9.00-16.00 
– w czwartki oraz 9.00-15.00  
– w soboty.  aw

Głowno | Sto dni do pielgrzymki

Sztafeta zjednoczy pątników?
dokończenie ze str. 6
Z uwagi na wzrastającą w szyb-

kim tempie liczbę zakażeń w dru-
gim kwartale tego roku, trudno 
przewidzieć ile osób gotowych 
będzie na przyjęcie pielgrzymów 
i udostępnienie im swoich do-
mostw oraz prywatnych kwater. 
W związku z tym, niewykluczona 
jest tzw. pielgrzymka pod namio-
tami, czyli modlitwa połączona 
z „noclegiem pod chmurką”. To 
jednak tylko jeden z możliwych 
scenariuszy.

Może się bowiem okazać, że 
pielgrzymowanie w gronie innych 
pątników niemożliwe będzie ze 
względu na utrzymującą się wciąż 
epidemię. Jeśli do tego dojdzie, 
rozważane są dwa scenariusze: 
wyruszenie na Jasną Górę kilku-
osobowej delegacji lub organiza-
cja sztafety. Duchowy przewodnik 
pielgrzymki, ks. Kielan, nie ukry-
wa, że bliższa jest mu druga opcja.

– Obie formy są symboliczne, 
a sztafeta umożliwi wielu oso-
bom pojawienie się na szlaku  
i pokonanie jakiegoś odcinka, bo 
przewiduje wymianę uczestni-
ków pomiędzy kolejnymi etapa-
mi. Delegacja byłaby ogranicze-
niem liczby wiernych, przez co ci, 
którzy od wielu lat pielgrzymują 
do Matki Bożej, tym razem po-
zbawieni byliby takiej szansy. To 
jednak dopiero wstępne plany. Jak 
będzie, jeszcze nie wiemy – doda-
je nasz rozmówca.

Doświadczenie 
ojcostwa oczami 
pątników
Hasłem tegorocznej pielgrzym-

ki będzie: Totus Tuus (z łac. „Cały 
Twój”) – zawołanie papieża Jana 
Pawła II, będące dewizą kilkakrot-
nie powtórzoną w jego testamen-
cie. Hasło to nawiązuje do roczni-
cy setnych urodzin papieża, które 
wspominaliśmy w poniedziałek, 
18 maja, będąc zarazem konty-
nuacją refleksji podjętych przez 
pielgrzymów w zeszłym roku. 
Przypomnijmy, że poprzednio 
pielgrzymi skupili się na postaci 
Matki, zaś odwołując się do hasła: 
„Oto Matka Twoja”, snuli rozwa-

żania na temat doświadczenia ma-
cierzyństwa. Tym razem postacią 
centralną stanie się Ojciec i to wła-
śnie przeżywaniu ojcostwa w róż-
nych wymiarach poświęcone bę-
dzie pątnicza refleksja.

– Dziś nie wiemy czy możli-
we będzie wspólne wyjście, ale 
chcielibyśmy kontynuować pięk-
ną tradycję opuszczania strefy 
komfortu, a więc zejścia z kana-
py, która przypomina, że jednym 
z pielgrzymich założeń i planów 
jest ciągłe wychodzenie z ciemno-
ści grzechu, aby w posłuszeństwie 
Bożemu Słowu iść w kierunku 
światła wiary – zaznacza ks. Zbi-
gniew Kielan.  aw

20 sierpnia 2019 roku. Jak co roku na Jasną Górę wędrował proboszcz 
parafii św. maksymiliana ks. Tomasz Trzciński (z lewej). Pielgrzymkę  
do skrzyżowania z dk14 odprowadzili: ks. bp Andrzej f. dziuba,  
ks. dziekan Stanisław banach (z prawej), burmistrz Grzegorz Janeczek  
i członek zarządu powiatu Wojciech brzeski. 
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[...]. Aby się z tego zadania god-
nie wywiązać, trzeba by [...] na-
leżeć do umysłów najwyższych, 
sięgających do zawrotnych wy-
żyn, na których geniusz twórcy 
samotnie przebywał. Z filozoficz-
ną bystrością musiałby iść w pa-
rze polot i przepych poetycznego 
słowa”.

I oto pojawił się taki umysł: pa-
pież poeta i teolog, posiadający 
„filozoficzną bystrość”, którą od-
najdujemy w każdym wersie Jego 
Tryptyku. Nic nie zastąpi uważ-
nej lektury homilii i poematu, nie 
mniej jednak warto pokusić się  
o przywołanie kilku ich fragmen-
tów. Na samym początku Medy-
tacji na progu Kaplicy Sykstyń-
skiej pojawia się bardzo poetyckie  
i piękne określenie Boga, a w dal-
szej ich części kolejne:

On [Stwórca]
Jest jak gdyby niewysłowiona 
przestrzeń, która wszystko
ogarnia — 
Niewypowiedziany.  
Samoistne Istnienie. 
Jedyny. Stwórca wszystkiego.

Następuje porównanie kapli-
cy z jej polichromiami do Księ-
gi i odniesienie do kwestii „stwo-
rzenia na obraz i podobieństwo” 
i ukazania niewidzialnego w wi-
dzialnym:

Stajemy na progu Księgi….
Wchodzimy, żeby odczytywać,
od zdziwienia idąc ku 
zdziwieniu….

Kiedyś Michał Anioł wychodząc  
z Watykanu
pozostawił polichromię,  
której kluczem jest «obraz
i podobieństwo».
Wedle tego klucza niewidzialne 
wyraża się w widzialnym.

Student Wojtyła, potem biskup 
i kardynał, nie raz w murach tej 
kaplicy przechodził zdziwienie za 
zdziwieniem, oswajał się z narra-
cją opowiedzianą „spiętrzonymi 
kolorami” i coraz bardziej doce-
niał dzieło malarza, który porwał 
się na ukazanie niewidzialnego 
Boga, nadając mu jedyny w swo-
im rodzaju majestat. Poemat-me-
dytacja rozpoczyna się cytatem  
z Biblii: „Duch Boży unosił się 
nad wodami”. Jest taka scena tuż 
nad ołtarzem kaplicy i kolejne  
– stworzenie słońca i księżyca, 
Adama i Ewy. Bóg – czytamy ko-
lejne wersy Tryptyku:

Jest Wszechmocnym Starcem — 
Człowiekiem podobnym

do stwarzanego Adama.
Oto dłoń stwarzająca 
Wszechmogącego Starca 
skierowana
w stronę Adama... 

Wszyscy znamy tę najsłyn-
niejszą scenę Sykstyny. Kluczo-
we, tak w homilii z 1994 roku, 
jak i w Tryptyku, są myśli wła-
śnie o scenach stworzenia. Pa-
rafrazując je można powiedzieć, 
że Przedwieczne Słowo jest nie-
widzialną ikoną Boga, ale Adam 
jest widzialny i uzyskuje w sztu-
ce Michała Anioła piękne pro-
porcje i kształty, jakby rodem ze 
sztuki antycznej. Artysta przeno-
si piękno widzialne człowieka na 
Boga. „Czy to nie jest zuchwal-
stwo”? – pyta papież. I oto Jego 
prawdziwie renesansowa w du-
chu odpowiedź: „Ten widzialny, 
uczłowieczony Stwórca jest rów-
nocześnie Bogiem nieskończone-
go majestatu”.

Ale w Tryptyku mamy też od-
niesienie do konklawe z paździer-
nika 1978 roku i do wyboru kolej-
nych papieży. Wizja artystyczna 
zawarta we freskach odgrywa 
istotną rolę.

Trzeba, by przemawiała do nich 
wizja Michała Anioła.
«Con-clave»: wspólna troska o 
dziedzictwo kluczy, 
kluczy Królestwa. 
Oto widzą siebie pomiędzy 
Początkiem i Kresem,
pomiędzy Dniem Stworzenia i 
Dniem Sądu... 

Na temat sceny Sądu i ukaza-
nia Sędziego równie pięknie jak  
w Tryptyku wypowiada się Jan 
Paweł II w homilii: „Jest to Chry-
stus niezwykły. Ma w sobie ja-
kieś antyczne piękno, w pewnym 
sensie nietypowe dla Jego tra-

dycyjnych przedstawień malar-
skich. […] Kaplica Sykstyńska 
jest właśnie – jeśli tak można po-
wiedzieć – sanktuarium teologii 
ludzkiego ciała. Jeśli świadczy  
o pięknie człowieka stworzonego 
przez Boga mężczyzną i niewia-
stą, to w tym świadectwie wyraża 
też w jakiś sposób nadzieję świata 
przemienionego, przemienionego 
wraz z Chrystusem zmartwych-
wstałym, a przedtem jeszcze na 
górze Tabor”. 

To zestawienie Przemienienia, 
Zmartwychwstania i Sądu Osta-
tecznego, a więc zwrócenie uwa-
gi na kilka warstw znaczeniowych 
arcydzieła Michała Anioła, jest 
nowatorskie i współbrzmi z nie-
dawnymi głosami kilku badaczy 
programu ideowego Kaplicy Syk-
styńskiej. Szczególnego znacze-
nia nabiera też określenie: „sank-
tuarium teologii ludzkiego ciała”. 

Ta prawdziwa, w pełni zgod-
na z duchem Renesansu nobili-
tacja w duchu chrześcijańskim 
wizji Michała Anioła, często kry-
tykowanego przez wielu po dzień 
dzisiejszy za wielką ilość nagich 
postaci – powraca też w Liście 
do artystów, w którym taką m.in. 
znajdujemy myśl: „Wystarczy po-
myśleć, jak Michał Anioł wyra-
ża w swoich obrazach i rzeźbach 
piękno ludzkiego ciała”. 

Jan Paweł II mówi to pamięta-
jąc dobrze słowa Ascanio Con-
diviego, ucznia i biografa twórcy 
fresków: „Lubował się [Michał 
Anioł] w piękności ciała, jako ten, 
co zna je wyśmienicie; do tego 
stopnia ją kochał, że dało to powód 
ludziom zmysłowym, którzy nie 
rozumieją innej miłości piękna jak 
tylko lubieżną i nieprzystojną”.  

W roku pamiętnej wizyty pa-
sterskiej w Łowiczu Jan Paweł II 
wygłosił jeszcze jedną homilię  
– po tej w 1994 r. – o freskach Syk-
styny. O ile mi wiadomo, nigdy 
nie była drukowana w polskim 
tłumaczeniu. Oto jej fragment: 
„Jest moim życzeniem, wyrażo-
nym niedawno również w Liście 
do artystów, aby w duchu tego 
jedynego „sanktuarium na świe-
cie” w naszej epoce został ponow-
nie zawarty owocny sojusz wiary 
i sztuki, a „piękno”, epifania naj-
wyższego Boskiego piękna, mo-
gło rozjaśnić widnokrąg zbliżają-
cego się Tysiąclecia”.

Jerzy miziołek

Autor, historyk sztuki, profesor uniwer-
sytetu Warszawskiego, były dyrektor 
muzeum tejże uczelni oraz muzeum 
narodowego, jest łowiczaninem z po-
chodzenia (mieszkał w Strugienicach, 
liceum kończył w Zdunach).

rEklAmA

Student Wojtyła, 
potem biskup  
i kardynał, coraz 
bardziej doceniał 
dzieło malarza,  
który porwał się  
na ukazanie 
niewidzialnego boga 
nadając mu jedyny 
w swoim rodzaju 
majestat.
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Rząd pozwolił trenować, 
ale pod pewnymi warunkami
Od poniedziałku 
18 maja ruszył III etap 
odmrażania sportu. 
Nowa rzeczywistość 
zakłada otwarcie sal  
i hal, a z infrastruktury  
o charakterze otwartym 
korzystać będzie mogło 
więcej osób.

O szczegółach poinformowała 
Minister Sportu Danuta Dmow-
ska-Andrzejuk. Od poniedział-
ku udostępnione są zatem sale  
i hale sportowe, a korzystać z nich 
może określona liczba osób, za-
leżna od powierzchni obiektu.  
I tak do 300 m2 jest to 12 osób  
i 1 trener, 300-800 m2 to 16 osób  
i 2 trenerów, 801-1000 m2 – 24 
osoby i 2 trenerów, a w halach po-
wyżej 1000m2 trenować mogą 32 
osoby i 3 trenerów. 

Korzystanie z sal i hal sporto-
wych możliwe jest przy przestrze-
ganiu wszelkich zasad bezpie-
czeństwa, a do najważniejszych 
należą: brak możliwości korzysta-
nia z szatni i węzła sanitarnego, 
dezynfekcja urządzeń po każdym 
użyciu i każdej grupie, obowiąz-
kowa dezynfekcja rąk dla wcho-
dzących i opuszczających obiekt., 
a także zgłaszanie się u zarządcy 
obiektu w celu weryfikacji uczest-
ników. 

Jeżeli chodzi o infrastruktu-
rę o charakterze otwartym typu: 
stadiony sportowe, boiska wielo-
funkcyjne, tory kolarskie, łucz-
nicze, skateparki itp. to będzie 

mogło na nich przebywać maksy-
malnie 14 osób i 2 trenerów. 

Wyjątki stanowią pełnowymia-
rowe boiska piłkarskie, na których 
jednocześnie przebywać mogą  
22 osoby i 2 trenerów, a w przy-
padku podziału na dwie części 

z wyłączeniem 5 m strefy buforo-
wej 16 osób i 3 trenerów na każ-
dej połowie. Tak, jak i w halach 
na terenie obiektów o charakte-
rze otwartym obowiązują podob-
ne zasady bezpieczeństwa. Jeżeli 
chodzi o treningi kolarstwa szoso-

wego środowisko poczuło się po-
minięte, ponieważ rozporządzenie 
nie odnosi się do wyczynowego 
uprawiania kolarstwa po drogach 
w grupach. 

Trenować można jedynie indy-
widualnie z zasłoniętymi ustami 
i nosem, a zgodnie z wytyczny-
mi jazda na rowerze bez maseczki 
możliwa jest jedynie na terenach 
leśnych. Wiele osób uprawiają-
cych kolarstwo szosowe zauwa-
ża, że jazda w maseczce może 
dać znacznie bardziej szkodliwy 
efekt niż COVID-19, szczególnie  
w przypadku dzieci, które mają 
słabiej rozwinięty układ oddecho-
wy.

Ministerstwo udostępniło także 
sportowcom ośrodki o strategicz-
nym znaczeniu dla sportu wyczy-
nowego. I tak otwarte dla zawod-
ników przygotowujących się do 
Igrzysk Olimpijskich i Igrzysk Pa-
raolimpijskich są Arena Pruszków 
– Tor Kolarski, Ośrodek Sportu  
i Rekreacji KOLNA Kraków, Na-
rodowe Centrum Żeglarstwa AW-
FiS Gdańsk, AZS COS Górki 
Zachodnie, Tor Regatowy Brdyuj-
ście w Bydgoszczy oraz AZS Za-
toka Sportu w Łodzi. 

Jednocześnie Ministerstwo po-
dało, że wznowienie działalno-
ści klubów fitness, siłowni i base-
nów jest planowane w IV etapie 
odmrażania sportu, który zależ-
ny jest od sytuacji epidemicznej  
w kraju. W tym etapie będzie 
można także organizować impre-
zy sportowe do 50 osób w otwartej 
przestrzeni bez udziału publiczno-
ści, a więc wrócą zawody biegowe 
i wyścigi kolarskie.   wp

Lekkoatletyka | ukS błyskawica

Domaniewice mają  
swój własny „COS”
Mimo epidemii 
koronawirusa trenują 
wytrwale. Podopieczni 
Mieczysława Szymajdy 
z UKS Błyskawicy 
Domaniewice  
realizują swoje pasje  
na lokalnych obiektach  
w Domaniewicach.

– „Centralny Ośrodek Spor-
tu w Domaniewicach” – to słowa 
jednego z moich podopiecznych. 
Mają do dyspozycji halę, dwa sta-
diony, koło do rzutu młotem i plac 
pomiędzy ośrodkiem zdrowia,  
a szkołą – powiedział Szymajda.

Gdyby jednak spojrzeć na po-
dejście zawodników do zajęć  
i formę, jaką prezentują mimo epi-

demii to żartów nie ma. Lekko-
atletci Błyskawicy Domaniewice 
zdążyli już pokazać wielokrotnie, 
że mimo ograniczonych środków 
i warunków rozwojowych są  
w stanie rywalizować z najlepszy-
mi w Polsce.

W tej chwili w swoich dyscy-
plinach szkoli się jedenastka za-
wodników Błyskawicy. W tym 
gronie są m.in. halowy Wice-
mistrz Polski w skoku wzwyż Ja-
kub Pająk czy też szósty zawod-
nik Mistrzostw Świata w biegu 
masowym łyżwiarz Artur Janicki. 
Wszyscy zachowują bezpieczny 
dystans, a przed koronawirusem 
bronią się w najlepszy możliwy 
sposób, uprawiając sport i podno-
sząc w ten sposób swoją odpor-
ność.  wp

trener mieczysław Szymajda i michalina Leszkiewicz na stadionie.
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kolarstwo | e-Tour 

Baranowski znów na starcie
Były znakomity polski 
kolarz szosowy, uczestnik 
największych wyścigów 
świata i trzykrotny 
zwycięzca Tour de Pologne 
ponownie stanął na starcie 
naszego narodowego 
wyścigu.

Orlen e-Tour de Pologne Ama-
torów wystartował 9 maja i spo-
tkał się ze świetnymi recenzjami. 
Do cyklu wirtualnych wyścigów 
przystąpiło wiele osób, w tym 

znanych sportowców. Oprócz 
głownianina Dariusza Baranow-
skiego, obecnie komentatora Eu-
rosportu, do rywalizacji przystąpi-
li także Robert Kubica czy Anita 
Włodarczyk. 

Pierwszy etap wiódł po trasach 
w Richmond, a drugi w Insbruc-
ku. Kolejne edycje zaplanowano 
na 23 i 30 maja. 

Oprócz startu w eTdP Dariusz 
Baranowski przyjął także wyzwa-
nie od naszej wielokrotnej mi-
strzyni Anity Włodarczyk i rozpo-
czął treningi w rzucie młotem. wp

kasjan Broszko (z lewej) i mikołaj Siek przed każdym treningiem i po 
dezynfekują ręce. młodzi piłkarze Głowna dbają o bezpieczeństwo.
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Głownianin Dariusz Baranowski wraca do wyścigu w Tour de Pologne.
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PRoGNozA PoGoDy | 21.05.2020 – 27.05.2020

SytuACJA SyNoPtyCzNA: 
Pogodę kształtuje układ wyżowy, od soboty 
zatoka niżowa. napływa cieplejsza masa 
powietrza polarno-morskiego.

CzWARtek – Piątek:
W czwartek słonecznie, zachmurzenie małe,  
bez opadów. W piątek słonecznie, zachmurzenie 
małe, bez opadów oraz cieplej.  
Widzialność dobra. Wiatr północno-zachodni, 
słaby do umiarkowanego, 3-7 m/s.  
Temp. max w dzień: od + 14 st. c w czwartek  
do + 16 st. c w piątek.  
Temp. min w nocy: + 3 st. c do + 2 st. c.

SoBotA – NieDzieLA:
Pogodnie, zachmurzenie umiarkowane, lokalnie 
możliwy przelotny deszcz, ciepło.  
Widzialność dobra. Wiatr południowo-zachodni, 
słaby, 3-4 m/s. Temp. max w dzień: + 19 st. c  
w sobotę do + 18 st. c w niedzielę.  
Temp. min w nocy: + 8 st. c do + 7 st. c.

PoNieDziAŁek – WtoRek – ŚRoDA:
Pogodnie, zachmurzenie umiarkowane,  
bez opadów oraz ciepło. Widzialność dobra.  
Wiatr północno-zachodni, słaby  
do umiarkowanego, 3-6 m/s.  
Temp. max w dzień: + 18 st. c do + 20 st. c. 
Temp. min w nocy: + 8 st. c do + 6 st. c.

biuro mETEoroloGicZnE cumuluS

PRoGNozA BiometeoRoLoGiCzNA: 
Pogoda na ogół korzystnie wpływać będzie  
na nasze samopoczucie. 
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Wieści z Głowna i Strykowa
członek Stowarzyszenia Gazet lokalnych
Edycja wspólna z tygodnikiem „nowy łowiczanin”

WyDAWCA: 
oficyna Wydawnicza „nowy łowiczanin”
Waligórscy s.c. w łowiczu
99-400 łowicz, ul. Pijarska 3a, 
tel./fax 46 837-46-57, 46 837-37-51
e-mail: wiesci@lowiczanin.info 
adres dla korespondencji: 
99-400 łowicz, skrytka pocztowa 68. 

ReDAkCJA W GŁoWNie: 
ul. łowicka 40, tel./fax 42 710-82-55
Redaktor naczelny: Wojciech Waligórski 
Dyrektor zarządzający: Ewa mrzygłód-Waligórska

Dziennikarze:  
Agnieszka Wojcieszek, marcin kucharski,
Wojciech Pożarlik (sport) 

redakcja zastrzega sobie prawo skracania nadesła-
nych tekstów, zmiany ich tytułów, dodawania śródtytu-
łów. nie odsyłamy niezamówionych tekstów. 

Skład tekstu własny. 

ogłoszenia ramkowe i reklamy 
przyjmujemy telefonicznie, faxem:  
42 710-82-55 w Głownie;  
46 837-37-51, 46 830-34-08 w łowiczu, 
e-mailem: reklama@lowiczanin.info lub osobiście  
w biurze ogłoszeń w Głownie: ul. łowicka 40  
od poniedziałku do piątku w godz. 8.30-15.30  
lub w łowiczu: ul. Pijarska 3a w pon., wt. i pt.  
w godz. 7.30-18.00, śr. i czw. w godz. 7.30-16.00,  
sob. w godz. 8.00-14.00.

ogłoszenia drobne przyjmowane są osobiście 
w biurze ogłoszeń, punktach wymienionych  
na stronie 20, a także przez stronę internetową:  
www.lowiczanin.info

Druk: PolSkA PrESS Sp. z o.o. 
90-532 łódź, ul. Skorupki 17/19.

Nakład Wieści z Głowna i Strykowa  
1.590 egz. 
nakład wraz z wydaniem głównym  
(nowy łowiczanin): 7.600 egz.

100%
własności polskiej

kolarstwo | Szosa, tor, mtb

Zawodnicy LUKS Dwójki Stryków 
wznowili treningi
Kolarze ze Strykowa już 
na szosach. Od 4 maja 
br. rząd zniósł część 
ograniczeń związanych 
z wyczynowym 
uprawianiem sportu,  
co wykorzystali 
zawodnicy Dwójki.

Strykowscy kolarze spotykają 
się kilka razy w tygodniu, podzie-
leni na trzy grupy, które prowadzą 
trenerzy Mirosław Pożarlik, Wła-

dysław Król i Wojciech Pożarlik. 
Zawodnicy stosują się do wytycz-
nych, które przekazało Minister-
stwo Sportu i Instytut Sportu – 
Państwowy Instytut Badawczy, 
które nadzorują Narodowy Pro-
gram Rozwoju Kolarstwa. Stry-
kowski klub uczestniczy w nim od 
2015 roku w ramach prowadze-
nia szkółki kolarskiej, która osiąga 
jedne z najlepszych wyników w 
Polsce. To tej pory młodzi adepci 
strykowskiej szkółki zdobyli aż 57 
medali Mistrzostw Polski na szo-
sie i torze.

W związku z wybuchem epide-
mii koronawirusa LUKS Dwójka 
musiał wstrzymać się z wiosen-
nym naborem. Teraz, gdy już po-
woli można wrócić do aktywności 
fizycznej znów można zapisy-
wać się do klubu. Kontakt: profil 
LUKS Dwójki Danielo Sportswe-
ar Stryków na FB, e-mail: wpozar-
lik@wp.pl oraz tel. 512-250-468. 
Klub przyjmuje dzieci i młodzież 
w wieku 9-13 lat, oferując kask, 
strój sportowy i rower typu kolar-
ka. Udział w zajęciach szkółki ko-
larskiej jest bezpłatny.  wp

Piłka nożna | Stryków

Zjednoczeni Stryków unowocześnieni
MKS Zjednoczeni Stryków wchodzi w kolejny etap 
rozwoju. Klub zainstalował na boisku automatyczny 
system nawadniania, a w planach są kolejne inwestycje.

Praca zarządu klubu z Preze-
sem Honorowym Grzegorzem 
kozłowskim i kierownikiem 
młodzieżowej drużyny Seba-
stianem Nowackim na cze-
le przyniosła oczekiwane efekty. 
Na początku maja na murawie 
przy ul. Brzezińskiej 24 zainsta-
lowano automatyczny system na-
wadniania. Władze klub pod-
kreślają wzorową współpracę w 
tym aspekcie z władzami Gmi-
ny Stryków i Burmistrzem Stry-
kowa Witoldem Kosmowskim, 
dzięki którym udało się zrealizo-
wać pierwszy etap modernizacji 
boiska. 

Istalacja przeszła już odbiór 
techniczny, dzięki czemu możli-
wie jest regularnie nawadnianie 

murawy przy znacznej oszczęd-
ności zużycia wody, a co za tym 
idzie zmniejszeniu wydatków. 
Istalację wykonała lokalna firma 
z Dobrej. 

Z wykonania tych prac szcze-
gólnie zadowolony jest zapew-
ne prezes Kozłowski, który przez 
wiele lat niemal samodzielnie, 
poświęcając wolny czas, dbał  
o murawę, przekładając zraszacze 
na całym boisku. System auto-
matycznego nawadniania oprócz 
finansów zaoszczędzi także 
zdrowia i energii działacza Zjed-
noczonych.

To jednak nie koniec planowa-
nego rozwoju infrastruktury Zjed-
noczonych. W niedługim czasie 
na stadionie zainstalowane zosta-

nie sztuczne oświetlenie, a obok 
istniejącego już budynku klubo-
wego zostanie dostawiona kolej-
na część, przeznaczona docelowo 
dla kolarzy LUKS Dwójki Stry-
ków, ale z pomieszczeń, w których 
znajdować się będzie także siłow-
nia i sala fitnes korzystać będą mo-
gli zawodnicy obu klubów.  wp

Sport | Stryków

Orlik w Strykowie dostępny i odświeżony
Jedyne boisko typu 
„Orlik” w Strykowie  
jest już dostępne  
do użytkowania.  
Obiekt przeszedł 
również powierzchowną 
renowację.

Korzystanie ze strykowskiego 
boiska przy ul. Targowej jest moż-
liwie z zachowaniem szczegól-
nych zasad bezpieczeństwa. Ani-
mator orlika pilnuje, by na jego 
terenie przebywała odpowiednia 
liczba osób, tj. 6 osób na boisku 
piłkarskim i ewentualnie trener  
w przypadku grup zorganizowa-
nych oraz 4 osoby na boisku wie-
lofunkcyjnym + trener. 

Orlik otwarty jest od ponie-
działku to piątku w godzinach 
16:00–21:00 oraz w soboty od 
11:00 do 18:00 i niedziele od 

godz. 10:00 do 18:00. Możliwa 
jest 15-minutowa przerwa tech-
niczna w celu dezynfekcji urzą-
dzeń i sprzętu.

Co do samego korzystania  
z obiektu to zarządca terenu Gmi-
na Stryków opublikowała szcze-
gółowy regulamin. Zawiera on 
15 wytycznych, z którymi nale-
ży się zapoznać. Najważniejsze 
to przekazanie animatorowi orlika 
oświadczenia korzystania z boiska 
orlik, które dostępne jest na stro-
nie internetowej Urzędu Miasta  
w Strykowie. Osobom niepełno-
letnim takie oświadczenie podpi-
suje rodzic lub opiekun prawny.

Długi czas kwarantanny spra-
wił, że chętnych na korzystanie  
z obiektu jest zapewne wielu. Do-
datkową zachętę stanowi odświe-
żony widok strykowskiego orli-
ka, na którym wykonano prace 
renowacyjne. Oczyszczono na-
wierzchnie obu boisk, za pomocą 

granulatu wyrównano powierzch-
nię boiska do piłki nożnej, odma-
lowano linie boiska wielofunk-
cyjnego, założono nowe siatki  
i obręcze na koszach, a także 
zmieniono siatki na tzw. piłko-
chwytach. 

Był to pierwszy etap prac kon-
serwacyjnych na orliku, któ-
rych łączny koszt wyniósł blisko  
10 tys. zł. Kolejne dwa mają zo-
stać zrealizowane w drugim pół-
roczu tego roku. 

Z kolei w roku 2021 nawierzch-
nia do piłki nożnej ma zostać cał-
kowicie wymieniona. W tym celu 
gmina Stryków planuje pozyskać 
dofinansowanie w ramach progra-
mu „Sportowa Polska – Program 
Lokalnej Infrastuktury Sporto-
wej”, który realizuje Ministerstwo 
Sportu. Nawierzchnia ma być bez-
pieczna dla środowiska, a granulat 
będzie w 100% pochodzenia ro-
ślinnego.  wp

Po zamontowaniu 
nawodnienia  
na boisku w Strykowie 
wkrótce ruszą  
prace w kierunku 
instalacji sztucznego 
oświetlenia.

Prace renowacyjne na boisku w Strykowie. Zjednoczeni doczekali się automatycznego systemu nawadniania, 
co pozwoli na znaczne oszczędności wody, pieniędzy i czasu.
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orlik w Strykowie znowu może przyjmować miłośników sportu.
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młodzi zawodnicy strykowskiego klubu LukS Dwójka od połowy maja wznowili treningi na rowerach 
szosowych.
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Sport klub zjednoczonych Stryków
unowocześnia infrastrukturę
– na początek: system nawadniania boiska. str. 31

Rząd pozwolił
trenować,
ale postawił warunki. str. 30

kALeNDARz
imPRez
SPoRtoWyCh

kolarstwo szosowe | Strava Segment challenges

Weronika Skrzyńska wygrała 
czwarty etap w Strykowie
Strykowska zawodniczka 
LUKS Dwójki Danielo 
Sportswear Stryków 
Weronika Skrzyńska 
wygrała IV etap 
wirtualnej rywalizacji 
w kolarstwie szosowym.

W sobotę, 16 maja odbył się ko-
lejny etap Strava Segment Chal-
lenges. To rywalizacja, która od-
bywa się poprzez internet po 
szosach wokół gminy Stryków i 
gminy Brzeziny. W sobotnim wy-
ścigu zawodnicy przenieśli się na 
rundę Triathlonu Stryków. 11-km 
trasa od Bartolina przez Cesarkę, 
Stryków, Sierżnię i znów do Bar-
tolina była okazją do przetestowa-
nia swoich możliwości. 

Każdy przez sobotę i niedzielę 
mógł wziąć udział w sprawdzia-
nie, a pierwszym, którzy stawi-
li się na trasie był Dariusz Bo-
janowski, który pokazał, że jest 
w świetnej formie i długo był na 
prowadzeniu ze świetnym cza-
sem 16:50 min. Ostatecznie Bo-
janowski zajął 4. miejsce, a zwy-
ciężył zawodnik o nicku Joozek 
Rambo, który pokonał rundę w 

rewelacyjnym czasie 15:41 min. 
ze średnią prędkością 42,3 km/h 
mimo silnego wiatru.

Świetnie w rywalizacji z apli-
kacją Strava spisała się Weroni-
ka Skrzyńska. 13-latka z klubu 
LUKS Dwójka Danielo Sport-

swear Stryków przejechała tra-
sę w czasie 19:58 min. (średnia 
33,2 km/h), co dało jej 1. miejsce 
wśród kobiet i 9. w klasyfi kacji 
open. Podopieczna trenera Woj-
ciecha Pożarlika pokazała za-
tem, że mimo braku normalnych 

treningów w ostatnich tygodniach 
jest w bardzo dobrej dyspozycji i 
w razie ewentualnego wznowie-
nia sezonu kolarskiego 2020 bę-
dzie odpowiednio przygotowana. 

Tymczasem piąty etap Stra-
va Segment Challenges odbędzie 

się w najbliższy weekend 23-24 
maja. Tym razem zawodnicy będą 
mogli sprawdzić się na rundzie w 
okolicach Koluszek. Start i meta 
umiejscowione są w Stefanowie. 
Do zdobycia są nagrody. Więcej 
na temat wyścigu na FB. wp

Sport powoli 
wraca do łask
Zgodnie z Rozporządzeniem 
Ministra Zdrowia na obszarze 
Rzeczpospolitej Polskiej 
z uwagi na zagrożenia 
wynikające z epidemii 
koronawirusa wszystkie 
rozgrywki sportowe 
nadal są zawieszone. 
Od 4 maja stopniowo znoszone 
są kolejne obostrzenia.
W przypadku przeprowadzenia 
rywalizacji sportowej w innej 
formie niż tradycyjna prosimy 
o kontakt z nami pod adresem: 
wiesci@lowiczanin.info 
lub redakcja@lowiczanin.info
wp

Akcja Wieści

Nieznane 
sukcesy 
swojaków
W związku z epidemią 
koronawirusa i zawieszeniem 
wszelkich imprez o charakterze 
rekreacyjno-sportowym 
nasz tygodnik ma dla 
Państwa inną, mamy nadzieję 
ciekawą formę sportowej 
lektury. Uruchomiliśmy akcję 
pn. „Nieznane sukcesy 
swojaków”.
Na czym ona ma polegać? 
Otóż na łamach Wieści 
publikujemy osiągnięcia jednej 
lub kilku osób, które są w naszym 
regionie znane i lubiane 
lub po prostu są z naszego 
otoczenia, a których przeszłość 
sportowa została nieco 
zapomniana. Tą osobą może 
okazać się sąsiad, kolega z pracy, 
urzędnik, listonosz, kasjerka. 
Być może któraś z nich 
w przeszłości osiągnęła znaczący 
sukces. Wyobraźcie sobie, że być 
może znajoma Pani z Biedronki 
mogła kiedyś być Mistrzynią 
Polski w lekkiej atletyce lub 
Urzędnik Skarbówki jak grał 
za młodu to otarł się o piłkarską 
Ekstraklasę w barwach znanego 
klubu. To może być ciekawa 
podróż po kartach historii dlatego 
zachęcamy wszystkich, którzy 
w przeszłości mieli do czynienia 
ze sportem, ale życie potoczyło 
się u nich inaczej, do przesyłania 
nam swoich osiągnięć na adres 
e-mail: wpozarlik@wp.pl 
lub wiesci@lowiczanin.info. 
wp

do startu w Strava 
challenges może 
przystąpić każdy, 
kto posiada aplikację 
na telefon. Ściganie 
tylko indywidualnie.

Piłka nożna | Głowno

Stal wraca do gry
Głowieński klub wznowił 
zajęcia w klubie. 
Na stadion przy ulicy 
Kopernika 37 wróciło 
piłkarskie życie.

Gdy od 4 maja br. rząd zmniej-
szył obostrzenia dotyczące sportu 
wiele osób spragnionych aktyw-
ności fi zycznej wróciło do swo-
ich pasji. Na stadionie piłkarskim 
w Głownie pojawili się zawod-
nicy kilku grup Stali pod wodzą 
swoich trenerów. Seniorzy, którzy 
nie tak dawno wywalczyli awans 
do IV Ligi pod wodzą trenera 
Przemysława Gibały na początku 
maja wrócili do treningów dry-
żynowych trzy razy w tygodniu. 
Ponadto szkoleniowiec Stali pla-
nuje rozgrywanie w soboty gier 
wewnętrznych dopóki nie będzie 
można rozgrywać gier kontrol-
nych z innymi zespołami.

Treningi mają także młodzi 
zawodnicy. Na początku miesią-
ca maja trenerzy młodzieżowych 
grup Stali prowadzili godzinne 
zajęcia w grupach 6-osobowych. 
Po każdym następowała 15-min. 
przerwa, by ograniczyć kontakty, 
ale już od 18 maja trenerzy pro-
wadzą zajęcia w pełnych grupach. 
Oprócz seniorów w głowieńskim 
klubie prowadzone jest szkole-
nie dzieci i młodzieży w aż pięciu 
grupach wiekowych, które pro-
wadzą trenerzy Adrian Tomczyk, 
Przemysław Gibała, Przemysław 
Borkowski i Adam Gibała. Wszy-
scy byli spragnieni gry, ale zacho-
wują wszelkie zasady bezpieczeń-
stwa. Na stadion przybywają w 
maseczkach, a przed treningiem 
dezynfekują ręce. Wszystko zgod-
nie z wytycznymi. Na stadion w 
Głownie wróciło zatem piłkarskie 
życie.  wp

Weronika Skrzyńska z LukS Dwójki Stryków wzięła udział w nieofi cjalnym pierwszym wyścigu szosowym w tym roku i wygrała rywalizację.
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młodzi piłkarze z Głowna już trenują na Stali. Stadion przy ul. kopernika tętni życiem, bowiem na murawie 
zajęcia odbywają się codziennie z udziałem kilku grup.
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